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خودش است 
...خودش  است

ماجراهای سريالی  موبايل قاپ
 خیابان استاد معین

فاطمه شیخ علیزاده|کلاه لبه دار 
بیسبالی مشکی و ماسک بر صورت 
و کفش های کتانی. این شده چهره 
نمادین موبایــل قاپ های تهران! 

متاسفانه!
ویدئوی ســرقت های یک سارق 
جــوان در فضای مجازی دســت 
به دســت می چرخد . کمتر شده 
که یک ســارق این گونه شمایل 
اســتانداردی به نمایش بگذارد. و 
حالا جزئیات لباسش مورد توجه 

قرار گرفته. 
هر بــار وقتی طعمه ای را شــکار 
می کند و فیلم سرقتش از دوربین 
مداربسته خارج می شود کاربران 
دست پشت دستشــان می زنند و 
زبان می گزند و می گویند:»ای وای 
دوباره همان دزد اســت با همان 

کفش و همان کلاه!«
دزد خیابان استاد معین 

کیست؟
همه چیــز از روز 14 مــرداد ماه 
امسال با انتشار کلیپ گوشی قاپی 
مقابل بانکي در خیابان استاد معین 

تهران کلید خورد.
تصویر واضح و شــفافی از صحنه 
ســرقت در فضای مجازی منتشر 
شد که به ثبت دوربین مدار بسته 
رسیده بود. در این ویدئو می دیدیم 
که جوانکی لاغر و قد بلند با کلاه 
نقابدار مشکی به مردی که در صف 
خودپرداز مشغول کار با موبایلش 
بود نزدیک شــده و در چشــم بر 
هم زدنــی گوشــی او را ربوده و 

می گریزد.
امــا ماجــرا زمانی جالــب توجه 
شــد که روز بعد کلیپ دیگری از 
سرقت همین ســارق در خیابان 

گیشا منتشر شــد. همان سارق، 
با همان کفش و همــان کلاه؛ که 
هر چند چهره اش قابل شناسایی 
نیست اما استایل ظاهری و شگرد 
تکــراری اش جای شــکی باقی 

نمی گذارد که خودش است!
این بار هم تصویر واضح و روشــن 
بود. سارق خودش را به فردی که 
در حال کار با گوشی تلفن همراه 
است نزدیک کرده و بعد از قاپیدن 
گوشی به ســمت همدستش که 
ترک موتورسیکلت نشسته می رود 

و فلنگ را می بندند.
ماجــرا باز هــم تکرار می شــود. 
در خیابــان دماونــد و در خیابان 
اســدآبادی. باز هم همان شیوه و 
باز هم همان کلاه معروف مشکی! 
موضوع تا حدی به یــک فانتزی 
تبدیل شده که وقتی فیلمی دیگر 
از صحنه ســرقت لو مــی رود در 
کانال های خبــری تیتر می زنند: 

فیلم جدید از دزد استاد معین!
قطعا اولین سوالی که در ذهن همه 
کسانی که ویدئوهای سریالی این 
دزد را در فضــای مجازی دیده اند 
متفق القول این بوده اســت: چرا 

دستگیر نمی شود؟
ثبت تصویر یک ســارق به دفعات 
مکرر در دوربین های متعدد سطح 
شــهر نشــان از این دارد که او از 

سارقان پرکار شهر است.
اما شــگرد او برای تغییر مستمر 
مکان های ســرقتش یکی از رموز 
قسر در رفتنش از چنگ ماموران 

پلیس تا به حال بوده است.
 دزد استاد معین

 میلیاردر است؟
روز گذشته تصویری از کلاه معروف 

این سارق در شــبکه های مجازی 
منتشر شــد که گفته می شد این 
کلاه بیسبالی از برند گورین است 
که 490 میلیون تومان قیمت دارد.

که خب بعید است !
این احتمال وجــود دارد که آقای 
دزد از کلاه فیک اســتفاده کرده 
باشد و بهتر اســت به شایعه دزد 
میلیاردر پروبال بی جهت ندهیم. 

اما کانال های خبــری برای اثبات 
پولدار بــودن این ســارق تنها به 
برند کلاهش اکتفــا نمی کنند و 
با یک حســاب سرانگشتی درآمد 
ماهیانه او را یــک میلیارد تومان 
تخمین می زنند چون او را سارقی 
پرکار می دانند و شروع کرده اند به 
حساب و کتاب گوشــی هایی که 

می دزدد و می فروشد. 
اما حقیقت این اســت که شاید 
بتوان گفت او ماهیانه یک میلیارد 
تومان به واســطه سرقت هایش 
به شهروندان خســارت زده اما 
بعید است که با وجود قیمت های 
پایین مالخرها به چنین درآمدی 

برسد!
شاید هم او بیشــتر از اینکه یک 
میلیاردر باشــد، نمونه ای از تیپ 

»یک لا قبای ساده لوح « باشد.
همین یک کلاه و همین یک جفت 
کفش را دارد و به خودش زحمت 
نمی دهد برای رد گــم کردن هم 
که باشــد رنگ و مدل پوشش را 

عوض کند.
با ثبت شــکایت های ســریالی و 
همچنین به دست آمدن مدارک 
و ادله متعدد از این فرد،  دستگیری 
او در دستور کار ماموران انتظامی 

قرار دارد. 

»وفاق ملی« کلیدواژه اصلی پزشــکیان و نمایندگان 
مجلس در اولین جلســه از بررســی صلاحیت وزرای 
پیشنهادی دولت بود. مسعود پزشــکیان شعار دولت 
خود را در مجلس با صدای بلند، بــار دیگر اعلام کرد 
و تعداد زیادی از نماینــدگان در نطق های خود، وفاق 
ملی را جزو جدایی نا پذیر و یک ضــرورت برای دولت 
چهاردهم دانســتند. موضوع دیگری که باعث شد تا 
نمایندگان مجلس، روز نخســت را با رویکردی نسبتا 

مثبت در مقابل کابینه پزشکیان طی کنند، مسئله تنوع 
در بین وزرای پیشنهادی بود. بسیاری از آنها از ترکیب 
دولت پزشــکیان و حضور گروه های سیاسی گوناگون 
در بین وزرایی که پزشــکیان آنها را معرفی کرده، ابراز 
خشنودی کردند. انتقادها به پزشکیان بر سر مسائلی 
چون عدم ارائه جزئیات در برنامه دولت و وزرا، بالا بودن 
میانگین سنی کابینه و مسئله حضور زنان و اقلیت ها در 

دولت بود. ادامه در صفحه 02

800 دستگاه هیوندای کنا آماده ورود به بازار
برنامهریزیوارداتسههزارهیوندایتوسطکرمانخودرو صفحه 05

دود سفید
 در     روز    اول 

حاشیه های جلسه   
نخست بررسی 

وزرای پیشنهادی؛  
آيا اين صلح 
و صفا  ادامه 

خواهد داشت؟

اثر    پروانه ای    در خیابان تنگ 
يک داستان واقعی با مقداری حادثه و 

حکمت های عملی     صفحه 04 را بخوانید
نفت و شاه و هالیوود

قصه های گمشده     صفحه 04 را بخوانید

گذر از هفت خوان 
دریافت دسته چک  صفحه 06 

راهنمايی کامل دريافت دسته چک صیادی

خوب شروع  کردید  صفحه 12
 ستاره های تازه وارد درخشش قابل توجهی 

در تیم های جديد خود داشتند 

جنجال بزرگ بر سر 
درخواست مبینا 

 آنچه مدال آور المپیک خواست    و بحث 
عدالت آموزشی را دوباره داغ کرد  صفحه 03

وقتی هنوز خیلی جوان بودم لذت بردن از فیلم مســتند برایم 
بی معنی بود. تصورم این بود که فیلم های مســتند یک مشت 
مصاحبه هستند یا راز بقا و خسته کننده. فیلم های خارجی که در 
جشنواره  سینماحقیقت از نیمه  دهه  هشتاد دیدم نظرم را تغییر 
داد. با کریس مارکر آشنا شدم و »ضلع ششم پنتاگون« نه تنها 
خســته کننده نبود که اصلا از یک فیلم داستانی سینمایی هم 
هیجان انگیزتر و دراماتیک تر بود. با دیدن مستند »خلیج«)ربطی 
به خلیج فارس ندارد( که برنده  جایزه  اســکار شد، متوجه شدم 
حتی مســتندهای مربوط بــه محیط زیســت و حیوانات هم 
می توانند یک خط روایی مجذوب کننده داشته باشند. همچنان 
ولی مســتندهای تاریخی و پرتره هایی که خوب ســاخته شده 
باشند ژانر محبوب من در مستندسازی هستند. چند روز پیش 
از سایت هاشور مستند »کودتای ۵۳« ســاخته  تقی امیرانی را 
دیدم. چند سال پیش در بحبوحه  جشنواره  سینماحقیقت فیلم 
را دیده بودم اما اعتراف می کنــم آن زمان کامل به ارزش هایش 
پی نبردم. به نظرم صرفا مستندی بود که از نقش انگلیسی ها در 
کودتای ۲۸ مرداد ۳۲ پرده برمی داشت که از آن جا که از زمان 
دایی جان ناپلئون ما یاد گرفته بودیم که »کار، کار انگلیسیاست« 
گمان کردم چندان فرقی هم به حال مــان نمی کند. این بار اما 
چند نکته در مستند نظرم را جلب کرد. اول اینکه به نظرم یکی از 
جذاب ترین فیلم های جاسوسی است که در چند سال اخیر دیدم. 
به عنوان یک طرفدار سفت و ســخت فیلم جاسوسی، این مدل 
روایت کارگردان از جاســوس مهم انگلیسی، نورمن داربی شایر 
که در کودتای ۲۸ مرداد ایران نقش اصلی را ایفا می کرد این بار 
به نظرم خیلی هوشــمندانه، دراماتیک و هیجان انگیز آمد. یک 
گروه فیلمسازی در جســت وجو برای نقش انگلیس در کودتای 
ایران به اســمی برمی خورند که تا پیش از ایــن در تاریخ وجود 
نداشته و حالا صاحب چهره و هویت شده. بعد از فیلم در اینترنت 
جست وجو کردم و متوجه شدم که صفحه  ویکی پدیا و مقالات 
مربوط به نورمن داربی شایر مربوط به بعد از ساخته شدن مستند 
»کودتای ۵۳« اســت. پس اهمیت مســتند بیشتر از فقط یک 
اظهارنظر کلی درباره  نقش انگلیس در کودتاســت. آن ها موفق 
شده اند نقاب از چهره  مردی بردارند و برای اینکه مخاطب بتواند 
زنده شدن این چهره را در دل تاریخ بیشتر حس کند از بازنمایی 
بهره گرفته اند و رالف فاینس نقش داربی شایر را جلوی دوربین 
بازی می کند و همان دیالوگ هایی را می گوید که فقط می دانیم 
داربی شایر در یک گفت وگو برای یک سریال تلویزیونی ابراز کرده 
بود. از جمله دست داشتن در قتل افشارطوس رئیس شهربانی 
زمان نخست وزیری مصدق که از طرفداران مهم او بود و نبودش 

نقش مهمی در موفقیت کودتا داشت. 
»کودتای ۵۳« پازلش را خیلی هنرمندانه تکمیل می کند. از یک 
سری پرونده  سازمان سیا شروع می شود و به سریالی در تلویزیون 
انگلستان درباره  نقش بریتانیا در کشورهای مختلف می رسد و از 
دل همه  این ها شخصیت جاسوسی خلق می شود که پیش از این 

نامی از او در تاریخ نبوده است. 
بعد ماجرا وقتی جالب تر می شود که می بینیم موفقیت کودتای 
علیه مصدق در ایران چطور به آمریکا اعتماد به نفس می دهد که 
می شود با هزینه نه چندان گزاف در امور داخلی کشورهای جهان 
دخالت کرد. خود فیلم پرونده های مختلف بعد از آن را رو می کند 
که احتمالا مهم ترین و شبیه ترین شان به سقوط مصدق، کودتای 

شیلی علیه سالوادور آلنده است. 
چیزی که در باب این مســتند دوســت دارم این است که فقط 
وقایع و مستندات را در اختیار تماشاگر می گذارد و بعد قضاوت 
و تحلیلش با ماســت. تماشــایش می تواند به بالا رفتن ســواد 

سیاسی مان کمک کند. 

جاسوسی که از انگلیس آمد

ستونیکشنبه
صوفیا نصرالهی

 برق گوشواره های آی نور 
قاتل دختر

بچه دو ساله 
الیگودرزی 
در اعتراف 
به جنايت؛ 

انگیزه خود 
را سرقت 

گوشواره های 
مقتول عنوان 

کرد صفحه 13
 قيمت 10000 تومان

فاطمه رجبی| این خبــر عجیبی بــود. علیرضا حیدری 
قهرمان کشتی جهان، حالا  در 4۸ سالگی، براي اولین بار 
در مسابقات کشوری فیتنس شرکت کرد و در رقابت با ده ها 
چهره جوان ومشهور فیتنس به مقام قهرمانی این مسابقات 
رسید! این در بطن خودش شگفت انگیز است. اما کسانی که 
تمرینات علیرضا حیدری را در طی سال گذشته دیده بودند 
از موفقیت این قهرمان ســابق باموهای جوگندمی حیرت 
نکردند. برای طرفداران پر و پا قرص او که بعد از رفتنش از 
دنیای کشتی او را رها نکردند، آنچه این روزها در شبکه های 
اجتماعی دست به دست می شــود اصلا تازه نیست. دنبال 
کننده های او در اینستاگرام می بینند که چطور در تمام این 
سال ها  ورزش را رها نکرده است . اما این روزها  آنچه او را به 
روی استیج افکار عمومی برگردانده فقط موفقیت ورزشی 
تازه اش در 4۸ سالگی نیست بلکه حرف ها و اتفاقاتی است 

که همگی به نفع محبوبیت او تمام شده اند. 
  نرفته بود که برگردد

حیدری که مدال برنز المپیک ۲004 را در آلبوم افتخاراتش 
دارد همیشه جزو چهره های محبوب کشتی بود، حتما بخش 
بزرگی از این محبوبیت بــه قهرمانی ها و نایب قهرمانی های 
پی درپی جهانی و آسیایی و کشوری و البته رقابت تنگاتنگ 
همیشــگی از با کورتانیدزه بر می گردد اما خوش صحبتی و 
خوش تیپی و موهای جوگندمی اش هم حتما در این محبوبیت 
بی تاثیر نبوده است، فاکتورهایی که او در کنار آمادگی بدنی 
بعد از خداحافظی از کشــتی آنها را به خوبی حفظ کرد و در 
حالی که گفته می شد به سختی مشغول کار در بخش صنعت 
و معدن داری است همزمان از ورزش فاصله نگرفت. به همین 
دلیل کســانی که او را دنبال می کردند تعجب نکردند وقتی 
شنیدند قرار است در رقابت های فیتنس شرکت کند. اما آنها 
که دورادور اسم حیدری را می شنیدند وقتی بعد از گذشت 
1۶ سال از خداحافظی اش با تشک کشــتی اینقدر آماده و 
ورزیده می دیدند جا می خوردند. به همین دلیل هم حیدری 
به ســرعت جای خودش را در صدر گفت وگوهای مجازی و 

غیرمجازی باز کرد. 
حالا حیدری با یک طلا، ۳ نقره و یک برنز جهانی، ۳ طلای 
بازی های آسیایی، 4 طلا و یک برنز قهرمانی آسیا و یک برنز 
المپیک روی اســتیچ در حالی دیده شد که از همه شرکت 
کننده ها بزرگ تر بود آن هم نه یک سال و دو سال یا حتی 
پنج سال بلکه بیشــتر رقبای او ۲0وچند ســاله بودند اما 
جالب اینکه او یک شــرکت کننده معمولی که برای به رخ 
کشیدن آمادگی بدنی و حضور در جمع جوانان آمده باشد 
نبود بلکه واقعا قصد رقابت داشــت و برنده هم شد و مدال 
طلای رقابت های فیتنس را به گردن آویخت در حالی که با 

فروتنی لبخند می زد. 
  مصائب حضور تلويزيونی

غیر از حضور پررنگ حیدری در مســابقات فیتنس چند 
اتفاق دیگر هم به تکرار اسمش در شــبکه های اجتماعی 
و خبرگزاری ها کمک کرد که مهم ترین آنها حاشــیه های 
حضورش در برنامه زنده شــبکه دو تلویزیــون بود. آنچه 
بیننده های این برنامه دیدند از این قــرار بود که حیدری 
گفت با دیدن مســابقه کیمیا علیزاده و ناهید کیانی دلش 
گرفته و آرزو کرد که جوان ها مجبور نباشند کشورشان را 
ترک کنند: »امیدوارم این اتفاقات دیگر نیفتد و بچه های ما 

با افتخار در مملکت خودشان ورزش کنند و بدانیم که همه  
آنها بچه های خودمان هستند.«

بعــد از این حرف هــا مجری برنامــه اعلام کرد کــه با او 
خداحافظی می کننــد و برنامه بدون حیــدری ادامه پیدا 
می کند. این اتفــاق تعجب مهمان دیگر برنامه، حســین 
توکلی، قهرمان سابق وزنه برداری را هم به دنبال داشت و او 
گفت: »آقای حیدری تنها برن؟ ما همراه ایشون نریم؟« که 
مجری ها هم اعلام کردند مسئولان برنامه در پشت صحنه 
حیدری را مشایعت می کنند. چند دقیقه بعد از این اتفاقات 
واکنش های تند بــه این برخورد با حیــدری بالا گرفت تا 
جایی که او مجبور شد چندین بار توضیح بدهد که خودش 
خواسته زودتر از برنامه خارج شــود چون خسته و خواب 

آلود بوده است. 
    زندگی خصوصی عجیب،  نظرات عجیب تر

مصاحبه حیدری با علی ضیا در یــک برنامه اینترنتی هم 
به ادامه دار شدن حضور حیدری در صحنه عمومی کمک 
زیادی کرد. او در این مصاحبه حرف هایی زد که کمتر کسی 
انتظارش را داشت. جالب اینکه این حرف ها با لحن بسیار 
پخته و دســتور زبان کاملا فرهیخته بیان شد،  چیزی که 
شاید در این سال ها کمتر در ورزشــکاران حرفه ای دیده 
شده است. او که فوق لیســانس حقوق از دانشگاه علامه 
طباطبایی دارد اما سال هاست در حوزه معدن کار می کند. 
درباره دلایل مهاجرتش گفت: »مــن از ایران نرفته ام. من 
هنوز اینجا هستم، ســرمایه گذاری ام اینجاست، تلاش و 
زندگی ام اینجاســت، من نمی توانم پاییز و زمستان و بهار 
اینجا را از خودم بگیرم. من نمی توانــم خیابان ولیعصر و 
خاطرات اینجــا را از خودم بگیرم امــا از طرفی نمی توانم 
بچه ام را، کسی را که من او را به این دنیا آورده ام از امکانی 
که می توانستم به او بدهم محروم کنم. من هم دوست دارم 
بچه ام اینجا زندگی کند،  اینجا مدرســه برود اما امکانات 
تحصیل او به شکلی که من می خواهم نیست. من دوست 
دارم بچه ام قاطی مردم عادی باشد،  دلم می خواهد همان 
مدرسه ای برود که سرایدار ساختمان می رود، در مدارس 
معمولی درس بخواند، مثل زمان ما دنگی و دونگی خوراکی 
بخورد، با آدم های کوچه و خیابان بر بخورد اما مدرسه ای 
که امکانات آموزشی درستی داشته باشد و من خیالم راحت 
باشد که بچه من خراب نمی شود و در عین حال جای درس 
خواندن مردم عادی هم باشد نیست. من دلم نمی خواهد 
بچه ام به مدرسه آنچنانی برود که بعدا همه فکر و ذکرش 
بشــود لباس و گوشــی و... اما از طرفی نمی توانم او را به 
مدرسه عادی بفرستم و خیالم راحت باشد که سالم می ماند 
و رشــد می کند. من دلم نمی خواهد به بچه ام خانه بدهم 
دلم می خواهد خودش کار کند و خانــه بخرد اما آیا اینجا 
چنین چیزی به شکل عادی شدنی است؟ من اگر حمایتم 
را بگیرم معلوم نیست بچه ام به چه روزی خواهد افتاد. به 
ما می گویند شما مدرسه بســازید، ما می سازیم امکانات 
آموزشی هم فراهم می کنیم اما شما چه کار می کنید؟ من 
وظیفه دارم اینجا کار کنم، اینجا سرمایه گذاری کنم و این 
کار را هم می کنم. اگر خانه من اینجا ۵00 متر است می روم 
در کشور دیگر خانه کوچک با وام می خرم که پول نبرم از 
اینجا بیرون اما آیا فضا برای رشد عادی و درست بچه من 
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فاطمه رجبی  
هفتصبح

همه چیز دســت به دســت هم داد تا در تمام 
روزهای گذشــته، مبینا نعمت زاده برنده بسیار 
جوان مدال برنز تکواندو المپیک پاریس زیر فشار 
افکار عمومی قرار بگیــرد. برای فهمیدن اینکه 
واکنش ها به او تا چه اندازه با خشم همراه بوده، 
کافی است کامنت های پای مصاحبه او با ورزش 
سه را بخوانید. او حتی جایی که دارد از علاقه اش 
به موتورسواری می گوید هم زیر ضرب توهین و 
تمسخر قرار می گیرد؛ چراکه درخواستش برای 
ورود به دانشگاه از نظر گروه بزرگی زیاده خواهی 
بوده اســت. البته همه چیز از جایی شروع شد 
که او گفت نمی خواهد مانند بقیه قهرمان های 
ورزشی در رشته تربیت بدنی درس بخواند بلکه 
می خواهد در رشته پزشــکی تحصیل کند؛ آن 
هم در دانشگاه تهران و تاکید کرد که رشته اش 
تجربی بوده و درسش هم خوب بوده است اما به 
دلیل ورزش و تمرین نتوانســته آنطور که باید، 
برای کنکور درس بخواند. این درخواست وقتی 
در کنار حساسیت رشته های پزشکی، چه از نظر 
خود پزشــکان و چه از نظر افکار عمومی، قرار 
گرفت، چنان بلوایی به راه انداخت که حتی خبر 
عدم موافقت دانشــگاه تهران با این درخواست 
هم نتوانست آتش خشم علیه مبینا را خاموش 
کند اما واکنش ها به این ماجرا یک دست نبود و 

بحث های جالبی به بهانه آن راه افتاد.

    چرا مبینا؟
ماجرای درخواســت مبینا نعمت زاده خیلی ها 
را به 24ســال پیش برد؛ وقتی که علیرضا دبیر 
بعد از کســب تنها مدال تیم کشــتی ایران در 
المپیک سیدنی رو به دوربین تلویزیون خطاب 
بــه رئیس جمهور وقت، محمــد خاتمی، گفت 
که شما به من قول دادید که زمینه تحصیلات 
دانشگاهی من فراهم شود. اشاره او به شبی بود 
که در ضیافت شام پیش از اعزام تیم ملی کشتی 
به مسابقات المپیک، دبیر از خاتمی درخواست 
کرد در صورت قهرمانی اجازه دهند تحصیلات 
عالیه کند و گویا او هم قبول کرده بود. کســانی 
که حافظه شان یاری می کند، می دانند که این 
درخواســت و بعد تکرار آن در تلویزیون نه تنها 
با واکنش منفی روبه رو نشد؛ بلکه بعدتر، وقتی 
دبیر وارد دانشگاه شــد، عکس هایی خندان و 
خوشحال با همکلاســی هایش می گرفت. البته 
شاید اینکه او نخواسته رشته جنجالی پزشکی 
بخواند و بــه مدیریت بازرگانــی رضایت داده 
هم در تفاوت بین واکنش هــا به او و مبینا تاثیر 

داشته باشد. 
موضوعی که خیلی ها در شــبکه های اجتماعی 
به شــوخی آن را مطرح می کردند و می گفتند 
کافی بود مبینا درخواست تحصیل در هر رشته 
دیگری غیر از پزشکی را داشت؛ مثلا مهندسی و 

هرگز این همه جنجال به راه نمی افتاد.
از مورد علیرضا دبیر هم کــه بگذریم، می دانیم 
که خیلی از ورزشکاران دیگری که تا مقاطع بالا 
یعنی حتی دکتری در دانشگاه های مطرحی مثل 
تهران، شهید بهشتی و علامه طباطبایی تحصیل 
کردند، هیچ وقت نه مثل همکلاسی هایشان در 
کلاس ها شرکت کردند، نه موقع امتحان دادن 

خیلی ســخت گذراندند و نه در دفــاع از پایان 
نامه هایشان و انواع مصاحبه هایی که برای مقطع 
دکتری ضروری است، مانند بقیه مجبور به تلاش 
جدی بوده اند. همین باعث شــد کــه خیلی از 
کاربران شبکه های اجتماعی در مقابل هجمه ای 
که علیه مبینا شــکل گرفته بود، بایســتند و 
بگویند که حاشــیه های دیگری که حول محور 
او ایجاد شــده، در نفرت پراکنی علیه او بی تاثیر 
نبوده اســت. عده ای موافق درخواست او بودند 
و می گفتند کــه مگر چند مــدال آور المپیک 
داریم که نگــران امتیازهایی که بــه آنها داده 
می شود، باشیم؟ ضمن اینکه شاید این امتیازها 
باعث شود خانواده ها مانع رفتن بچه هایشان به 
سمت ورزش به بهانه تحصیل نشوند. این گروه 
یادآوری می کردند که از 124ســال پیش که 
ایران وارد رقابت های المپیک شده، کلا ۷0ایرانی 
موفق به کسب مدال شده اند که فقط چهارنفر 
آنها هم زن بوده اند که خیلی بعید اســت همه 
آن ها هم اصلا علاقه ای به تحصیلات دانشگاهی 
داشته باشند و به احتمال زیاد ترجیح می دهند 
با انرژی زیاد به وزرش بپردازند. همین موضوع 
زمان و انرژی برای ورزش هم، یکی از محل های 
بحث شــد و عده ای تاکید کردند که اگر مبینا 
بخواهد به موفقیت های ورزشــی کــه به نظر 
می رسد تازه در اول راه آن قرار دارد، ادامه دهد، 
امکان ندارد که بتواند از پس تحصیل در رشته 
پزشکی بربیاید و اگر با این درخواست موافقت 
شود، احتمال اینکه او از مسیر موفقیت ورزشی 
خارج شــود یا درســش را نیمه کاره بگذارد، 

خیلی زیاد است.
 بامــزه اینکــه در این مــورد هــم خیلی ها به 
مصاحبه ای که چند وقت پیش از علیرضا دبیر 
وایرال شد، ارجاع می دادند. مصاحبه ای که او در 
آن تاکید می کرد، ورزشــکاران سطح قهرمانی 
حتی نباید درگیر درس بشوند: »من چون خودم 
تجربه اش رو دارم، میگم. زمانی که برای ورزش 
قهرمانی تلاش می کردم، هم درس می خواندم 
و هم بیزنس می کردم اما نشد، کارم خراب شد، 
درست تمرین نکردم؛ درست به خودم نرسیدم و 
تمرکز نداشتم از شونه ام زد بیرون و شد، چیزی 
که نباید می شد.« اشاره او به مصدومیتی بود که 
در نهایت درمان نشد و او را وادار به خداحافظی 

از کشتی کرد.
طرفداران این نظریه،  دختر ژیمناســت چینی 
را مثــال می زدند که تصویر مــدال گاز زدنش 
وایرال شــد و بعد ویدئوهایی او را در حال کار 
در رستوران پدرش نشــان می داد، بدون اینکه 

بخواهد در حوزه های دیگر هم سرآمد باشد.
موافقان درخواســت مبینا گروه دیگری بودند 
که می گفتند دانشــگاه های برتــر دنیا چنین 
افرادی را بدون برو برگرد با حمایت مالی پذیرش 
می کننــد. حرف های محمد اکبرپــور، یکی از 
ایرانیان استاد در دانشگاه استنفورد که گفته بود 
این دانشگاه، مبینا را خواهد پذیرفت محل ارجاع 
خیلی از ایــن افراد بود امــا در مقابل هم بودند 
کســانی که یادآوری می کردند دانشــگاه های 
مطــرح دنیا، خصوصی هســتند و بخشــی از 
برنامه تحصیلی شــان برای تنوع بخشــیدن به 
جو دانشــگاه و افزایش اعتبار آن، دادن فاند یا 
همان کمک هزینــه تحصیلی به افــراد موفق 
رشته های ورزشی و هنری است؛ نه اینکه مانند 

دانشگاه های ایران دولتی باشند و ورود به آنها از 
طریق کنکور سراسری باشد.

در میانه این دعوا پیشنهادهایی هم مطرح شد. 
مثلا عبدالرضا داوری، مشــاور اســبق محمود 
احمدی نژاد در شبكه ایكس نوشت: »تحصیل 
در رشــته پزشــکی پردیس های خودگردان و 
بین الملل دانشــگاه های علوم پزشکی، به رتبه 
بالایــی در کنکور نیاز ندارد و یــک دوره کامل 
آن، حدود 4٠٠میلیون تومان هزینه دارد. مجوز 
دولت برای تحصیل مبینا نعمت زاده در رشــته 
پزشکی، معادل اهداي ١٠ســکه تمام بهار به 
یک قهرمان المپیک است که عجیب نیست.« 
او بعدتر پیشــنهاد دیگری هم داد و نوشت: »به 
مبینا نعمت زاده پیشنهاد می کنم برای پذیرش 
پزشکی در دانشگاه ملی سن پترزبورگ روسیه 
که آزمــون ورودی ندارد و مــورد تایید وزارت 
بهداشت اســت، اقدام کند و پس از سه ترم، به 
دانشگاه علوم پزشــکی تهران منتقل شود. کل 
هزینه ایــن فرآیند تا پایان تحصیل، ٢4ســکه 

است که با جوایز المپیک تامین می شود.«
عده ای هم پیشنهاد کردند که او در دانشگاه آزاد 

پزشکی بخواند اما شهریه ندهد. 
مخالفان سفت و سخت درخواست مبینا اما به 
این پیشنهادها هم واکنش تندی نشان می دادند 
و می گفتند هر وقت درخواست نخبه های علمی 
و رتبه های برتر کنکور برای حضور در تیم های 
ملی و کاروان المپیک موافقت شد، می توان به 
مبینا هم اجازه داد بدون کنکور وارد دانشــگاه 
شــود. آنها تاکید می کردند که هرکس انتخاب 
می کند، انرژی و زمانش را در چه مسیری هزینه 
کند و صــرف اینکه با انتخــاب خودش در یک 
مسیر موفق شــد، نباید مسیر دیگری را برایش 
هموار کــرد؛ مخصوصا وقتی که در آن مســیر 
دیگر، عده زیادی در حال رقابت بسیار تنگاتنگ 

هستند.
این بحث ها یک بحث قدیمی  دیگر را هم پیش 
کشید؛ ســهمیه های مختلف ورود به دانشگاه. 
یک ویدئوی قدیمی از دکتر محمد ظفرقندی، 
گزینه پزشکیان برای وزارت بهداشت که سال ها 
رئیس دانشگاه علوم پزشکی تهران بوده نیز به 

داغ ترشدن آن کمک كرد. 
در این ویدئو، ظفرقنــدی می گوید که نزدیک 
به ۷5درصد از کسانی که در سال های مختلف 
وارد رشته پزشکی شــده اند، از یک سهمیه ای 
برخوردار بوده اند. او می گوید که مثلا وقتی که 
ظرفیت پزشکی دانشــگاه تهران، 300نفر بود، 
بارها دیده بود که رتبه دورقمی پزشــکی قبول 
نشــده بود؛ یعنی بیش از دو سوم به سهمیه ها 

تعلق دارد.
عده دیگری هم از تجربه خودشــان در محروم 
ماندن از رشــته های تاپ دانشــگاه ها گفتند. 
مثلا مهرنوش، دختری که بــا رتبه33، حقوق 
دانشگاه تهران قبول نشده بود، گفت: »هیچ کس 
ورود خیل عظیم ســهمیه ای ها را نمی بیند اما 
وقتی صحبت از تشویق دختری که مدال آورده 
می شود، رگ گردن همه برای عدالت باد می کند. 
به خدا بیشتر این دکترا و دانشجوهای پزشکی 
که به این درخواست واکنش تند نشان می دهند، 
خودشــان با یکی از چند مدل ســهمیه ای که 
همین حالا هم، عادی شده، وارد رشته پزشکی 

شده اند.«

ادامه ازصفحه   اول
  مسعود پزشکیان، رئیس دولت چهاردهم در 
نطق ابتدایی خود پس از ورود به مجلس با هدف 
دفاع از وزرای پیشــنهادی بر مسئله وفاق ملی 
به عنوان شــعار دولت خود تاکید فراوانی کرد. 
او گفــت: »دولتی که به مجلس معرفی شــده، 
دولت وفاق ملی اســت. دولتی که خود را دولت 
همه مردم ایران می داند. موظف به تامین حقوق 
شــهروندی همه ایرانیان اســت.« او در بخش 
دیگری ادامه داد: »رســالت دولــت چهاردهم 
این است که تامین آموزش و سلامت عادلانه و 
با کیفیت برای همه مردم صرف نظر از قومیت 
و جنسیت، توسعه زیرســاخت ها، تنظیم گری، 
تامین امنیــت و تقویت اقتدار ملــی، مبارزه با 
دشمنان عزت و اقتدار کشور، آبادانی سرزمین 

و ایجاد محیط مساعد برای رشد فضایل است.
   نخســتین مخالف کلیات بیان شده از سوی 
مسعود پزشــکیان و البته وزرای پیشنهادی او، 
حسینعلی حاجی دلیگانی، نماینده شاهین شهر 
بود. او در همان ابتدای جلســه روز شــنبه، در 
واکنش به نطق رئیس دولــت چهاردهم گفت: 
»آقای پزشکیان، نطق امروز شما مانند مناظرات 
بود. انتظار داشتم شما به صراحت دیدگاه های 
خود را درباره موضوعاتــی مانند ارز بیان کنید. 
انتظار داشتیم همان روزی که اسامی وزرا آمد، 
 برنامه های کلی دولت نیز به دست ما می رسید.« 
بعــد از او مهــدی کوچــک زاده از نمایندگان 
اصولگــرا، در تذکری ضمن انتقــاد از عملکرد 
هیات رئیســه مجلس شورای اســلامی گفت: 
»طبق آیین نامــه، رئیس جمهور بایــد برنامه 
کلی، خط مشی و اصول خود را به مجلس اعلام 
می کرد و مجلس شــورای اسلامی براساس آن 
به ارائه دیدگاه هایــش می پرداخت. منتها آقای 
رئیس جمهــور می گوید کــه برنامه اش همان 
برنامه هفتم و سیاســت های کلی رهبر است.« 
علیرضا ســلیمی، نماینده تهــران در مجلس 
شورای اسلامی هم تذکر داشت و گفت: »طبق 
آیین نامه رئیس جمهور باید برنامه، خط مشــی 
و اصول کلی را به مجلس شــورای اسلامی ارائه 
دهد اما رئیس جمهور می گویــد که برنامه اش 
همان برنامه هفتم توســعه و ســند چشم انداز 
است؛ با این وضعیت، ســوال این است که آیا ما 
باید به عنوان موافق یا مخالــف برنامه هفتم و 
سند چشــم انداز صحبت کنیم؟ وجه مشترک 
تذکر این نمایندگان مســئله عدم شفافیت در 

برنامه های ارائه شده از سوی رئیس جمهور بود.
   مسلم صالحی که نماینده مردم اقلیم است، 
به کارنامه وزرای پیشــنهادی انتقاد داشــت و 
با بیان اینکه انتظار داشــتیم کابینه پزشکیان 
تخصصی تر بــود، افزود: »برنامه هــای وزرا در 
کمیسیون ها به شکل کلی ارائه شد. این امکان 
وجود داشــت تا وزرا تخصصی تر معرفی شوند. 
متاسفانه برخی از رزومه های وزرای پیشنهادی، 
ضعیف است.« پس از او، سارا فلاحی، نماینده 
مردم ایلام موضعی کاملا متفــاوت با صالحی 
اتخاذ کرد و وزنه کابینه را ســنگین دانســت. 
نماینده مردم ایلام در مجلس شورای اسلامی با 
بیان اینکه کابینه پیشنهادی دولت متناسب با 
شرایط و مطالبه جامعه تعیین شده است، گفت: 
»جامعه امروز ایران از نگاه حذفی، انحصارطلبی، 
خالص سازی و تندروی خسته شده است؛ اجازه 
دهیم شاید برای اولین بار کابینه ای در آرامش 
شــکل بگیرد.« فلاحی تاکید کرد، نقاط قوت 
کابینه پیشنهادی دولت بر نقاط ضعفش تسلط 

دارد.
 یکــی از جنجالی ترین ســخنرانی ها در روز 
نخست بررسی صلاحیت وزرا مربوط به محمد 
قســیم عثمانی، نماینده اهل ســنت مجلس 
بود. ترکیب کابینه و عدم اســتفاده از اقلیت ها 
موضوعی بود که اول از همه قسیم عثمانی مطرح 
کرد و سلمان اسحاقی هم پی آن را گرفت. قسیم 
عثمانی با بیان اینکه مردم به تغییر رای دادند و 
به جریان عقلانــی و منطقی اصلاح طلبانه روی 

آوردند اما ترکیب کابینــه رئیس جمهور هرگز 
نشــان دهنده تغییر و تحــول در هیچ حوزه ای 
نیست، گفت: »شما مدعی تشکیل دولت وفاق 
ملی هســتید؛ به مخالفان خود در دولت وزارت 
دادید اما به 15میلیون اهل سنت کشور، نه یک 
کرسی وزارت، که یک معاونت هم ندادید و در 
پاسخ به انتقاد من گفتید که کُردها به من رای 

ندادند!«
ســلمان اســحاقی هم در اخطاری خطاب به 
رئیس جمهور، خــط عثمانی را پی گرفت اما در 
نهایت لحن مسالمت جویانه تری داشت و گفت: 
»آقای پزشکیان تکلیف شما در مقابل شیعه و 
ســنی و ملت ایران، اجرای قانون اساسی است 
که در فصل ســوم قانون اساســی به آن اشاره 
شده اســت. باید در اظهارنظرها ملاحظه شود 
که هرگونه دوقطبی کردن به انسجام، همدلی، 
همبستگی و امنیت کشــور صدمه و ضربه وارد 
می کند و مغایر با اصل ۶۷ قانون اساسی است.«

 مجید نصیرپور، نماینده ای بود که سن و سال 
وزرا را هدف قرار داد و در انتقادی به پزشکیان 
گفت: »اگر دقت نکنند، بــه زودی مردم دچار 
یاس می شوند؛ یکی از این کارها، انتخاب افرادی 
در تراز وزارت اســت؛ آقای پزشکیان به جوانان 
وعده دادند اما متوسط سن کابینه حدود ۶0سال 
است؛ ایشان همچنین به بانوان قول دادند اما از 

آنها در جایی غیرتخصصی استفاده می کنند.«
 اما کابینه پزشــکیان فقط منتقد نداشــت. 
در حقیقت می تــوان گفت موافقــان کابینه و 
آنهایی که از حرف های پزشکیان، برنامه های او و 
ترکیب وزرای پیشنهادی، خشنود بودند، بیشتر 
از مخالفان بود. موافقان هم بر ســر شعار وفاق 
ملی توافق داشــتند و آن را برای وضعیت فعلی 
کشور ضروری می دانســتند. از همین رو، آنها 
کابینه پیشنهادی را هم که با حضور جناح های 
 متفاوت بسته شده، مورد تشــویق قرار دادند.

 برای مثال روح الله متفکرآزاد با بیان اینکه نظام 
جمهوری اســلامی ایران آنقدر مستحکم است 
که می تواند ســلایق مختلف را در جایگاه های 
متعدد و متکثر حکمرانی ببیند، تاکید کرد: »در 
نظام جمهوری اســلامی ایران جدای از سلایق 
سیاسی، کارآمدی، امری مهم است؛ لذا موفقیت 
رئیس جمهور و دولت، موفقیت نظام جمهوری 
اسلامی است و ما حتما در این راستا کمک حال 
دولت خواهیــم بود.« رضا علیــزاده هم گفت: 
»دولت وفاق ملی، بعد از چند دهه دارد در کشور 
اتفاق می افتد و باید قدردان این حرکت باشیم. 
چند دهه است هیچ کس نخواست این اقدام را 
انجام دهد و هزینه آن را پرداخت کند.« فرشاد 
ابراهیم پور با اشاره به کابینه پیشنهادی مسعود 
پزشــکیان، عنوان کرد: »کابینه معرفی شــده، 
انصافا یک کابینه فراجناحی است و براي اینكه از 
همه طیف ها و گروه های سیاسی در این کابینه 

وجود داشته باشد، تلاش شده است.«
 پس از اعلام دیدگاه های مخالفان و موافقان، 
مسعود پزشکیان یکبار دیگر تریبون را در دست 
گرفت و به دفاع از وزرا پرداخت. او گفت: »اصولی 
دارم و آن حق و عدالت است؛ برای آن اصلاحات 
می کنم و به شدت به اصلاحات معتقدم. برادری 
که اینجا می گوید این وزرا سلایق مختلف دارند، 

باید در پاسخش گفت هر سلیقه ای داشته باشند، 
وقتی به قانون عمل شــود، دیگر سلایق معنی 
ندارد. ما پایبند به چشــم انداز و سیاست های 
کلی ابلاغی رهبری هستیم. در میدان عمل باید 
امتحانمان کنید.« پزشکیان در ادامه تاکید کرد: 
»در همه مراحل انتخاب وزرا، مشورت های لازم 
را با همه کسانی که باید، انجام دادیم. حداقل در 
تمامی موارد، مشــورت ها را در سطح بالا انجام 

دادیم و بدون مشورت به اینجا نیامده ایم.«
 با وجود اینکه به نظر می رسید تیم اقتصادی 
معرفی شده از سوی مسعود پزشکیان مورد انتقاد 
قرار بگیــرد؛ اما ظاهرا این اتفــاق حداقل برای 
تعدادی از نمایندگان نیفتاد. برای نمونه رحیم 
زارع، نماینــده مردم آباده در مجلس شــورای 
اســلامی گفت: »انتخاب وزرای پیشــنهادی، 
بدون نگاه حزبی بوده اســت و تیــم اقتصادی 
رئیس جمهور اوضاع  و احــوال خوبی دارد.« او 
تاکید کرد: »دلیل متقنی که بتوان بر اساس آن 

کابینه پیشنهادی را رد کرد، ندیدیم.«
 وزیر پیشــنهادی آموزش وپــرورش ظاهرا 
توانســت دل نمایندگان مجلس را به دســت 
آورد. به شکلی که هیچ یک از آنها، در مخالفت 
با او کلمه ای حرف نزد. علیرضــا کاظمی وزیر 
پیشــنهادی آموزش وپرورش گفت: »با افتخار 
اعــلام می کنم کــه اینجانب مســیر حرفه ای 
هم به عنــوان یک معلــم را از مــدارس نقاط 
صفر مــرزی آغاز کــردم و در تمامی ســطوح 
مدیریتی آموزش وپرورش با سرپرستی وزارت 
آموزش وپــرورش فرصت خدمت داشــتم و از 
نزدیک با چالش ها و فرصت های آموزش وپرورش 
کشور آشنا هستم.« ظاهرا، این کلمات توانست 
همه را قانع کند؛ به شکلی که کمیسیون آموزش 
مجلس اعلام کرد، هیچ مشــکلی بــا علیرضا 

کاظمی ندارد.
 وزیــر پیشــنهادی ارتباطــات و فناوری، 
شــرایطی متفاوتی داشــت. کمیسیون صنایع 
اعلام کرد که با او مخالفتی ندارد اما سخنگوی 
کمیسیون فرهنگی مجلس با اشاره به مخالفت 
این کمیســیون با برنامه های وزیر پیشنهادی 
ارتباطات و فناوری اطلاعــات گفت که پس از 
بررسی های متعدد پیرامون برنامه ها و صلاحیت 
ستار هاشــمی، وزیر پیشــنهادی اطلاعات و 
فناوری اطلاعات، صلاحیت او موردتایید اعضای 
کمیسیون قرار نگرفته اســت. بعد از اعلام این 
تصمیم ها، تعدادی از نمایندگان مجلس خواهان 
تعیین تکلیف از ســوی وزیر پیشــنهادی در 
خصوص مشکلات اینترنت، مافیای فیلترشکن ها 
و امکان رفع فیلترینگ شدند؛ هم زمان سه نفر در 
مخالفت با وزیر شدن ستار هاشمی حرف زدند. 
 یکــی دیگــر از وزرای پیشــنهادی دولت 
چهاردهم که ظاهرا توانسته بخشی از نمایندگان 
را در اعلام برنامه هایش راضی نگه  دارد، فرزانه 
مالواجرد، وزیر پیشــنهادی راه اســت. در این 
زمینه علی کشوری، عضو کمیسیون اصل 90 با 
اشاره به حضور وزیر پیشنهادی راه و شهرسازی 
در این کمیســیون گفت: »درباره دغدغه ها و 
مشــکلات مردم با خانم فرزانه صادق مالواجرد 
صحبت کردیم و نظرات ایشان را جویا شدیم که 

توضیحات قابل قبولی ارائه کردند.«

آنچه مدال آور المپیک خواست، خیلی ها را به جان هم انداخت و بحث عدالت 
آموزشی را هم داغ کرد

حاشیه نگاری جلسه اول بررسی وزرای پیشنهادی
جنجال بزرگ بر سر درخواست مبینا  نخست در روز  دود سفید 

تیتر عکس      سوژه روز   

ادامه ازصفحه   اول   آنچــه که مــن بعد از 

ســال ها کار در صنعــت و ورزش و جامعه 
دارم می بینم این اســت که ما رویافروشی 
می کنیم. همیشه شــعار می دهیم که قرار 
است به فلان جا برســیم اما هیچ ددلاینی 
نمی گذاریم که اگر نرسیدیم یعنی شکست 
خوردیم و باید تجدید نظر کنیم،  همیشه در 
حال رسیدن به یک سری شعار هستیم که 

عملی نمی شوند.«
   کار بزرگ آقای حیدری

اگر تصاویر وایرال شده این روزها از علیرضا 
حیدری را دیده باشــید احتمالا عکس او را 
در کنار یکی دیگــر از قهرمان های فیتنس 
که او هم سن و ســال کمی  ندارد دیده اید. 
امید توشــه، روزنامه نگار و فعال رسانه ای 
سابق که حالا 45 ساله است و خودش هم به 
دلیل شروع دیرهنگام ورزش )42 سالگی( 
و برنده شــدن در رقابت با چهره های خیلی 
جوان تر پدیده محســوب می شود در مورد 
اهمیت کاری که حیدری در سن 48 سالگی 
کرده اینطور می گویــد: »در مورد من آنچه 
باعث شد ورزش را شروع کنم اوضاع وخیم 
جسمی بود که در ســن 42 سالگی داشتم،  
مشکلات کبد، گردن و گرفتگی عروق پا اما 
در مورد آقای حیدری این مسیری است که 
سال ها در آن حضور داشته است و این سبک 
را برای چند دهه حفظ کــرده. نکته خیلی 
مهم که باید در مورد مسیر آقای حیدری به 
آن اشاره کنیم حضور ایشان در رقابت های 

فیتنس است نه بدن ســازی. این دو رشته 
تفاوت خیلی زیادی دارند. در فیتنس شما 
باید یک سبک زندگی خیلی سالم و تمرینات 
سنگین داشته باشید، در این رشته خبری از 
داروهای استروئیدی و دوره های سنگین قبل 
و بعد مسابقه نیســت و بدن ها باید طبیعی 
باشند. در بدنســازی اصل بر توسعه هرچه 
بیشتر عضلات اســت اما در فیتنس تناسب 
اندام آن هم به شکل طبیعی اهمیت خیلی 
زیادی دارد در واقع یک قهرمان فیتنس هر 
وقت لباسش را در بیاورد در آمادگی مسابقه 
است. حالا شما فکر کنید یک نفر در چنین 
مسیری آن هم در ســن 48 سالگی بیاید با 
جوان های 25 ساله روی اســتیج برود و نه 
تنها خودش را در فضای رقابت با آنها حفظ 
کند بلکه در این رقابت برنده هم بشود.« او 
می گوید: »شــما به طور طبیعی بعد از 40 
سالگی هر ســال یك  درصد عضله از دست 
می دهــی یعنی نزدیک به 50 ســالگی 10 
درصد عضلات ضعیفتری داری ضمن اینکه 
دیگر خبری از متابولیسم یا همان سوخت 
و ساز بالا نیســت،  ضمن اینکه نگه داشتن 
یک  سبک زندگی خاص یعنی خواب منظم، 
پرهیز از محرک ها، پرهیز از غذای نامناسب،  
رساندن غذای مناسب به مقدار کافی به بدن 
و... سخت تر می شود. اینجاست که بزرگی 
کار آقای حیدری خودش را نشان می دهد 
موضوعی که همه کســانی که در مراســم 

حضور داشتند آن را تایید می کردند.«

روز گذشــته یک خانم ایرانی 
به نام شرمین صابرحسینی از 
اقبال خوبش، بعد از اولین ثبت 
نام در یک قرعه کشــی، برنده 
50هزار درهم امارات شــد؛ به 
عبارتــی 800 میلیون تومان. 
با این حال خانم صابرحسینی 
خوش شــانس ترین ایرانــی 
ساکن امارات نیست. شرمین 
صابرحســینی که یک معمار 
اهل تهــران اســت، چند ماه 
پیش برای راه اندازی شــرکت 
خود به دوبــی نقل مکان کرد. 
او از یک تبلیغ اینســتاگرامی 
متوجه شد یک لاتاری بزرگ 
در امارات به نــام بیگ تیکت 
وجــود دارد کــه بزرگترین 
جایــزه اش 15 میلیون درهم 
امارات است. وسوسه به دست 
آوردن این مقــدار پول آن هم 
درست بعد از مهاجرت به یکی 
از گران ترین شهرهای جهان، 
باعث شد شرمین اولین بلیت 
بخت آزمایــی خــود را بخرد. 
این معمار ایرانــی در این باره 
گفته اســت:» یک شــب در 
حال بررسی اینستاگرام بودم 
که آگهــی بیگ تیکت را دیدم 
که 15 میلیــون درهم جایزه 

می دهد. با خودم فکر کردم این 
دقیقاً همان مقداری است که 
برای راه اندازی کســب و کارم 
به آن نیــاز دارم. کلیک کردم 
و اولین بلیتــم را خریدم. روز 
بعد، از بیگ تیکت با من تماس 
گرفتند و خبر برنده شــدنم را 
به من دادند. ابتدا باور نکردم، 
اما بعــد وب ســایت را چک 
کردم و اسمم را دیدم.از بردم 
بسیار خوشــحالم.« برنامه او 
این اســت که این پول نقد را 
خرج مخــارج زندگی اش در 
دوبی و کســب و کارش بکند. 
همچنین قصد بی خیال شدن 
هم ندارد و می خواهد شانس 
خود را برای جایزه بزرگ 15 
میلیون درهمی یا بهتر اســت 
بگوییــم 240 میلیارد تومانی 
امتحــان کنــد. او در ادامــه 
مصاحبه با خلیــج تایمز گفته 
است: »توصیه من به همه این 
است: تنها چیزی که نیاز دارید 
این اســت که به شانس خود 
ایمان داشته باشید!« شرمین 
صابرحسینی 11 سال است که 
در یک کسب و کار خانوادگی، 
یکی از اعضای هیــات مدیره 
یک شــرکت ســاخت و ساز 

اســت و حالا به نظر می رسد 
برای گسترش این شرکت به 
امارات مهاجرت کرده اســت. 
او علاوه بر مدیریت، به واسطه 
تحصیلاتش در رشته معماری 
و طراحی داخلی در دانشــگاه 
هنر، به عنــوان معمار و طراح 
در این شرکت فعالیت می کند.  
بیــگ تیکــت قدیمی ترین و 
بزرگترین قرعه کشی یا لاتاری 
امارات است که مقیمان امارات 
بلیت هایش را هم آنلاین و هم 
از فــرودگاه ابوظبی می توانند 
خریداری کنند. علاوه بر جایزه 
بــزرگ 15 میلیــون درهمی 
و جایزه های روزانــه 50هزار 
درهمی، 100هزار درهم پول 
نقد به همــراه یک ماشــین 
رنجــروور جدید بــه قیمت 
325هزار درهم امارات هم بین 
جایزه های ایــن لاتاری وجود 

دارد.  
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درباره یک نماینده 
جنجالی

نطق محمدقسیم عثمانی، 
نماینده اهل سنت مجلس روز 

شنبه در مخالفت با کابینه 
مسعود پزشکیان توجهات 
زیادی را به خود جلب کرد. 
البته نمایندگان مجلس از 

گفته های او، چندان استقبال 
نکردند. شرح اعتراض عثمانی 

در مطب یک امروز آمده 
است و ما اینجا تنها به خود او 
پرداخته ایم. قسیم عثمانی، 
متولد بوکان در سال 1348 

است. او در دوره های هشتم، 
نهم، دهم و دوازدهم به عنوان 

نماینده شهر بوکان انتخاب شد. 
قسیم عثمانی، سابقه عضویت 

کمیسیون برنامه وبودجه 
و محاسبات مجلس نهم و 
عضویت در هیات رئیسه 

مجلس دهم را دارد. اگر نام او 
را در اینترنت جست وجو کنید، 

متوجه می شوید که عثمانی، 
مولف کتاب هایی در زمینه 

حسابداری است. او دکترای 
حسابداری دارد و عضو هیات 
علمی دانشگاه شهید بهشتی 

به حساب می آید. عثمانی 
در ۹ شهریور 13۹۲، در صدر 

فهرست پنج نامزد نهایی تصدی 
ریاست دیوان محاسبات کشور 

اعلام شد ولی درحالی که 
به عنوان جدی ترین گزینه 
تصدی این مقام مطرح بود، 

در 1۰ شهریور 13۹۲ انصراف 
داد. یکی از سخنرانی های 

جنجالی دیگر نماینده مدنظر 
ما، ادعای نسل کشی از سوی 

دولت ترکیه بود. عثمانی از نظر 
دیدگاه سیاسی تقریبا مستقل 

است و خودش را در اردوگاه 
اصول گرایان یا اصلاح طلب ها 

نمی داند. او البته در سال 
1384 طرفدار ریاست جمهوری 

احمدی نژاد بود اما در چهار 
سال بعدی، موضع خود را تغییر 
داد. این نماینده مجلس که دل 
خوشی از طرح شفافیت آرای 

نمایندگان مجلس ندارد، ترجیح 
می دهد به مسئله اقتصاد و 

مشکلات اقتصادی شهروندان 
بپردازد. یکی دیگر از اقدامات 

عثمانی، طرح استعفا پس از 
اعلام افزایش قیمت بنزین در 

سال 13۹8 بود. به نظر می رسد 
که قسیم عثمانی طبع شعر 
هم دارد. او روز گذشته در 

نطق اعتراضی خود خطاب به 
رئیس جمهور گفت : »شب های 

زیادی را برایت نخوابیدم 
آقای پزشکیان و حالا برایت 

شعر سروده ام.« سخنان او 
در مجلس واکنش های زیادی 

داشت. مثلا محمودی یک 
نماینده اصول گرا گفت: »اینکه 
آقای عثمانی این صحبت های 

نابه جا را اینجا انجام دادند، 
دلیلش سخنان آقای ظریف 

در تلویزیون و معیارگذاشتن 
برای وزرا توسط ایشان 

است.« نمایندگان دیگری 
هم اعتراض خود را با فریاد 

اعتراض ۲ در هنگام سخنرانی 
عثمانی بیان کردند. محمدباقر 

قالیباف، رئیس مجلس هم 
گفت: »حرف هایی در دفاع از 

قومیت ها و مذاهب می زنیم 
ولي عملا با دو قطبی های 

جعلی باعث مشکلات بیشتری 
می شویم.«
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ایــن روزهــا تعــداد بلاگرهــای 
اینستاگرامی که با پابند تولید محتوا 
می کنند بسیار بیشتر شــده. نه هر 
پابندی، بلکه پابند الکترونیکی که به 
پای محکومان بســته می شود و این 
امکان را به فــرد می دهد که به جای 
زندان، در خانه دوران حبس خود را 
بگذراند. 18 روز پیش یکی از همین 
افراد اولین پیج اینستاگرامی خودش 
را بــاز کرد و الان نزدیــک به ۶ هزار 
فالوئر دارد. او یک مرد جوان حدودا 
30 ساله خوش ســر و زبان مشهدی 
است و می گوید 80 درصد از افرادی 
که در زنــدان دیده با قانون آشــنا 
نبودند و نمی دانســتند که با بعضی 
از چالش هایشــان امکان دارد که به 
زندان بیفتند. بــه خودش می گوید: 
»اولین بلاگر پابندی«  و داستانش را 
در 28 استوری اینطور شروع می کند: 
توی مسیر بازگشت از یک ماموریت 
کاری بودم که تــوی تاریکی بیابون 
یک دفعه یک پیرمــرد از کنار جاده 

پرید وسط. هرچقدر که ترمز رو فشار 
دادم نتونستم ماشین رو متوقف کنم. 
اون لحظه ای که همیشه توی فیلم ها 
می دیدم بــرام اتفاق افتــاد. پیرمرد 
به کاپوت و شیشــه ماشین خورد و 
افتاد کنار جاده. همون جا دنیا روی 
سرم خراب شد. با همکارم از ماشین 
پیاده شدیم. دیدم پیرمرد غرق خونه. 
تماس با اورژانس...تماس با 110....
تموم وجــودم رو تــرس گرفته بود. 
آمبولانس اومد و پیرمرد رو برد. توی 
آمبولانس گفتند نگران نباش. فقط 
پاهاش شکسته. خیالم جمع بود که 
اتفاق بدتری نیفتاده. روز جمعه زنگ 
زدم بیمارستان و  پرستار گفت بیمار 
دیشــب به خاطر خون ریزی داخلی 
فوت کرده. همه وجودم یخ کرد. باور 
نمی کردم یکی رو کشته باشم. تبدیل 
شده بودم به یک قاتل. هر لحظه فکر 
می کردم کــه الان می اندازنم زندان. 
روز بعد برام ابلاغیــه اومد که موعد 
دادگاهــت فلان روز و فــلان تایمه. 

اون روز حتی یک ربــع زودتر رفتم 
دادگاه. دیدم وقت هست و نشستم. 
همه بدنم یخ کرده بــود. گفتم برم 
دستشویی و یک آبی بزنم به صورتم. 
ساعت 10:25 رفتم شعبه و به منشی 
گفتم برای فلان پرونده آمدم. منشی 
توی سیستم اطلاعات رو چک کرد و 
گفت دادگاه تو اینجا نیست. باید بری 
شعبه شــیرودی. من فقط 5 دقیقه 
 فرصت داشــتم. فقــط می دویدم. 
ساعت 10:3۷ دقیقه رسیدم دادگاه. 
نفس عمیقی کشیدم و در زدم. دیدم 
کسی نیست. فقط دادرس نشسته و 
یکسری برگه رو امضا می کنه. گفت: 
دیر اومدی. جلســه تمام شــد. دیر 
اومدن شما بی احترامی به دادگاه بود. 
من هم اظهارات شاکی رو شنیدم و 
رای را صادر می کنــم. اگر مخالفتی 
داشــتید اعتراض بزنیــد. به خودم 
دلداری دادم که اشکالی نداره. توی 
تجدید نظر از خودم دفاع می کنم. این 
مدت درگیر چالش های کاری و مالیم 

  اینستاگرافی

من قتل کرده ام؛ ببخشید! البته غیر عمد
قصه اولین بلاگر زندانی با پابند که می خواهد بقیه را با حق و حقوق خود آشنا کند

بودم و می دونستم که اگر حکم بیاد 
اس ام اس ابلاغیه برام ارسال می شه. 
من سرپرســت فروش یه شــرکت 
تاسیس نیروگاه برق بودم و برای یک 
ماموریت کاری به سفر خارجی رفتم. 
وقتی برگشتم دیدم که پیامک ابلاغیه 
آمده. نوبت گرفتم که حضوری بروم 
دادگاه. وقتی رســیدم قاضی پرونده 
را برداشــت و گفت رای قطعی صادر 
شده. گفتم : چی؟ کی رای اومد؟ چه 
رایی؟ نگو همون تایمی که ماموریت 
بودم صادر شــده بــوده و نفهمیدم 
که اعتراض بزنم. ســه ســال حبس 
به جرم قتل غیر عمــد. فقط به بابام 
زنگ زدم که دارم میرم بازداشتگاه و 
عصر هم میرم زندان وکیل آباد. توی 
بازداشتگاه آدم هایی رو می دیدم که به 
خاطر مشروب بازداشت شده بودند. 
حسرت می خوردم که کاش به من هم 
شلاق بزنند و عصر رهام کنند. همه 
این ها رو فقط توی فیلم ها دیده بودم. 
ما رو سوار ون کردند و بردند زندان. 
از ون پیاده شــدیم. پابندهای فلزی 
دور پام رو زخمی کــرده بود و آنقدر 
می ســوخت که راحت نمی تونستم 
راه بروم. سربازها نگاه تلخی داشتند. 

حدود 20 نفــر آدم وارد یــک اتاق 
ده متری شــدیم. هیچ کسی حرف 
نمی زد. آنقدر می ترسیدیم که انگار 
حرف زدن هم جرم بود. وای از مرحله 
آخر. انگار توی فیلم ها دیده بودمش. 
لباس هامون رو تحویل دادیم و لخت 
رفتیم برای بازرســی نهایی. طفلک 
سربازها. بعد یک کاور شبیه کاورهای 
بیمارستان پوشــیدیم و رفتیم اتاق 
قرنطینه و در نهایــت هم حمام. این 
تلخ ترین حمام عمرم بود. انگار وارد 

یه دنیای دیگه شده بودم.
 آدم هایی رو می دیدم که بی استرس 
و دغدغــه بــه کارهای خودشــون 
می رسیدند و انگار نه انگار که زندان 
بودند. ماتم برده بود. گفتند هر کسی 
می تونه یه تمــاس اضطراری بگیره. 
نیم ساعتی طول کشــید تا بتونم به 
همســرم زنگ بزنم. توی سه دقیقه 
وقت تونستم بگم حالم خوبه و نگرانم 
نباشــه. این کوتاه ترین ســه دقیقه 
عمرم بود. من رو وارد بند جرایم مالی 
کردند و وقتی وارد شدم دیدم چقدر 
آدم حســابی توی این سالن هست. 
بهشون می خورد لول اجتماعی بالایی 
دارند. یه ســلام آروم کــردم و رفتم 

یه گوشــه. یکی برام یه لیوان چای 
آورد و گفــت: داداش راحــت باش. 
جرمت چیه؟ گفتم قتــل. یهو همه 
ساکت شــدند. گفتم البته غیر عمد. 
تصادف کردم. یــک دفعه همه زدند 
زیر خنده. نمی دونســتم توی زندان 
باید جاهل بازی دربیارم یا سرم توی 
لاک خودم باشه. سعی کردم جدی تر 
برخورد کنم که ازم حســاب ببرند. 
یه چیز جالب بگــم. توی زندان رتبه 
و جایگاه هر نفر بــا دمپاییش برابری 
می کنه. حالا فکر کن مــا با دمپایی 
دولتی و زیرپوش و شــلوار آبی نخی 
گشاد رفتیم داخل. ســعی کردیم با 
همه رفیق بشیم که احساس تنهایی 
نکنیم. کادری ها و افسرها خیلی خوب 
بودند. دلشــون برامون می سوخت و 
می گفتند اینا به اندازه کافی حالشون 
بد هســت. دیگه حالشــون رو بدتر 
نکنیم. به اونی که برام چای آورده بود 
گفتم داداش سیگار داری؟ یه بسته 
بهــم داد و گفت برو توی ســرویس. 
دیدم یا خدا 10 نفر آدم ســیگار به 
دست ایستادند. یکی پرسید جرمت 
چیه؟ گفتــم: »قتل. بگذریــم. به تو 

ربطی نداره.« دیگه ساکت شدند. 

سایت  نگار سیاسي / گزید     ه اي از تحلیل ها ي جناح هاي سیاسی

فرمالیسم/ حمید ابوطالبی، معاون سیاسی ریاست جمهوری در دولت 
روحانی، در واکنش به نطق امروز مسعود پزشــکیان برای دفاع از وزرای 
پیشنهادی دولت خود در صحن علنی مجلس، در شبکه اجتماعی ایکس 
نوشت: »جناب آقای رئیس جمهور، نطق امروزتان در مجلس هم تعجب 
برانگیز بود. نطقی که از حداقل جذابیــت برخوردار بود؛ مطالب تکراری و 
ســخنان درهــم ریختــه  و خســته کننده تان، همهمه نماینــدگان را 
برمی انگیخت؛ حرف تازه ای نداشتید؛ هیچ راه حلی برای هیچ چیزی ارائه 
ننمودید؛ نه برنامه ای در کار بود، نه پیشنهادی و نه ... . تا بدان جا که کسی 
متوجه نشد که شما چه می گویید! نه مردم دریافتند که دولت جنابعالی به 
کجا خواهد رفت؛ نه نمایندگان متوجه شدند که باید با چه چیزی موافقت 
کرده یا با چه چیزی مخالفت کنند. اما از همه مهم تر، اتفاق نامیمونی است 
که ظاهرا در دوره جنابعالی با افتخار در حال رونمایی است و آن، اینکه دائما 
در روخوانی اشتباه می کنید، همواره می گویید حرف زدن نمی دانید، حتی 
حوصله خواندن نوشته های  خودتان را هم ندارید! جناب آقای پزشکیان؛ 
پیش از این، پیش بینی کرده و نوشــته بودم که فرمالیسمِ حاکم بر رفتار 
حکمرانی تان اجازه نمی دهد که حکمرانی کنید. جناب عالی رئیس جمهور 
ایران سرافراز هستید. اعتبار و عظمت این ملت، بیش از این بی قیدی ها و 

بی حوصلگی ها و ندانم کاری ها است! این راه و رسم کشورداری نیست.«

ظفرقندی/ علی مطهری، نماینده ادوار مجلس، با انتشار یادداشتی در 
شبکه اجتماعی ایکس درخصوص محمدرضا ظفرقندی، وزیر پیشنهادی 

بهداشت نوشت:  »دکتر  محمدرضا ظفرقندی، وزیر پیشنهادی بهداشت را 
59سال است که می شناسم. 11ســال در مدرسه علوی هم کلاس بودیم. 
فردی متدین، متخصص، دارای اصول و صادق است و حاضر نیست برای رای 
آوردن، خلاف عقیده اش بگوید. مقتضی است، مجلس با رای اعتماد به او، 

کشور را از یک نیروی زبده محروم نکند.«

شــما کجا بودید؟/ عصر ایران: جناب ســید احمــد علم الهدی در 
خطبه های نماز جمعه این هفته مشهد گفته است: »می گویند خون خواهی 
)هنیه( هزینه دارد، مگر 8 ســال دفــاع مقدس هزینه نداشــت؟« آقای 
علم الهدی! در 3۶سالگی کجا بودید؟ انشاءالله که نه تنها انتقام خون هنیه 
گرفته می شــود؛ بلکه اســرائیل نیز محو خواهد شــد. ولی حالا که آقای 
علم الهدی، از هزینه دادن سخن می گوید و می پرسد مگر 8سال دفاع مقدس 
هزینه نداشته است؟ ما نیز از ایشان می پرسیم: »آیا خود شما در آن 8سال، 
هزینه ای داده اید؟! آیا در آن 8سال، یک بار لباس رزم پوشیدید و سلاح به 
دست گرفتید و در کنار بقیه رزمندگان برای دفاع از دین و میهن جنگیدید 
و یک گلوله شلیک کردید؟! روزی که دشمن متجاوز به خاک ایران حمله 
کرد، شما 3۶سال داشتید و هم سن و سالان شما، در جبهه ها می جنگیدند و 
مجروح و اسیر و شهید می شدند و به تعبیر شما هزینه می دادند. شما که در 
آن دوره سنی می توانستید به جبهه بروید و هزینه بدهید، آیا رفتید و هزینه 
دادید و هزینه دادن هم رزمانتان را با دست ها و پاها و سرهای قطع شده و 
پیکرهای متلاشی شده و فرزندان یتیم شده دیدید که حالا به راحتی پشت 

تریبون برای مردم از هزینه دادن در جنگ می گویید؟! فکر کرده اید در جنگ 
نیز همانند نماز جمعه، تفنگی را به صورت نمادین دست می گیرند و همه چیز 
در امن و امان و آرامش اســت؟ کاش این حرف را امثال ســعید جلیلی یا 
محمدباقر قالیباف می گفتند که در آن 8سال آتش و خون، آنقدر شجاعت و 
غیرت داشتند که از زندگیشان بگذرند و به میدان جنگ بروند؛ نه کسی که 
جنگ را روزها در روزنامه می خواند و شب ها در تلویزیون می دید! کسی که 
در روزگار ســخت مردم ایران حاضر به هزینه دادن نشد، قاعدتا نمی تواند 

مردم ایران را به روزگار سخت دیگری برای هزینه دادن دعوت کند.«

توئیت ها/ مهدی فضائلی با حضور در جمع دانشجویان پنجمین دوره 
طرح حم در اردوگاه ثامن الحجج مشــهد، گفت: »همانطور که خود رهبر 
انقلاب به صراحت فرموده اند، ایشان سخنگو نداشته و ندارند.« فضائلی در 
عین حال در پاسخ به پرسش یکی از دانشجویان تصریح کرد: »توئیت های 
خاص و قاعده مندی که گاهی بنده منتشــر می کنم و در ایتا هم بازنشر 

می شود، کاملا موثق و قابل استناد است.«
وی تاکید کرد: »محتوای این توئیت ها و استمرار چند ساله این اقدام بهترین 
دلیل برای این است که این اقدام سرخود و بدون پشتوانه انجام نمی شود.«

عضو دفتر حفظ و نشر آثار رهبر معظم انقلاب اسلامی با تبیین بخشی از 
ویژگی های شخصیتی رهبر انقلاب، گفت: »اگر ایشان در جایگاه زعامت و 
رهبری امت اسلامی هم نبودند، ضرورت داشت تمام بیانات ایشان با دقت 
مطالعه شود؛ کما اینکه مراکز تحلیلی و اندیشکده های مهم جهان این کار 

را انجام می دهند و نه تنها بیانات و پیام های ایشان، بلکه زبان بدن، سکوت و 
کلیه رفتار ایشان را رصد و تحلیل می کنند.«

میانگین حقوق/ یکی از آثار اجرای رتبه بندی معلمان، افزایش حقوق 
جامعه فرهنگیان کشور بود. آنگونه که رضا مراد صحرایی، وزیر آموزش و 
پرورش گفته بود: »حقوق معلمان با اجرای رتبه بندی، 2۶درصد رشد پیدا 
کرده که البته حق معلمان بیش از این اســت.« علی فرهادی، سخنگوی 
وزارت آمــوزش و پرورش دربــاره میانگین حقوق معلمــان اظهار کرد: 
»میانگین حقوق معلمان از افراد تازه استخدام شده تا فردی که رتبه استاد 
معلمی را دارد و 30سال یا بیشتر خدمت کرده است، 1۶میلیون و 420هزار 
تومان است، این میزان بدون اضافه تدریس و برای 24ساعت تدریس موظف 
در هفته است.« وی افزود: »برخی از معلمان تا 35سال خدمت می کنند و 
آموزش وپرورش تمام محدودیت ها برای ادامه خدمت معلمان را برداشته 
است. ادارات آموزش و پرورش استان ها، موظفند با استمرار خدمت معلمان 

موافقت کنند؛ مگر آنکه به نیروی انسانی نیاز نداشته باشند.«
فرهادی درباره بودجــه وزارت آموزش و پرورش نیز گفــت: »بودجه این 
وزارتخانه امسال 110درصد تخصیص پیدا می کند و اگر بتوانیم مطالبات 
فرهنگیان را پرداخت کنیم، در سال آینده مشــکل نخواهیم داشت. اکثر 
بدهی های پرسنل پرداخت شده اســت، بدهی اصلی ما مربوط به پاداش 
پایان خدمت فرهنگیان بازنشسته سال 1402 اســت که پرداخت آن به 
40هزار میلیارد تومان اعتبار نیاز دارد، تلاش می کنیم پاداش پایان خدمت 

فرهنگیان بازنشسته ششماهه نخست سال 1402 را در شهریور پرداخت 
کنیم.«

زیاده خواه/ عباس سلیمی نمین گفت: »برخی از نیروهای اصواگرا و 
طیف رقیب آقای پزشکیان هم زیاده خواه هســتند که فکر می کنند باید 
خواسته های آنان در دولت چهاردهم تامین شود اما این تفکر منطقی نیست 
و رقیب آنان رای آورده است.« عباس سلیمی نمین، فعال سیاسی اصولگرا با 
اشاره به فرستادن سینگال منفی به جامعه با انتقادات زودهنگام به کابینه 
پیشنهادی پزشکیان، گفت: »قطعا کار پسندیده ای نیست و امروز نیاز داریم 
یک نوع امید به آینده را تقویت کنیم. زمانی کــه دولت جدیدی روی کار 
می آید یک روح جدید در کالبد جامعه دمیده می شود؛ تخریب کردن آن هنر 
نیست و کمک کردن به آن، شرط عقل و شرط پایبندی به منافع ملی است.«

طبق قانون/ ســردار احمدرضا رادان، فرمانده کل انتظامی کشور در 
خصوص اجرای طرح نور در دولت جدید اظهار داشت: »در خصوص اجرای 
طرح نور باید به قانون مراجعه کنیم؛ چرا که هرچیزی که قانون باشد، پلیس 
مجری آن قانون بوده و باید طبق قانون آن را انجام دهد؛ مگر اینکه از همان 
مسیر قانونی یک تکلیف از پلیس برداشته شود؛ آن چیزی که من متوجه 
شدم، این اســت که ریاست محترم جمهوری به شــدت به اجرای قانون 
علاقه مند هستند و در صحبتی که با همدیگر داشتیم، ایشان، قانون را ملاک 
خودشان می دانند و بایستی مسیر را دنبال کنیم.« سردار رادان در پاسخ به 

پرسش درخصوص روش اجرای طرح نور با توجه به سیاست های گفته شده 
دولت در زمان انتخابات گفت: »ما روی چرایی موضوع بحث نداشتیم؛ ممکن 
است در چگونگی موضوع نکته ای وجود داشته باشد؛ پس چرایی هست و 

چگونگی می تواند در هر مقطعی تفاوت هایی در اجرا داشته باشد.«

چینی ها/ واشنگتن پست به نقل از مقامات امنیتی غربی نوشت: »ایران 
در تلاش برای برقراری شراکت با دو شرکت ماهواره ای چینی است.« این 
مقامات افزودند: »توافق بین ایران و چین ممکن اســت به تهران امکانات 
پیشرفته ای برای زرادخانه موشک های بالستیک خود ارائه دهد.« مقامات 
امنیتی غربی در ادامه خبر دادند که توافق بین ایران و چین ممکن است به 
تهران اجازه دهد تا اطلاعات ماهواره ای را در اختیار متحدان خود قرار دهد.

حامدی و محمدی/ پرتو برهانپور و حجت کرمانی، اخبار منتشرشده 
در رسانه ها، در خصوص لزوم بازگشــت خانم نیلوفر حامدی به زندان را 
تکذیب کردند. وکلای نیلوفــر حامدی در ادامه گفتنــد: »تاکنون هیچ 
احضاریه ای راجع به اجرای حکم به خانم حامدی ابلاغ نشده و همانطور که 
پیش از این نیز اعلام شده، منتظر اعمال عفو و مختومه شدن پرونده هستیم. 
متاسفانه آنچه در رسانه ها منتشر شده، سوءبرداشت از صحبت های آقای 
عمادالدین باقی بوده است. این مســئله، ضرورت دقت بیشتر رسانه ها در 
انتشار اخبار مربوط به پرونده های قضایی و رعایت حقوق اشخاص پرونده را 

نشان می دهد.«

 گالری   

    
با اعلام باشگاه سپاهان، انزونزی به اصفهان 
آمده و در روزهای آتی با انجام تست های 
پزشکی و دریافت تاییدیه های لازم، قرارداد 
خود را با این باشگاه امضا خواهد کرد.
انزونزی سابقه بازی در تیم های 
پاری سن ژرمن، سویا، رم، بلکبرن، استوک 
سیتی و گالاتاسرای را داشته و در پست  های 
هافبک مرکزی و هافبک دفاعی بازی 
می کند.
این ستاره فرانسوی همچنین سابقه بازی 
در تیم های ملی زیر ۲1 سال و بزرگسالان 
فرانسه را داشته و  همراه با تیم ملی فرانسه 
فاتح جام جهانی ۲۰18 شده است.

    
»حسن یزدانی« 
و »رحمان 
عموزاد« 
مدال آوران 
کشتی آزاد در 
المپیک پاریس 
۲۰۲4، عصر 
پنجشنبه )۲۵ 
مرداد 14۰3( با 
استقبال مردم 
وارد جویبار و 
بهشهر شدند.

    
خبرورزشی: جواد نکونام و 

یحیی گل محمدی، سرمربیان 
استقلال و فولاد خوزستان به 

همراه حسن رنگرز به همراه 
ملی پوشان تیم ملی کشتی 

فرنگی، برای شرکت در مراسم 
پیاده روی اربعین روزگذشته 

راهی کربلا شدند.

    
اعضای باند 

گروگانگیری و قاچاق 
بین المللی انسان که 

4 تبعه تاجیک را با 
هدف قاچاق اعضای 

بدن آنها ربوده بودند، 
توسط پلیس دستگیر 

شدند؛ دیروز شنبه 
۲۷ مرداد 14۰3، 

نشست اعلام جزئیات 
اقدامات و دستگیری 

این باند با حضور 
سردار علی ولیپور 

گودرزی، رئیس 
پلیس آگاهی تهران 

بزرگ و شکات پرونده 
در محل پلیس آگاهی 

تهران بزرگ برگزار 
شد.

     
تصویر تازه ای که از رضا 

قوچان نژاد منتشر شده است.

    
بهاره افشاری 
با انتشار 
تصویری از 
خود در صفحه 
شخصی اش 
در صحنه 
فیلمبرداری از 
شرایط سخت 
کار در آبادان 
و گرمای ۵۰ 
درجه آن برای 
مخاطبانش 
گفت. اما 
بیش از آن 
دمپایی هایی که 
پوشیده است 
مورد توجه قرار 
گرفت.

 خانم ها...خانم ها 
رها کنید!

درخواست جنجالی مبینا 
نعمت زاده از رئیس جمهور برای 

تحصیل در رشته پزشکی با 
واکنش های زیادی مواجه شده، 

البته که فعلا دانشگاه تهران با 
این موضوع موافقت نکرده است. 

با این حال شهربانو منصوریان 
بعد از این درخواست مبینا 

نعمت زاده، ویدئویی در صفحه 
شخصی اش منتشر کرد و با کنایه 

به مبینا نعمت زاده گفت:
من هم یک گونی مدال دارم، 

پس اجازه دهید در رشته 
دندانپزشکی تحصیل کنم!

این ویدئو بازتاب زیادی داشت 
و پس از آن مبینا نعمت زاده 

در یک برنامه اینترنتی، پاسخ 
صحبت های شهربانو منصوریان 

را این چنین داد:
بعضی از ورزشکارها که نه 

رشته شان در حد المپیک است 
و نه این مسائل به آن ها مربوط 

می شود، انتقاد کرده اند.
این صحبت های مبینا نعمت زاده 

باز هم بی پاسخ نماند و این بار 
شهربانو منصوریان با انتشار یک 
ویدئو دیگر، پاسخ این ورزشکار 

جوان را داد:
یک مدت ووشو آزمایشی در 

المپیک بود و دختران ایران گل 
کاشتند. اولین زنی هم که در 

تاریخ بعد از انقلاب در المپیک 
آسیایی مدال گرفت از ووشو بود. 

همه بچه های ووشو چه دختران 
و چه پسران تا الان گل کاشتند. 

مطمئن باشید اگر ووشو در 
المپیک هم باشد مثل تکواندو 
و کشتی، مدال می گیرد. اینکه 

گفتم می خواهم دندانپزشک 
شوم چون یک برادر دارم، ما 
جاهای مختلف رفتیم ولی او 

می ماند درس می خواند. به 
مسابقات می رفتیم ولی می ماند 
و درس می خواند. عشق و حال 

می کردیم ولی او باز هم می ماند 
و درس می خواند و هنوز هم 

در حال تلاش برای رسیدن به 
خواسته اش پشت کنکور است. 

هر رشته ای احترام خودش را 
دارد، فعلا بچه ای!

    سخنگوی کمیسیون آموزش 
و تحقیقات مجلس اعلام کرد که 
طبق قوانین بنیاد ملی نخبگان، 
مبینا نعمت زاده که در المپیک 

پاریس موفق به کسب مدال برنز 
شد، می تواند در رشته پزشکی 

تحصیل کند. احسان عظیمی 
راد در این خصوص می گوید: در 

خصوص درخواستی که خانم 
نعمت زاده دارند، از دو جنبه قابل 

بررسی است.
 ما در قوانین مان ذکر کردیم که 
اگر شخصی حائز رتبه های برتر 

جهانی شود؛ نخبه محسوب 
می شود و از مزایایی بهره 

می برد. یکی از این مزایا ورود 
بدون کنکور به دانشگاه است 
که ایشان هم می توانند از آن 

استفاده کنند.

مه
ضمی

آریانا برازنده
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 دستور زبان عشق
از گلوله نمی پرسند

از کجا آمده؟!/معذرت هم نمی خواهد.
 نزار قبانی سید علی صالحی  از من نپرس چرا دوستت دارم،/نه من می دانم/نه تو... 

اثر    پروانه ای    در خیابان تنگ 
یک داستان واقعی با مقداری حادثه و حکمت های عملی  

منتظر پیک بودم تا بســته ای را به من تحویل بدهد. 
تلفن زد و معلوم شــد پلاک را اشــتباه رفته. از خانه 
بیرون آمدم و دیدم یک ســاینای سفید است که 100 
متر پایین تر ایستاده . با دســت بهش علامت دادم که 
بیاید جلو. ترافیک عصرگاهــی روز تعطیل بود. آمد و 
جلوی پای من و یک خرده کج توقف کرد و در حالیکه 
شیشــه های اتومبیلش بالا بود و خودش هم در حال 
مکالمه با موبایل، با دست به پشت سرش اشاره می کرد. 
خب متوجه نمی شــدم منظورش چیســت تا این که 
فهمیدم می گوید از صندلی پشــت، بسته را بردار. این 
تعلل و این مکالمه با اشــاره و ادا موجــب ترافیک در 
خیابان شده بود. ماشــین ها بوق می زدند و در همین 
میان یک پژو سفید در سرازیری خیابان کمی به سمت 
عقب رفت و سراتوی خاکســتری با یک بوق ممتد به 
206 هشدار داد. بوق خیلی ســنگین بود و معلوم بود 
که اعصاب آقای راننده از قرار گرفتن پشــت ترافیک  
حاصل توقف پیک من خرد شده بود. اما ناگهان راننده 
206 که یک خانم خوش لباس 40 ساله بود سرش را 
از پنجره بیرون آورد و به راننده سراتو گفت چه مرگته 
آشغال! راننده ســراتو عصبانی ماشینش را جلو راند تا 
با ماشین زن کاملا مماس شد و در واقع کمی تصادف 

کرد! و بعد از ماشین پیاده شد و خانم راننده هم با همان 
ژست تهاجمی از ماشینش پیاده شد در حالیکه دختر 
ده دوازده ساله اش به او التماس می کرد که تو را به خدا 
پیاده نشو. سعی کردم بین دو راننده وساطت کنم اما 
با شکست روبه رو شدم. صحنه های بعدی باورنکردنی 
بودند. مرد که قد و قامت بلندی داشت به خانم گفت که 
من آدمت می کنم تا دیگه این طوری حرف نزنی و در 
انتهای حرفش یک فحش نیز نصیب خانم کرد و زن که 
از برخورد عمدی سراتو با ماشینش  به شدت عصبانی 
بود به شکلی عجیب با هردوتا مشــت به شکم راننده 
سراتو کوبید! چشمان شوکه شده راننده سراتو در این 
لحظه از یادم نخواهد رفت! ماجرا دیگر داشت از کنترل 
خارج می شد. آقای راننده ســراتو به اوج خشم رسیده 
بود و زن هم دست کمی از او نداشت. ماشین های پشتی 
هم بوق می زدند و دعوای این دو نفــر بالا گرفته بود. 
تلاش های من و یکی دو نفر دیگر هم برای فیصله دادن 
دعوا و توجه دادن دو طرف ماجــرا به وضعیت روحی 
دخترک نشسته در 206 هم فایده ای نمی کرد. در پرده 
بعدی نمایش هر دو نفر با لحنی تهدید آمیز شــروع به 
تلفن به پلیس کردند. با دوتا اپراتور مختلف 110 حرف 
می زدند و شرح ماوقع می گفتند و در میانه این مکالمات 

زن یک بار دیگر مرد را با دشنام حرامزاده نوازش داد! 
مرد خشمگین این بار شروع به فیلمبرداری از زن کرد تا 
دشنام هایش ضبط شوند. اما کاش این کار را نمی کرد. 
این بار خانم فریاد زد  :فیلم نگیر...فیلم نگیر و البته در 
میان این عبارت فیلم نگیر فیلم نگیر چندین دشــنام 
برانگیزاننده هم ضمیمه کرده بود و ســپس به سمت 
مرد رفت. وقتی تلاشش برای قاپیدن موبایل از دست 
او به جایی نرســید پلنگ وار به هواپرید و با دوتا دست 
خود محکم به پشــت ســر مرد کوبید. مرد دیگر واقعا 
نمی دانســت چه کار کند. پس به سمت ما آمد و فریاد 

می زد شما شاهد بودید...شاهد بودید منو زد! 
متاســفانه بقیه نمایش را از دســت دادم چرا که باید 
خودم را به جایی می رســاندم. اما به نظــرم این اتفاق 
دقیقا توصیف اثر پروانه ای بود. اشتباه پیک و گم کردن 
آدرس و سپس تعلل او در تحویل بسته به من موجب 
مجموعه ای غیرقابل کنترل از حوادث خشونت بار شده 
بود. دلم می خواســت بدانم این دعوا به کجا ختم شده 
بود؟ پلیس آمده بود؟ قوم و خویش های زن و یا احیانا 

دوستان مرد هم پایشان به غائله باز شده بود ؟  
سرنوشــت و زندگی آدم ها گاه به همین سادگی تغییر 

می کند. 

رفقا باور بفرمایین همین که مدیر ســاختمانمون 
برگه تشکیل جلسه اضطراری رو زد رو دیوار، تابلو 
بود که یه خرجی برامون تراشیده و باید سرِ کیسه ها 
رو شُــل کنیم و با توجه به اصرار و تهدیدهایی هم 
که کرده بود، امکان این که بهانه ای بیاریم و در این 

اجلاس سران حضور پیدا نکنیم، وجود نداشت.
بعد از تشکیل جلســه در حیاط ساختمان، متوجه 
شدیم که صورت جلسه، تعمیرِ آسانسوره. مدیریت 
محترم که اخلاقیات افراد ساکن حسابی دستش بود، 
همون اول جلسه، آب پاکی رو ریخت رو دست همه 

و خودش رو خلاص کرد:
- » خانم ها...آقایــون... بنده هیچ کاره م... تعمیرکارِ 
آسانســور گفته باید موتور و بکســل های آسانسور 
عوض شه. حدود پنجاه میلیون تومن هم هزینه داره. 
الان شماره ایشون رو می گیرم، می ذارم رو آیفون، 
همه گوش بدین، هر چی نظر جمع بود، همون کار 

رو می کنیم.«
تماس با تعمیرکار بزرگوار برقرار شــد و صداشون 

رفت رو آیفون و ایشون هم از خجالتمون دراومدن:
- » با ســلام خدمت خواهران و بــرادرانِ محترم. 
آسانسورِ شما، خطرِ خرابی و سقوط و نقصِ عضو و 

مرگ داره. خدافظ.«
جملات کوتاه بود و بســیار روشــن. ولوله ای به پا 
شد. یکی از خانم های همســایه، که بعد از جملات 
نمایندگیِ عزرائیل، همون وســط غش کرده بود، 
بعد از به هوش آمدن، بــه همه خانواده اش زنگ زد 

و با جیغ های متوالی توضیح مي داد که برایِ حفظ 
جانشــون، تا اطلاع ثانوی از این ارابه مرگ استفاده 

نکنن.
بقیه هم کمابیش همین حال رو داشــتن. جملات 

مختصر و مفید تعمیرکار، کار خودش رو کرده بود.
البته وضعیت مــن متفاوت بــود. از اون جایی که 
همیشه باید سازِ مخالف بزنم و ثابت کنم که خیلی 
می فهمم، با یه ســرفه ای، ســخنرانیِ غرایی رو در 

مخالفت با تعمیر آسانسور شروع کردم:
- » دوستان اجازه بدین... الکی جو گیر نشین. همه 
تعمیرکارهای آسانسور همینن... همه شون همینن. 
الکی ترس و دلهره میندازن به جــونِ آدم ها، تا یه 
خرجِ حسابی بندازن گردنشون. از این خبرها نیست 
اصلا... من به شما قول میدم که این آسانسور تا ده 

سال دیگه هیچیش نمی شه.«
چون متاســفانه کســی نبود که بکوبه تو دهنم تا 
اظهار فضل نکنم، لذا هر چی مدیریت می گفت که 
این تعمیرکار با وجدانیه و اهل این حرف ها نیست 
و سال هاســت که کار ما رو انجــام میده و وضعیت 
آسانســور رو دقیقا میدونه، من به عنوانِ کسی که 
خیلی بیشــتر از بقیه می فهمم و نظراتم، همیشــه 
خیلی درسته، ســخنرانی می کردم و با اطمینانی 
مثال زدنــی، به بقیه قــول می دادم که آسانســور 

هیچیش نیست و این حرف ها، بازار گرمیه ...
با توجه به اظهار فضل های من، قرار بر این شــد که 
فعلا، بررسی بیشــتری انجام بشه. چون همسایه ها 

هنوز در جَوِ صحبت های تعمیرکار بودن، هیچکس 
حاضر نشد سوار آسانسور بشــه. ولی باز هم من، به 
مانندِ بزرگانی که همیشــه پیشــرو هستند و موجِ 
جدیدی در جامعه به وجود می آورند، همانطور که 
لبخند کجی بر لب داشتم و سرم رو با تاسف تکون 

می دادم، خداحافظی کردم و سوار آسانسور شدم.
آسانسور هم خیلی شیک، همون اولِ کار، بینِ طبقه 

2 و 3 ایستاد و از کار افتاد. 
دوستان... آنقدر جیغ کشــیدم و با مشت و لگد به 
در آسانســور کوبیدم که همون خانم همسایه که 
خودش، یدِ طولایی در غش کــردن داره، اومد و از 
پشت درِ آسانسور، نصیحت می کرد که: » توروخدا 
آرومتر... ما تو این محل، آبرو داریــم... زنگ زدیم 

تعمیر کار... الان می رسه. اینقدر جیغ نکش...«
تمام محل که به خاطرِ اصوات من، فکر کرده بودن 
در خانه ما، قتلی اتفاق افتاده، جمع شــده بودن دمِ 

خونه. 
خلاصــه... تعمیــرکار، بــه اصــرار و خواهــش و 
التماس های من، همون فردا صبح، کارش رو شروع 

کرد.
البته بعد از تعمیر و تعویض قطعات، هر چی می گفت 
و ضمانت می داد که این آسانســور رو تا ده ســال، 
شــخصا بیمه می کنه، من قبول نکردم. همسایه ها، 
اصرار داشــتن که چشــمم ترســیده... ولی من با 
اطمینــان می گفتم که دکتر گفتــه » پله نوردی« 

کنم، برای سلامتیم لازمه.

دندهعقب
اشكانعقيليپور

  سایت نگار

توضیحات دختر بیتا، دفاعیات پسر گُلی، مصاحبه قدیمی شهرام
   مهســا قریشی 
دختر بیتا فرهی در 
پی رونمایی از تندیس 
مــادرش در مــوزه 

سینما نوشت: 
چند روزی از پرواز ابدیِ 
بی همتای مادرم نگذشته 
بود؛ غم فقدانش سنگین 
و باورپذیر نبود. در کنار 
مرتضی و افروز)دوستان 
نزدیک مادرم( نشســته 
بودیــم و از او ســخن 
می گفتیم. همه در غم و 
اندوه این کــوچ ناگهانی 
و دل نگران از این بودیم 
که چگونه می توانیم یاد و 

خاطره بانوی بزرگ سینمای ایران را زنده نگه داریم.
چند ماه پیش از رفتنش، مادر تندیســی از آثار آقای مرتضی سعیدی)مجسمه ساز( 
دیده بود و با شوخ طبعی از او پرسیده بود: »کی نوبت به ساخت مجسمه من می رسد؟« 
مرتضی در اندیشه داشت که به مناســبت تولدش، سردیسی کوچک به او هدیه کند 
اما افسوس که تقدیر به او این فرصت را نداد و با کوچ مادر ایده ساخت تندیس او جان 

گرفت.
آقای اسماعیلی )مدیرعامل موزه سینما( از این ایده استقبال کردند و تصمیم گرفتند 
تا نخستین تندیس یک هنرمند را در موزه سینما به نمایش بگذارند. آفرینش تندیس 
با همکاری مرتضی سعیدی و افروز بوجاریا سه ماه پس از درگذشت مادر آغاز شد و ما 
توانستیم این تندیس را روز چهارشنبه، 24 مرداد ماه در حضور همکاران، دوستان و 

خانواده رونمایی کنیم.
این تندیس واکنش های متفاوتی را برانگیخت، برخی با دیدنش، حضور مادر را حس 
کردند و دلشان به تپش افتاد؛ برخی دیگر از ترس زنده نمایی اش نزدیک نمی شدند و 
عده ای نیز به شباهتش انتقاد داشتند و از اینکه چرا چنین خلق شده است برای شان 

سوال برانگیز شده بود.
اما آنچه برای من به عنوان بازمانده این هنرمند ارزشــمند است، زنده نگه داشتن یاد 
اوست. باید مفهوم واژه »تندیس« را به درستی فهمید؛ اهمیت تندیس در شباهتش 

نیست بلکه در شمایل و نمادی است که از آن هنرمند به جا می ماند.
اگر بخواهیم هدف ســاخت تندیس ها را تنها به شــباهت محدود کنیم، شاید امروز 
موزه هایی چون »مادام توسو« و »گرون« به وجود نمی آمدند، چرا که در این موزه ها نیز 

هنرمندان بیشتر روی شمایل کار کرده اند تا شباهت.

    سینما اعتماد نوشت: پس از انتشار عکس و مطالبی درباره انتقال بانو گلی ترقی، 
نویسنده معروف ایرانی به آسایشگاه سالمندانی در فرانسه، فرهاد داریوش پسر ارشد 

گلی ترقی در این مورد توضیحاتی ارائه داد.
فرهاد داریوش گفت: متاســفانه درباره انتقال مادرم به آسایشگاه سالمندان، عده ای 
بدون اینکه از اصل موضوع با خبر باشند، بنده را مقصر جلوه داده اند که این گونه نیست. 
هر کشوری دارای قوانین خاصی اســت که باید به آن تن داد.در کشور فرانسه و طبق 
قانون،اگر فرزندان نتوانند از والدین خود مراقبت کنند،دولت موظف به مراقبت از آنان 

است.اتفاقی که برای ما افتاد نیز در همین چارچوب است.
درک می کنم که گاهی انتقال والدین از کار افتاده یا بیمار به آسایشگاه، می تواند راه 
حل مناسبی باشد، اما به طور کلی از خانه سالمندان متنفرم. همان طور که والدین ما 
در دوران نوزادی و ناتوانی از ما مراقبت کردند، وظیفه ماست که در زمان پیری و ناتوانی 

از آنان مراقبت کنیم.
باور کنید که هرگز مادرم را در این شرایط قرار نداده ام. من به شدت او را دوست دارم. هر 
روز می جنگم برای بهتر کردن زندگی و برگرداندن او به ایران، همان طور که خودش 

می خواهد.
فرزند گلی ترقی در پایان بیان کرد:از قضاوت های زودهنگام برخی ناآگاه که مرا مقصر 
دانســتند، دلگیر هســتم، اما گلایه ای ندارم. تقریبا هر روز به دیدن مادرم می روم و 

پیام هایی که از طریق من برای او ارسال می شود را به اطلاع اش می رسانم.

    عصر ایران دربــاره روزگار ســخت پزشــکیان در مقابل حملات 
ناجوانمردانه در فضای مجازی گفته است: 

چند عکس و فیلم از مردی که ریش دارد را پشت هم گذاشته اند؛ در یکی از عکس ها 
کنار یک فرد روحانی ایستاده، در فیلمی دیگر در یک جلسه اداری است و در ویدئوی 
بعدی، دارد ساعت و خودروی لاکچری اش را به رخ می کشد و سپس او را در جمع چند 
دختر جوان در یک پارتی شبانه می بینیم و در تصویر بعدی، جام های شراب را به هم 

می زنند و...
کانالی که این ها را منتشــر کرده زیرش نوشــته: »این هم محســن پاک نژاد وزیر 
پیشنهادی پزشکیان برای وزارت نفت« و سپس پرسیده: »معلوم نیست این ظریف 
آمریکایی چه خوابی برای آینده نظام و انقلاب دیده که این افراد را به پزشکیان قالب 

کرده است!«
پست موبایل به موبایل می چرخد و کمتر کسی به خود زحمت می دهد که نام محسن 
پاک نژاد را سرچ کند و ببیند که شــخص داخل عکس و فیلم ها، اصلًا او نیست و لابد 

خیلی ها هم باور می کنند!
دولت پزشکیان در فضای مجازی و رسانه ای، دو مشکل جدی دارد:

1 – اکانت های جعلی که به اسم کانال ها و صفحات حزب اللهی ها و نیروهای انقلاب 
فعالیت می کنند ولی در واقع، مبدأ آنها آلبانی و سازمان مجاهدین خلق )منافقین( و 
نیز اسرائیل است. ماموریت ویژه آنها این است که به عنوان بچه حزب اللهی ها، شایعه و 
دروغ بسازند و تحلیل های به ظاهر انقلابی ارائه دهند و با تندترین ادبیات به مخاطبان 
قالب کنند. بسیاری از مخاطبان نیز به هوای این که این پست ها از سوی دلسوزان نظام 
منتشر شده، یا آنها را بازنشــر می کنند و یا خطی که توسط آنان داده شده را دنبال و 
تقویت می کنند.  به این ترتیب، بخشی از حزب اللهی های ساده دل و عمدتاً جوان، بی آن 
که بخواهند، در عمل به پیاده نظام بی جیره و مواجب مریم رجوی و سازمان تروریستی 

مجاهدین خلق و واحد عملیات روانی موساد تبدیل می شوند.
2 - تندروهای فعال در فضای رسانه ای و مجازی که ادعای ارزشی و انقلابی بودن دارند 
ولی به هیچ کدام از ارزش های انسانی و اسلامی، تقید ندارند. برای آنها مهم این است 

که رقیب را تخریب کنند تا خودی هایشان عهده دار دولت شوند.
این مثالی که می آوریم واقعی است و جوک نیســت. در ایام انتخابات، یکی از همین 
مدعیان نوشته بود که به پزشکیان رای ندهید چون او طرفدار همجنسبازان است و این 
گونه آسمان و ریسمان را به هم دوخته بود: در میثاق نامه اصلاح طلبان از جامعه ایران 
به عنوان جامعه رنگین کمانی یاد شده است )اشاره به اقوام مختلف ایران که در کنار هم 
رنگین کمانی زیبا به نام ملت ایران ساخته اند(. سپس صفحه ای از ویکی پدیا را آورده 
بود که در آن صفحه نوشته بود پرچم همجنسگرایان به شکل رنگین کمان است. دوباره 
به میثاق نامه اصلاح طلبان برگشته و نوشته بود که پزشکیان آن را امضا کرده و به این 

ترتیب نتیجه گرفته بود که او طرفدار همجنسبازی است و برای حفظ سلامت اخلاقی 
جامعه و جلوگیری از شیوع همجنسبازی نباید به پزشکیان رای داد!

یا دیگری برای ترساندن کســبه جزء از رأی آوری پزشکیان نوشــته بود که یکی از 
برنامه های او تعطیل کردن یک سوم مغازه های کشور به نفع فروشگاه های زنجیره ای 
است! اکانت دیگری هم برای خنثی سازی این واقعیت مردم پسند که پزشکیان حتی 
یک ریال هم بابت عمل های جراحی از مردم پول نگرفته است، فیش حقوقی جعلی 

برای او ساخت و منتشر کرد و ...

     کیهان نوشت: برخی کانال ها و سایت های ضدانقلاب به دلیل تقارن المپیک و 
ایام اربعین با جعل برخی تصاویر از تیم والیبال ساحلی زنان عراق این سؤال انحرافی 
را مطرح کرده اند که چرا وقتی زنان عراقی این گونه هستند باید ما در اربعین به کربلا 

برویم؟
این ادعا در حالی مطرح می شود که اولا عکس های منتسب شده به بازیکنان زن عراقی 
جعلی می باشد. ثانیا؛ مسلمانان جهان و ایران با انگیزه های معنوی و زنده نگه داشتن 
یاد امام حسین علیه السلام در مراسم حماسی و میلیونی اربعین حضور پیدا می کنند 

نه به خاطر رعایت یا عدم رعایت حجاب زنان ورزشکارعراقی.

    تابناک: شاید بتوان حسرت برانگیزترین اتفاق المپیک پاریس برای ورزش ایران 
را مربوط به رضا علیپور دانست. ستاره سنگنوردی جهان که صدم های ثانیه، با او سر 

سازگاری نداشتند و مانع کسب مدال شدند!
در نیمه نهایی رقابت های سنگ نوردی در ماده ســرعت بازی های المپیک پاریس، 
رضا علیپور به رقابت با لئوناردو از اندونزی پرداخت که رکورد 4.۸4 ثانیه را ثبت کرد. 
سنگ نورد ایرانی رکورد خود را شکست و زیر ۵ ثانیه صعود کرد اما سنگ نورد اندونزی با 
ثبت رکوردی که 6 صدم ثانیه بهتر از علیپور بود، فینالیست شد. در دیدار رده بندی هم 
علیپور رکورد 4.۸۸ ثانیه را ثبت کرد و تنها 14 صدم ثانیه از واتسون آمریکایی عقب تر 

بود تا دستش به مدال برنز هم نرسد و چهارم شود.
او دقایقی بعد با چشمانی گریان مقابل دوربین ایستاد و گفت: »شرمنده مردم هستم، 
خیلی تلاش کردم، نشد. تنهایی جنگیدم اما نشد.« صحبت های او بازتاب زیادی داشت 
و در فضای مجازی هم وایرال شد و بسیاری از ایرانی ها همانند علیپور به خاطر از دست 
رفتن مدال حسرت خوردند و نظرات زیادی در همراهی و همدلی با او منتشر کردند. 
در شرایطی که چند روز از بازگشت رضا علیپور به ایران می گذرد، او در گفت وگویی با 
تابناک ورزشی به سؤالات مختلفی از المپیک پاریس و برنامه هایی که دارد، پاسخ داد.

او در مورد اشک هایش در حین یک گزارش زنده گفت: راستش نمی خواستم این اتفاق 
بیفتد. خبرنگار تلویزیون گوشی موبایل را به سمت من گرفته بود و اصلًا فکر نمی کردم 
پخش زنده است. بعد از آن صحبت ها، رفتم و دقایقی بعد که روحیه و حالم کمی بهتر 
بود برگشتم که مصاحبه کنم، اما گفتند که صحبت هایت به صورت زنده پخش شد. 
گرچه آن لحظه و آن صحبت ها حال واقعی ام بود اما خب بچه نیستم و الان 30 سالم 

است و دوست نداشتم آنطور جلوی دوربین پخش زنده باشم.
من با 6 صدم ثانیه اختلاف مقابل لئوناردو، دیدار فینال و شــاید مدال طلا را از دست 
دادم. آن هم مقابل رقیبی که قبل از این بارهــا حذفش کرده بودم. در آن دیدار موقع 
صعود در یک لحظه پای چپم روی دیواره سُــر خورد و کمی تعادلم را از دست دادم و 
شاید 1۵-10 صدم ثانیه عقب افتادم. در ادامه توانستم چند صدم ثانیه را جبران کنم 

اما برای برد کافی نبود.
در دیدار رده بندی برای مدال برنز، بی معرفت ها نگذاشتند نفس بگیرم. واتسون بیشتر 

از من استراحت کرد و نفسش برگشته بود.

    روز گذشته کار جدید شــروین حاجی پور منتشر شد. ترانه ای به نام 
»شبونه«. خب شروین طی دست کم دو سال گذشته کم کارتر شده. او حتی تا یک ماه 
پیش قرار بود برای گذراندن دوران محکومیتش به زندان برود اما پس از کارزاری که 

درست شد این حکم شکست.
به نظر می رسد ترانه شــروین چند نقطه مبهم دارد. مثلا »شبونه می رسیم« یا »فرار 
می کنیم؟« البته ملودی شبونه در رنج صدای شــروین هست و صاف و ساده ساخته 
شده. در این قسمت پلی لیســت، امیر نعمتی به سراغ موزیک تازه شروین حاجی پور 
رفته. البته که نظرات درباره این ترانه متفاوت هست و امیر هم به لحاظ موسیقایی به 

بررسی این ترانه پرداخته. 

  سخنگوی کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس اعلام کرد که طبق قوانین بنیاد 
ملی نخبگان، مبینا نعمت زاده که در المپیک پاریس موفق به کســب مدال برنز شد، 

می تواند در رشته پزشکی تحصیل کند./حیات

   خبرآنلاین، یک گفت وگوی قدیمی از شهرام شب پره خواننده ایرانی 
مقیم آمریکا را بازنشر کرده  است. این گفت وگو در 26 مرداد ۵۷ در مجله زن روز 
منتشر شده بود. در این مصاحبه  شهرام شب  پره از جدایی اش از ابی می گوید. همچنین 
در بخش هایی از این مصاحبه آمده است: »به اعتقاد من همه  خوانندگانی که موسیقی 
روز اجرا می کنند، از هایده و مهستی و ستار و داریوش گرفته تا آخر، همه در یک سطح 
از نظر سواد موسیقی هســتند. پس هیچ کدام نباید دیگری را تحقیر کند و لااقل قدر 
یکدیگر را بدانند و این قدر به هم بد و بی راه نگویند. پیام من به خوانندگان و همکارانم 
و حتی آهنگسازان و ترانه سرایان این اســت که با دوستی و همکاری و خوش بینی و 
تشویق می توانیم دنیایی قشنگ تر برای خود بسازیم و کارهای بهتر و ارزشمندتری در 

زمینه  موسیقی ارائه کنیم...«

    رئیس اتحادیه طلا و جواهر اصفهــان، برای جلوگیری از تقلب و زیان 
دیدن به مردم توصیه کرد به جای خرید طلای آب شده طلای ساخته شده 

بخرند. او همچنین گفت: 
توصیه من به همکاران صنف طلا و جواهر این است که سامانه مؤدیان را رصد کنند، 
فاکتورهای لازم را در سامانه ثبت و از واریزی های غیر معقول به حساب خود خودداری 

کنند.
رئیس اتحادیه طلا و جواهر اصفهان، برای جلوگیــری از تقلب و زیان دیدن به مردم 
توصیه کرد به جای خرید طلای آب شده طلای ساخته شــده بخرند چراکه درصد 
خطای مصنوعات ما صفر و بهتر است به جای خرید سکه یا طلای آب شده، مصنوعات 
طلا با فاکتور سربرگ دار از واحد را خریداری کنند تا از هرگونه تقلب و کلاهبرداری 

در امان بمانند.
علی موزرانی، نایب رئیس اول اتحادیه طلا و جواهر اصفهان نیز گفت: پیش از این، اداره 
دارایی با مؤدیان تعامل رو در رو داشت و فعالان صنفی با گفت وگو و توافقات مالیات خود 
را مشخص می کردند، اما با شرایط امروز، آشنایی با تکالیف مالیاتی به آنان کمک می کند 
که راحت تر کار خود را به سرانجام برسانند. تکالیف دارایی زیاد شده و همکاران ما وقت 

زیادی برای این مسائل از دست می دهند، بنابراین دنبال مسیر راحت تر می گردند.
قبلا سالی یک بار به اداره دارایی مراجعه می کردند، اما الان با اظهارنامه های سه ماهه و 
سالانه مدام با مقوله ای چون مالیات مواجه هستند. کسب آموزش های لازم و مشورت 
یک مشاور مالیاتی به آنان کمک می کند که در آینده با چالش مواجه نشوند و این مسیر 

برای آنان هموارتر شود.

دی ماه ســال 13۵2 و بعد در شهریور 13۵3 مدیران 
شرکت سینمایی پارامونت صریحا اعلام کردند که ایران 
اگر می خواهد از فیلم های هالیوودی استفاده کند باید 
چهار برابر بیشــتر پول بدهد! ماجرا از این قرار بود که 
ســهام کمپانی پارامونت در اواخر دهه شصت توسط 
هلدینگ گلف اند وســترن که یک کمپانی نفتی بود 
خریداری شده بود و این کمپانی از یاغیگری اوپک در 
ســال 13۵2 )19۷3( و چهار برابر کردن قیمت نفت 
بسیار خشمگین بود. ایران شریک2/۵میلیون دلاری 
سینمای آمریکا بود اما مدیر عامل های نفتی پارامونت 
اعلام کردند که امکان ندارد اجازه دهند پدرخوانده با 
قیمت دکترژیواگو )متعلق به هشــت سال قبل تر( به 
دست ایران برســد آن هم در حالیکه ایرانی ها قیمت 
نفت را 4  برابر کرده اند ! آقای بلودهورن مدیر پارامونت 
گفت که: به من گفته شــده که قیمت هــا پایین نگه 
داشته می شود تا توده های مردم فقیر در ایران  بتوانند 
فیلم های آمریکایی را ببینند؛ من هم در جواب گفتم :  

»بگذارید شاه به فیلم ها یارانه بدهد.«
 بلودهورن به نیویورک تایمز گفتــه که ایرانی ها حق 
ندارند قیمت نفت را هرطور که بخواهند تعیین کنند 
و در مقابلش از ما انتظار صبوری داشــته باشند. این 
مسئله موجب شــد تا به مدت دو سال و نیم فیلم های 
اصلی ســینمای آمریکا در ایران به نمایش گذاشــته 
نشــوند. تا فروردین 13۵6. به هرحال در بطن ماجرا 
شما می توانید خشم آمریکایی ها از بالارفتن ناگهانی 
قیمت نفت را ببینید. هرچند حکومت پهلوی ســعی 
کرد با بیشــتر کردن خریدهای نظامی از آمریکا این 

دلخوری را جبران کند!
 مطلبی که در ادامه می خوانید به قلــم فرزاد نعمتی 
در مجله اینترنتی فینیکس منتشر شده و به حواشی 
سومین دوره جشــنواره جهانی فیلم تهران در سایه 
افزایــش قیمت جهانــی نفت به واســطه تصمیمات 

محمدرضا پهلوی پرداخته : 
در دی ماه 13۵2 محمدرضا پهلــوی در دومین روز 
کنفرانس اوپک در تهران ضمن اشاره به این نکته که 
»ابداً نمی خواهیم به جهان صنعتی لطمه ای بزنیم«، 

همچنین در ادامه بیــان کرد که »عصــر نفت ارزان 
سپری شده است«. افزایش قیمت ها و نقش مؤثر شاه 
در راهبری اوپک نیز در جشنواره بی تأثیر نبود؛ چنان 
که وقتی انتظارها برای نمایش فیلم »مکالمه« ساخته 
فرانسیس فورد کاپولا در جشنواره تهران به یأس بدل 
شد، روابط عمومی جشنواره اعلام کرد که دلیل این امر 

مانع تراشی شرکت پارامونت بوده است. 
در یادداشــت روابط عمومی جشــنواره آمده بود: »با 
کمال تعجب و شگفتی، زمینه این ماجرا به نفت ارتباط 
پیدا می کند. هنگامی که ایران و سایر کشورهای عضو 
اوپک در سال گذشــته قیمت نفت را افزایش دادند، 
پارامونت به تلافی این اقدام کوشــش کرد که ارزش 
فیلم هایی را کــه به بازار ایران ارســال می دارد، چهار 
برابر کنــد.« قابل توجه اینکه گویا پارامونت »ســعی 
داشت این امر تنها در مورد ایران انجام شود و نه سایر 
کشورهای عضو اوپک.« علاوه بر این عدم حضور فیلم 
»صحنه هایی از یک ازدواج« ساخته اینگمار برگمان نیز 
دستمایه بحث هایی شد. برگمان از ارسال فیلم به تهران 
امتناع ورزیده بود، زیرا نمایش »فریادها و نجواها« در 
دومین دوره جشنواره فیلم تهران باعث افت چشمگیر 
مبلغ پیشنهادی خریدار برای نمایش عمومی فیلم شده 
بود و همین امر، برگمان را به این نتیجه رسانده بود که 

از »تکرار اشتباهات« خودداری کند.
در ســومین دوره نیز همچنان فیلم ها و سینماگران 
مهمی حضور داشــتند. میکلوش یانچــو که در دوره 
قبل از هیات داوران حذف شــده بود این بار به همراه 
افرادی چون آلن روب-گریــه و خوان آنتونیو باردم به 
داوری فیلم هــا پرداخت. تونی کرتیس، پیتر ســلرز، 
روبرتو روسلینی، ویلیام وایلر، جرالدین چاپلین، جینا 
لولوبریجیدا و بیش از ســی نفر دیگــر مهمانان ویژه 
جشنواره بودند. در بزرگداشــت ویلیام وایلر، بیش از 
ده  فیلــم از آثار او به نمایش درآمــد .در همین دوره، 
فیلم های »آمارکورد« اثر فلینی و »دختر عمو آنجلیکا 

« کارلوس سائورا نیز به روی پرده رفتند. 
بودجه این دوره از جشنواره حدود پنجاه میلیون ریال 
اعلام شــد که اگر با نرخ دلار تقریباً هفت تومانی آن 

زمان محاسبه شــود، به رقمی حدود ۷1۵ هزار دلار 
می رسد. در همین دوره از جشــنواره نیز تولید فیلم 
»کاروان ها« به طور مشترک میان ایران و هالیوود مورد 
توافق قرار گرفت؛ فیلمــی گران  قیمت با برآورد تولید 
شــش میلیون دلار که با بازی آنتونی کوئین، مایکل 
ســارازین و جنیفر اونیل همراه بود و در آن بازیگران 
ایرانی همچون بهروز وثوقی و محمدعلی کشاورز نیز 
حضور داشــتند. از قضا، در نهایت بر سر کشته شدن 
یکی از شخصیت ها میان کوئین، ســارازین و وثوقى 
اختلاف افتاد که این امر به ناســزاگویی کوئین و قهر 
وثوقی از پروژه منجر شد. در نهایت با پادرمیانی مهدی 
بوشهری، همسر اشرف پهلوی این اختلاف حل وفصل 
شد و با کشتن شــخصیت زن فیلم در پایان داستان، 

ماجرا فیصله یافت.
در سومین دوره جشنواره، جایزه بزرگ مجسمه زرین 
بز بالدار برای بهترین فیلم کوتاه به مفهوم مطلق به فیلم 
»اون شب که بارون اومد« به کارگردانی کامران شیردل 
اهدا شد.در میان فیلم های بلند، دیپلم افتخار به فیلم 
»راه حل می خواهم« ســاخته سعید مرزوق اهدا شد؛ 
فیلمی با بازی فاتن حمامه ملقب به »بانوی سینمای 
عرب«، جایزه بهترین فیلم به مفهوم مطلق نیز نصیب 
ایرانی ها شد: »شازده احتجاب« ساخته بهمن فرمان 
آرا و بهروز وثوقی نیز برای ایفای نقش در »گوزن ها« 
بهترین بازیگر مرد جشنواره شد. جایزه بهترین بازیگر 
زن نیز به المپیا کارلیزی برای بازی در فیلم »وســط 

دنیا« رسید.
یک گزارشــگر آلمانی درحاشیه جشنواره فیلم تهران 
نوشــت: »در تهران، ترافیک از قید و نظم و قاعده آزاد 
است. به نظر می رسد که هر فردی یک اتومبیل داشته 
باشد و این با توجه به اینکه قیمت هر لیتر بنزین سوپر 
از 2۵ فینیک هم کمتر اســت، مایه تعجب نیســت.« 
نویســنده این گزارش با این همه، درمانــده بود که با 
چنین ترافیک و رانندگی شلخته ای چگونه تصادف ها 
بسیار کم است. پاســخ را یک تاجر ایرانی به او چنین 
داده بود: »همه در رانندگی دیگری را از خود دیوانه تر 

می پندارند. این است که همه مواظبند.«

  قصه های گمشده - 47 ) این پاورقی روزهای فرد منتشر می شود(                                                                   آرش خوشخو
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در هیاهوی انتخــاب وزیر و ماجــرای تخصیص ارز به 
واردکنندگان و همچنین سختی های واردات با موانعی 
که به وجود آمده تا واردات خودرو، قطره چکانی باشــد؛ 
کرمان موتور 800 دســتگاه هیوندای کنــا را وارد بازار 
می کند. البته که وعده واردات ســه هزار دستگاه از این 
خودرو توسط این شرکت داده شده است که امیدواریم 
تحقق پیدا کند تا با ورود خودروهای خارجی، بلکه شاهد 
روند معقولی در قیمت های بازار داخلی باشیم.شــرکت 
تجارت بین المللی و پشتیبانی کرمان خودرو (کی تی ال 
KTL)، بازوی واردات کرمان موتور که در واردات و ارائه 
خدمات خودروهای هیوندای در بازار سابقه طولانی دارد، 
ســه هزار خودروی هیوندای را آماده ورود به بازار کرده 
است.شرکت تجارت بین المللی و پشتیبانی کرمان خودرو 
(کی تی ال KTL)، نماینده رسمی شرکت هیوندای موتور 
کره جنوبی در ایران که در دور جدید واردات خودرو در 
سال گذشته تاکنون دو هزار دستگاه خودرو به بازار عرضه 
کرده است، از عرضه سه هزار دستگاه خودرو در مدل های 
مختلف در ماه آینده خبر داد. خودروهای هیوندای کنا، 
اکسنت، الانترا و توسان، خودروهایی است که قرار است 
به زودی توسط شــرکت کی تی ال KTL به بازار عرضه 
شود.شــرکت KTL  که در عرضه خودروهای هیوندای 
کره جنوبی، سابقه طولانی دارد و در ارائه خدمات پس از 
فروش و تامین قطعات این خودروها پیشتاز است، قرار 
است چهار مدل از جدیدترین خودروهای هیوندای را به 
بازار عرضه کند.نماینده رسمی شرکت هیوندای موتور 
 ،Kona کره جنوبی، ســه هزار خودرو در مدل های کنا
 Tucson و توسان Accent اکسنت ،Elantra الانترا
را به بازار عرضه خواهد کرد. بــا ورود و عرضه این مدل 
خودروهــا، می تواند رقابت جدیدی میــان خودروهای 

جدید وارداتی در بازار خودروهای وارداتی شکل بگیرد.
   800 دستگاه کنا آماده ورود به بازار

هیوندای کنــا Hyundai Kona یکی از محصولات 

جدید شرکت کی تی ال KTL است که قرار است به زودی 
800 دستگاه از آن در کنار سایر مدل های نامبرده شده، 
وارد رقابت در بازار خودروهای واردتی شــوند. شرکت 
تجارت بین المللی و پشتیبانی کرمان خودرو با عرضه سه 
هزار خودروی هیوندای جدید در بازار، وارد فاز جدیدی از 

فعالیت و رقابت در بازار خودروهای وارداتی خواهد شد.
   مشخصات هیوندای کنا وارداتی

نسل اول هیوندای Kona در سال ۲0۱۷ رونمایی شد و 
در ابتدا پلتفرم مشترکی با هیوندای I30 داشت. نسل دوم 
این خودرو که شرکت KTL آن را وارد بازار ایران می کند، 
در ســال ۲0۲۲ در مدل های بنزینی، هیبریدی و تمام 
برقی وارد بازارهای جهانی شــد و از این حیث خودروی 
نســبتا جدید با امکانات و تجهیزات به روزی محسوب 
می شود.نســخه بنزینی این کراس اوور، به طور کلی در 
بخش طراحی ظاهری، سبک طراحی نوین و در عین حال 
جسورانه را دنبال می کند. در طراحی این خودرو جزئیات 
زیادی را می توان مشــاهده کرد که باعث جذابیت های 

ظاهری این خودرو شده است.
  مشخصات هیوندای کنا 2024

موتور بنزینی هیوندای کونا ۲0۲۴ یک پیشرانه دو لیتری 
 Smart Stream تنفس طبیعی، از سری پیشرانه های

گروه هیوندای کیا است. موتور این خودرو می تواند روی 
هم رفته ۱۴۷ اسب بخار قدرت و ۱۷۹ نیوتن متر گشتاور 
را تولیــد و از طریق جعبه دنــده CVT مخصوص گروه 
هیوندای کیا، موســوم به IVT، به چرخ های جلو منتقل 
کند. هیوندای کنا دارای استاندارد آلایندگی یورو ۶ بوده 
و مصرف سوخت میانگین آن به ازای هر ۱00 کیلومتر، 
۷/35 لیتر است که با توجه به حجم موتور این خودرو عدد 
بسیار خوبی است و از نقات قوت آن نسبت به رقبا به شمار 
می آید.شــرکت تجارت بین المللی و پشتیبانی کرمان 
خودرو، نماینده رسمی شرکت هیوندای در ایران با هدف 
فروش و ارائه خدمات پس از فروش به خودروهای سواری 
تولیدی و وارداتی شرکت هیوندای از ابتدای سال ۱3۹۷ 
فعالیت خود را شــروع کرده است.شرکت KTL، بازوی 
واردات کرمان موتور با دارا بودن شــبکه نمایندگی های 
مجاز در سراسر کشــور و پیاده سازی اســتانداردهای 
بین المللی شرکت هیوندای و برخورداری از پرسنل فنی 
و ستادی مجرب و آموزش دیده در سراسر کشور، آماده 
ارائه خدمات به مالکین کلیه خودروهای توزیع شــده 
هیوندای در ایران است. همچنین تأمین قطعات یدکی 
اصلی از شــرکت هیوندای موتور کره جنوبی توسط این 

شرکت انجام می شود.

گاراژ

ب.ام.و M5 تورینگ به میدان آمد
بازگشتاستیشنپساز24سالبا121هزاردلار

ب.ام.و سرانجام نســخه استیشن مدل محبوب و معروف 
خود، سری 5  را با نام Touring M5 معرفی کرد. لازم به 
ذکر است که این نسخه برای اولین بار وارد بازار آمریکا نیز 
خواهد شد. ب.ام.و نسخه های مختلفی از سدان محبوب 
خود یعنی سری 5 را تاکنون تولید و  در بازارهای سراسر 
دنیا عرضه کرده اســت. حالا در سال جاری میلادی تیپ 
استیشن آن را که با نام تورینگ شناخته می شود، تحت 
عنوان Touring BMW M5 معرفی کرده و کم کم باید 
شاهد آن در خیابان های بسیاری از کشورها باشیم. البته 
ب.ام.و اعلام کرده   این مدل جدید خود را سرانجام برای 
اولین  بار به بازار آمریکا هم خواهد برد تا رقابت این خودرو 

با دیگر هم رده هایش گرم تر شود.
   طراحی ظاهری

به گزارش اسب بخار، ب.ام.و M5 تورینگ از نظر طراحی 
ظاهری دقیقا مشابه نسخه ســدان خود بوده البته با این 
تفاوت که حالا ستون D هم به این خودرو اضافه شده تا آن 
را در دسته خودروهای استیشن جای دهد. نسخه ای که 
ب.ام.و از این خودرو رونمایی کرده احتمالا کیت خاصی 

داشــته که در نمونه های معمولی آن ممکن است وجود 
نداشته باشد. ضمنا با نگاهی به جلوپنجره معروف ب.ام.و 
در M5 تورینگ در می یابیم که اثــری از موتور برقی هم 

قطعا در این خودرو وجود دارد. خوشبختانه ب.ام.و در این 
محصول جذاب خود برخلاف برخی دیگر از مدل هایش 
دســت به طراحی های خاص و عجیب نبرده و همچنان 
خودرویی جذاب و چشــم نواز روبه رویمان قرار دارد. فرم 
چراغ های خشمگین طراحی شــده و استفاده از خطوط 
تیز در کنار برخی خطوط سیال در تمام قسمت ها سبب 
شده تا جلوه عضلانی این خودرو بیشتر شود. سپر در هر دو 
بخش جلو و عقب ظاهری بسیار اسپرت و پویایی داشته و 
همچنین قسمت عقب Touring M5 چراغ های اصلی 
باریک و کشیده طراحی شده اما به یکدیگر متصل نیستند.

   کابین ب.ام.و M5 تورینگ
در بخش کابین تفاوت چندانی با دیگر مدل های ب.ام.و 
وجود نداشته و همان کلاستر یکپارچه با سیستم مالتی 
مدیا با ابعادی بزرگ در بخش بالایی داشبورد قرار گرفته اند. 
فرمان هم از ســبک جدید طراحی ب.ام.و پیروی کرده 
و اســتفاده از چراغ های نواری   روی داشبورد و رودری ها 
هم مورد دیگری است که در استیشن جدیدی ب.ام.و به 
چشم می خورد. ضمنا در نمونه ای که عکس های آن منتشر 
شــده صندلی ها و برخی دیگر از اجزای دکوراتیو مانند 
قسمتی از رودری ها به رنگ قرمز در آمده تا در ترکیب با 
صندلی های یکپارچه ب.ام.و جلوه اسپرتی ام 5 تورینگ 

افزایش پیدا کند.
Touring M5 مشخصات فنی   

ب.ام.و M5 تورینگ در بخش فنــی در اصل خودرویی 
هیبریدی بوده که به یک پیشرانه V8 توئین توربو و یک 
موتور برقی مجهز شده است. این مجموعه برقی – بنزینی 
برای M5 تورینگ مجموعا ۷۱۷ اســب بخــار قدرت و 
چیزی در حدود ۱000 نیوتن متر گشتاور را به همراه دارد 
تا با یک استیشن واگن مخوف طرف باشیم. از این قدرت 
سرسام آور حدود 5۷۷ اســب بخار برعهده موتور بنزینی 
هشت ســیلندر توئین توربوی این خودروست و الباقی را 

موتور برقی تولید می کند. 
طبق اعلام ب.ام.و شتاب رسمی M5 تورینگ حدود 3/5 
ثانیه بوده و در حالت تمام برقی با پــک باتری خود توان 
طی مســافتی در حدود ۴0 کیلومتر )۲5 مایل( را دارد. 
همچنین این شــرکت اعلام کرده M5 تورینگ در بازار 
آمریکا۱۲۱500دلار قیمت داشته و البته عرضه جهانی 

آن هم در زمستان ۲0۲۴ اتفاق خواهد افتاد.

قیمت نجومی محصولات وارداتی بهمن موتور 
اعلام شد

شــرکت بهمن موتور قیمت نهایی 3 محصول وارداتی این شرکت را با قیمت های 
عجیبی اطلاع رسانی کرد.این 3 محصول شــامل خودروهای سانگ یانگ کوراندو 
۲0۲3 )۲ تیپ( و هاوال H۶ هیبرید مدل ۲0۲۴ اســت.محصولات شرکت بی ام 
کارز )زیرمجموعه بهمن موتور( در مدل های قبلی هــم به دلیل قیمت بالا در بازار 
ناکام مانده اند و پایین ترین استقبال از این محصولات شکل گرفته است. نمونه مهم 
این موضوع خودروی هونگچی برقی است که در ســایت فروش این شرکت بدون 
قرعه کشی و محدودیت هیچ خریداری نداشته و خودروی بستیون T۷۷ نیز با قیمت 

۱00 میلیون تومان زیر نرخ اعلامی این شرکت در بازار قابل خریداری است.
قیمت اعلام شده 3 محصول جدید این شرکت:

کوراندو تک دیفرانسیل:  قیمت : ۲/53۴/000/000 تومان
کوراندو دو دیفرانسیل : قیمت : ۲/55۹/000/000 تومان

هاوال H۶ : قیمت : ۲/۱۴۴/000/000 تومان

بررسی بازار خودرو در هفته ای که گذشت
آنطور که گزارش ها نشان می دهد، طی یک هفته گذشته پراید SE ۱5۱ مدل ۱۴03 
در بازار خودرو با کاهش ۲ میلیون تومانی به قیمت 333 میلیون تومان و پراید ۱5۱ 
SE مدل ۱۴0۲ هم با کاهش ۲ میلیون تومانی به قیمت 3۱8 میلیون تومان به فروش 
می رفت.به گزارش خبرآنلاین،در این میان، قیمت پــژو ۲0۶ تیپ 3 پانوراما مدل 
۱۴0۲ در حدود ۱5 میلیون تومان ارزان شده و ۶30 میلیون تومان قیمت خورده 
است. پژو ۲0۷ دنده ای مدل ۱۴03 اما با کاهش ۲0 میلیون تومانی، ۷35 میلیون 
تومان به فروش رفت. این در حالی است که پژو ۲0۷ پانوراما اتوماتیک TU5P مدل 
۱۴03 در حدود ۱5 میلیون تومان ارزان شد و یک میلیارد تومان به فروش رفت. پژو 
۲0۷ تیپ 5 مدل ۱۴0۲ نیز با کاهش ۱5 میلیون تومانی، ۶50 میلیون تومان قیمت 
پیدا کرد. اما پژوپارس ELX-TU5 مدل ۱۴0۲ با کاهش 5 میلیون تومانی به قیمت 
۷۹5 میلیون تومان رسید. پژوپارس LX مدل ۱۴0۲ هم بدون تغییر، 830 میلیون 
تومان قیمت پیدا کرد.بنا به این گزارش، تــارا اتوماتیک V۲ مدل ۱۴03 در بازار با 
کاهش ۲0 میلیون تومانی به قیمت 8۹5 میلیون تومان و تارا دنده ای V۱ مدل ۱۴03 

با کاهش ۱5 میلیون تومانی، ۷50 میلیون تومان قیمت خورده است.
گزارش ها از بازار خودرو نشان می دهد در طول یک هفته گذشته دناپلاس اتوماتیک 
توربو آپشنال مدل ۱۴03 در حدود با کاهش ۲5 میلیون تومانی، ۹۶5 میلیون تومان 
تومان قیمت خورد. دناپلاس اتوماتیک توربو آپشنال مدل ۱۴0۲ هم با کاهش ۱5 
میلیون تومانی، ۹۲5 میلیون تومان قیمت خورده است.راناپلاس مدل ۱۴03 نیز 5 
میلیون تومان ارزان شد و ۶05 میلیون تومان قیمت پیدا کرد. راناپلاس مدل ۱۴0۲ 
هم در بازار با کاهش 5 میلیون تومانی، 5۷0 میلیون تومان به فروش رفت. همچنین 
ساینا S دنده ای دوگانه سوز مدل ۱۴03 در بازار ۱0 میلیون تومان ارزان شده و ۴۲5 
میلیون تومان قیمت خورده است. اما سمند ســورن پلاس EF۷ دوگانه سوز مدل 

۱۴03 در بازار ۱5 میلیون تومان ارزان و ۷50 میلیون تومان فروخته شد.
شاهین G اتومات CVT مدل ۱۴03 هم 5 میلیون تومان ارزان شد و 830 میلیون 
تومان قیمت پیدا کرد. همچنین کوییک GX L دنده ای مدل ۱۴03 هم با کاهش 5 

میلیون تومانی، به قیمت ۴۱5 میلیون تومان به فروش رفت.

اولین شاسی بلند مزدا به ایران رسید

مزدا cx50 ابتدا برای جانبازان عرضه خواهد شد و سپس احتمال دارد عرضه 
عمومی هم برای آن صورت گیرد. هنوز قیمت نهایی مزدا CX50 مشــخص 
نشده است و باید منتظر عرضه این خودرو در ســامانه یکپارچه ویژه جانبازان 
باشیم. در دور جدید واردات خودرو شاهد بازگشت مزدا به ایران هستیم. بعد 
 cx50 از مزدا 3 حالا نوبت به شاسی بلند این خودروسازی محبوب یعنی مدل
برای عرضه به بازار رسیده اســت. مزدا CX50 در نسخه های مختلفی به بازار 
جهانی عرضه شده است. این خودرو مجهز به پیشرانه های ۲ و ۲/5 لیتری است 
که این پیشــرانه ها هم به صورت توربو، تنفس طبیعی و هیبرید در بازارهای 
جهانی عرضه شده اند. هنوز مشخص نیســت که این خودرو با چه مشخصاتی 
به بازار ایران عرضه می شــود. نســخه ای که این خودرو برای تست و بررسی 
توسط روزگار خودرو در دسترس قرار داشت، مجهز به پیشرانه ۲ لیتری تنفس 
طبیعی با حداکثر توان ۱58 اسب بخار و حداکثر گشتاور ۲00 نیوتن متر بود. 
این خودرو همچنین در برخی نسخه ها به صورت چهار چرخ محرک عرضه شده 
اســت. مزدا CX50 در بخش امکانات رفاهی شرایط قابل قبولی دارد. از جمله 
امکانات مهم این خودرو می توان به سقف پانوراما، استارت دکمه ای، سیستم 
ورود بدون کلید، ترمز پارک برقی، اتوهلــد، صندلی های با تریم چرم و پارچه، 
مانیتور لمسی، پشت آمپر دیجیتال و آنالوگ، کروز کنترل تطبیقی، رادار هشدار 

خروج از خط و .... اشاره کرد.

قیمت عجیب سهند اس با 600 میلیون تومان
هفته گذشته سهند اس توسط پارس خودرو تحویل مشتریان شد اما رقم اعلامی این 
خودرو هم عجیب است. این سدان جدید که توسط برند پارس خودرو تولید و به بازار 
عرضه شده است، به تازگی پای خود را به آگهی های فروش در پلتفرم های مختلف، 
آن هم با قیمت های نجومی باز کرده است. در حال حاضر مالکان اولین سری تحویلی 
سهند اس قیمتی در محدوده ۶00 الی ۶۲0 میلیون تومان برای این خودرو در نظر 
گرفته اند. این در حالی است که مدتی پیش قیمت نهایی سهند S پارس خودرو برای 
خریداران مبلغ ۴5۹ میلیون و ۴۱5 هزار تومان اعلام شده بود. با این تفاسیر مالکان 
این خودرو به دنبال ســود حداقل ۱۴0 میلیون تومانی برای سرمایه گذاری خود 
هستند.شایان ذکر است این خودرو به نوعی فیس لیفت ساینا محسوب می شود که 
در بازار آزاد ۴0۹ میلیون تومان خرید و فروش می شود و این اختلاف حدود ۲00 
میلیون تومانی به هیچ عنوان منطقی نیست. طبق پیش بینی های انجام شده این 
امکان وجود دارد که با ادامه روند تحویل سهند S به مشتریان و تزریق تعداد بیشتری 
به بازار قیمت آن نیز کاهش یابد. در آن سوی میدان اما ممکن است به مرور قیمت 
باقی محصولات همرده نیز بالا رود تا قیمت این سدان پارس خودرو معقول به نظر 

برسد که البته امیدواریم چنین اتفاقی رخ ندهد.

دندهمعکوس 

 نیش ترمز

 چهار چرخ

داشبورد آماروارداتخودرودرسال
1403چقدراست؟

معینخودرودرسرلیستوارداتازلحاظتعداد
خودروهایوارداتی

 ماه شماری از میزان واردات خودرو در ســال ۱۴03 منتشر شده که نشان 
می دهد چه میزان خودرو وارد شده و کدام شرکت بیشترین میزان واردات 

را نیز داشته است. 
   معین خودرو، برترین واردکننده از نظر تعداد خودرو

مرداد ۱۴03: محمد رضوانی فر، رئیس کل گمرک جمهوری اسلامی ایران، 
اعلام کرد از ابتدای سال  جاری تا تاریخ ۲۴ مرداد ۱۴03، تعداد ۱3 هزار و 
۲۲۷ دستگاه خودروی ســواری نو از گمرکات ترخیص قطعی و وارد کشور 
شده است.ارزش این تعداد خودروی سواری نو که از گمرکات کشور ترخیص 
قطعی شده، ۲۷۷ میلیون دلار تعیین شده است.سال گذشته در همین مدت 
۷38 دســتگاه خودرو به ارزش ۱5/۶ میلیون دلار وارد کشور و از گمرکات 
ترخیص قطعی شده بود. در این مدت واردکنندگان عمده خودرو نو به کشور 
به لحاظ تعداد شامل معین خودرو ایرانیان با ۴ هزار و ۱8۴ دستگاه، سایپا با 
 هزار و ۷۷0 دستگاه، کرمان موتور با  هزار و 5۱۷ دستگاه، بهمن موتور با  هزار 
و ۲۲۹ دستگاه، رهام تجارت پارک با 8۹۷ و ماموت خودرو با ۶05 دستگاه 
خودرو بوده اســت. در سال گذشته نیز ۱۱/500 دســتگاه خودرو وارداتی 
ترخیص قطعی از گمرک داشتیم.شرکت معین خودرو با تحویل روزانه 80 
تا ۱00 خودروی وارداتی، یکی از اصلی ترین پیشــتازان در زمینه تحویل 

خودروهای وارداتی و تحقق این موضوع به شمار می آید.
    19  هزار خودرو در گمرک و 43 هزار خودرو در حال حمل 

مرداد ۱۴03: مهرداد خسروی، مدیرکل دفتر صنایع خودرو وزارت صمت، 
گفت بعد از ابلاغیه  مصوبه  واردات خودرو که به وزارت صمت صورت گرفت، 
زیرســاخت های لازم را ایجاد کردیم. باتوجه به ثبت سفارشات که بیش از 
۹0 هزار دستگاه بود، در سال ۱۴0۲ واردات حدود ۱۱ هزار و ۱۲۲ دستگاه 
خودرو انجام شده و در چهار ماهه امســال نیز حدوداً ۱0 هزار دستگاه وارد 
کشور شده است. هم اکنون ۱۹ هزار دســتگاه خودرو در گمرکات موجود 
اســت. ۴3 هزار دســتگاه خودرو نیز در مناطق و در حال حمل داریم که 
مجموعاً 8۲ هزار و 3۶5 دستگاه تحت واردات و در گمرکات و در حال حمل 
هستند.ابلاغیه خودروهای کارکرده به تازگی انجام شده است. ما بر اساس 
تکالیفی که وجود دارد، چارچوب ها را مشخص می کنیم و جلسه ماده ۲ نیز 
با همکاری سازمان برنامه و بودجه و وزارت اقتصاد باید برگزار شود و به نتایج 

خوبی هم خواهیم رسید.
    آمار واردات خودرو در 4 ماهه اول 1403

مرداد ۱۴03: میزان واردات خودروی ســواری نو ترخیص قطعی شــده از 
گمرکات کشور در چهار ماهه سال جاری به مرز ۱0 هزار دستگاه رسید. آقای 
محمد رضوانی فر، رئیس کل گمرک، با بیــان این مطلب افزود: در مدت یاد 
شده تعداد ۹ هزار و 5۹۲ دستگاه خودروی سواری نو به ارزش ۱۹۲ میلیون 
و ۲8 هزار دلار وارد و از گمرکات کشور ترخیص قطعی شده است.او درباره 
واردات خودرو ســواری نو در چهار ماهه سال ۱۴0۲ نیز گفت: در مدت یاد 
شده تعداد ۴3۹ دستگاه خودروی سواری نو به ارزش ۱۲ میلیون دلار وارد 
کشور شــده بود.به گفته رئیس کل گمرک ایران، در این مدت شرکت های 
»معین خــودروی ایرانیــان«، »کرمان موتــور« و »ســایپا« عمده ترین 
واردکنندگان خودروی سواری نو به کشور بودند که نزدیک به ۶5 درصد از 

واردات خودرو را از حیث تعداد به خود اختصاص دادند.
    ترخیص قطعی 8257 خودرو از گمرک

تیر ۱۴03: بر اساس آمار گمرک ایران، از ابتدای سال جاری تا تاریخ ۲0 تیر 
۱۴03، تعداد 8۲5۷ دســتگاه خودرو سواری از گمرکات ترخیص قطعی و 
وارد کشور شده است. ارزش این تعداد خودرو سواری نو که از گمرکات کشور 
ترخیص قطعی شده، ۱۶5 میلیون دلار است.سال گذشته در همین مدت 
تنها ۲۷۷ دستگاه خودرو به ارزش 8/3میلیون دلار وارد کشور و از گمرکات 
ترخیص قطعی شد. همچنین در حال حاضر 5۲00 دستگاه خودرو دیگر به 

ارزش ۹0 میلیون دلار در مرحله نهایی تشریفات ترخیص است.
   انتشار آمار قطعی واردات خودرو در سه ماهه اول 1403

تیر ۱۴03: محمد رضوانی فر، رئیس کل گمرک جمهوری اســلامی ایران، 
اعلام کرد در سه ماهه نخست سال ۱۴03، آمار انواع خودروی سواری وارد 
شده به کشــور ذیل ردیف تعرفه 8۷03، بالغ بر ۶۹۲۶ دستگاه و به ارزش 
حدودی ۱3۷ میلیون دلار بوده است. عمده خودروهای سواری واردشده به 
کشور طی این مدت، به لحاظ تعداد و ارزش، توسط شرکت »معین خودروی 
ایرانیان« با ۱۶۹۴ دستگاه خودرو به ارزش 38 میلیون دلار صورت گرفته که 
سهمی بالغ بر۲۴/۴۶ درصد از تعداد و ۲۷/۷۷ درصد از ارزش کل خودروها 
را شامل می شــود.همچنین کرمان موتور، ســایپا، مدیران خودرو و بهمن 
موتور نیز به ترتیب در جایگاه های بعدی بیشــترین واردات خودرو در بهار 
ســال جاری قرار دارند. در حالی آمار واردات خودروی سواری در سه ماهه 
نخست سال ۱۴03 با یک جهش معنادار به ۶۹۲۶ دستگاه خودرو رسیده که 

این آمار در مدت مشابه سال گذشته صرفا ۲8۴ دستگاه خودرو بوده است.
   ترخیص قطعی 4 هزار خودرو از ابتدای سال

خرداد ۱۴03: محمد رضوانی فر   اعلام کرد هم اکنون ۱۲ هزار و ۷0۴ دستگاه 
خودروی ســواری در محوطه های گمرکی موجود اســت.از ابتدای ســال 
۱۴03 تا ۲0 خرداد ســال جاری تعداد ۴ هزار و ۱5 دستگاه خودرو سواری 
نو از گمرکات کشور ترخیص قطعی و وارد کشور شده که ارزش این تعداد 
خودروهای وارداتی به کشــور 88 میلیون دلار بوده است. در سال گذشته 
۱۱ هزار و ۱۲۲ دستگاه خودروی ســواری به ارزش ۲۱8 میلیون دلار وارد 
کشور شده است. تعداد خودروهای ترخیص قطعی شده از گمرکات و وارده 
به کشــور در ســال جاری، معادل ۴0 درصد از خودروهای وارداتی در کل 
ســال ۱۴0۲ بود.رئیس گمرک اعلام کرد از مجموع خودروهای موجود در 
محوطه گمرکی، ۶ هزار و ۴3۴ دستگاه به گمرک اظهارشده و در حال انجام 
تشریفات گمرکی است و تعداد ۶ هزار و ۲۷0 دستگاه هنوز به گمرک اظهار 
نشده است. از تعداد خودروهای اظهارشده به گمرک، ۱000 خودروی دیگر 

در چند روز آینده از گمرک ترخیص قطعی می شود.
   آمار واردات خودرو در اردیبهشت 1403

خرداد ۱۴03: براساس جدیدترین آمار گمرکات کشور، در دو ماهه ابتدایی 
سال ۱۴03، بیش از 3۱00 خودرو خارجی به ارزش ۶۹/۴ میلیون دلار، وارد 
کشورمان شده است. معین خودرو، همچنان در صدر شرکت های واردکننده 
ایستاده و کرمان موتور و بهمن موتور نیز به ترتیب، در رتبه های دوم و سوم 

واردات خودرو هستند.
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لامبورگینی از ســوپرکار تمراریو پرده بــرداری کرد. 
خودروی ســوپر اســپرت Temerario با پیشرانه 
پلاگین هیبرید ۹۲0 اســب بخاری جانشین هوراکان 
خواهد شد. بعد از مدت ها انتظار برای عرضه جانشین 
هوراکان، ســوپرکار لامبورگینی که از سال ۲0۱3 در 
خط تولید قــرار دارد، مدتی قبل تصاویــری از آن با 
پوشــش اســتتاری به بیرون درز پیدا کرد و حتی نام 
آن فاش شــد. بنا به آخرین اخبار خودرو، همانطور که 
انتظار می رفت، لامبورگینی به تازگی بالاخره از تمراریو 

با پیشرانه پلاگین هیبرید رونمایی کرد. طراحی نمای 
بیرونی تمراریو شبیه   ترکیبی از هوراکان و همچنین 
روئلتو، ســوپرکار جدیــد دیگر لامبورگینــی به نظر 
می رســد. چراغ های جلو فوق العاده باریک هســتند 
و بخش قابــل توجهــی از کاپوت را در بــر می گیرند. 
پاییــن آنها هم دی لایت هــا با فرم شــش ضلعی قرار 
گرفته اند؛ شــکلی که لامبورگینی به وفور در اجزای 
مختلف محصولات خود از آن استفاده می کند. بر خلاف 
هوراکان، فرم بدنه تمراریو آنچنــان پرظرافت به نظر 

نمی رسد. حتی در کنار چرخ های عقب ورودی بزرگی 
تعبیه شده اســت که به ادعای لامبورگینی، نیرو رو به 
پایین یا داون فورس را تا ۱03 درصد نسبت به هوراکان 
EVO افزایش می دهــد. پکیج ویژه این ســوپرکار با 
عنوان Alleggerita که در زمان عرضه در دسترس 
قرار می گیرد هم با المان هایی مثــل رینگ های فیبر 
کربنــی، تریم مخصوص ســپر و بال عقــب بزرگ تر، 
افزایش ۱58 درصدی داون فورس نسبت به هوراکان 

EVO را به دنبال می آورد.

لامبورگینی تمراریو معرفی شد

برنامهریزیوارداتسههزارهیوندایتوسطکرمانخودرو
800 دستگاه هیوندای کنا آماده ورود به بازار
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شرط دریافت سود سهام عدالت متوفیان اعلام شد
وراث متوفیان دارای سهام عدالت اگر می خواهند اصل و سود سهام 

را دریافت کنند، باید سجامی شوند. مهدی حاجی وند، دستیار ویژه و 
مشاور رئیس سازمان بورس در امور سهام عدالت اعلام کرد: »شرط 

سجامی شدن برای تمام وراث جاری است و اگر وراث متوفیان دارای سهام 
عدالت می خواهند اصل سهام عدالت و سود سهام عدالت را دریافت کنند، 
باید به سامانه سجام مراجعه کرده و سجامی شوند. همچنین انتقال سهام 

عدالت به متوفیان از طریق مسیر بازار سرمایه یعنی شعب منتخب بانک ها 
و کارگزاری های منتخب در سراسر کشور رایگان است. بانک های ملی، 

ملت، پارسیان و تجارت و کارگزاری های منتخب اقدامات مربوط به انتقال 
سهام مسکن عدالت به وراث را رایگان انجام خواهند داد.«

 میزان ارز مجاز زائران برای خروج از مرزهای هوایی
میزان ارز و کالایی که زائران اربعین می توانند از کشور خارج کنند، اعلام 
شد. طبق اعلام گمرک ایران، وسایل سفر، لوازم شخصی و هر نوع کالایی 

که جنبه تجاری نداشته باشد، مجاز است. میزان پول رایج برای خروج، پنج 
میلیون تومان و برای ورود 100 میلیون تومان است. سقف میزان ارز همراه 

مسافر خروجی از مرزهای هوایی پنج هزار یورو و از مرزهای زمینی، ریلی 
و دریایی مجاز،سه هزار یورو یا معادل آن به ارزهای دیگر است. همراه 

داشتن زعفران، حداکثر به میزان 100گرم به ازای هر گذرنامه مجاز است. 
زیورآلات طلا، نقره و پلاتین همراه مسافر هرکدام یک عدد )النگو شش عدد 

از جنس طلا، پلاتین تا وزن 1۵0گرم برای هر نفر، نقره تا سقف ۳00گرم 
مشروط به اینکه سنگ های گران بها از یک قیراط بیشتر نباشد( مجاز است.

کاهش قیمت طلا در یک هفته
طلای 18عیار در هفته گذشته حدود 47هزار تومان 
ریزش قیمت داشته است. هر گرم طلا 20مردادماه 
با قیمت سه میلیون و ۵22هزار تومان به خریداران 

فروخته می شد اما کسانی که روز گذشته به بازار 
رفتند، طلای 18عیار را گرمی سه میلیون و 474هزار 

تومان خریداری کردند. با این اوصاف هنوز دل 
کسانی که ماه پیش طلا خریدند، قرص است؛ چون 
عملکرد یک ماهه طلا، مثبت است و کسانی که ماه 
پیش همین روزها مصنوعات طلا خریدند، روی هر 

گرم حدود 78هزار تومان سود کرده اند.
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ایرلاین هوایی، سایت و آژانس مجازی که نسبت به گران فروشی 
بلیت اربعین اقدام کند، تعلیق و به طور کامل قطع مسدود 

می شود. حسین سالاری، معاون دادستانی اعلام کرد: »اگر 
اطلاعات با مستندات و مدارک موثق ارائه شود در ٢4ساعت 

پیگیری و فروشنده بلیت گران را تعلیق می کنیم. به فروشندگان 
بلیت اعلام کردیم که باید فرآیند فروش بلیت را رصد کنند و 

مردم هم باید هوشیار باشند تا از هر جایی بلیت خریداری نکنند؛ 
البته در بررسی ها مشاهده می شود که بلیت های گران از سوی 
واسطه ها خریداری شده  است، برهمین اساس از مردم تقاضا 

داریم به طور مستقیم از ایرلاین ها بلیت اربعین را بخرند.«

سبزپوشی بورس در اولین روز هفته
بازار بورس اولین روز هفته را با افزایش شاخص کل شروع کرد. در 

معاملات روز گذشته، شاخص کل بورس تهران 14هزار و 2۳8واحد 
نسبت به روز کاری گذشته بالاتر ایستاد و به سطح دو میلیون و 

12هزار و ۳۵7واحد رسید. شاخص کل هم وزن بورس نیز با افزایش 
دو هزار و ۳10واحد در رقم 6۳۵هزار و 4۵7واحد ایستاد. دیروز 
ارزش معاملات کل بازار سهام به هشت هزار و ۳07میلیارد تومان 

رسید. ارزش معاملات اوراق بدهی در بازار ثانویه 2۵8میلیارد 
تومان بود که سه درصد از ارزش کل معاملات بازار را در این روز 

تشکیل می دهد. ارزش معاملات خرد نیز با کاهش چهار درصدی به 
نسبت روز معاملاتی قبل رقم 1۵6۳میلیارد تومانی را ثبت کرد.

   بانک مرکزی در بخشــنامه ای خطاب به مدیران عامل 
شــبکه بانکی اعلام کرد: »اولویت در پرداخت تســهیلات 
بانکی با محوریت تسهیلات قرض الحسنه ازدواج و تسهیلات 
موضوع قانون حمایت از خانــواده و جوانی جمعیت، قانون 
جهش تولید مسکن و... است.« طبق این بخشنامه، هرگونه 
اعطلای تسهیلات بدون در نظر گرفتن اولویت های یادشده 
فاقد وجاهت بوده و مورد پذیرش نیســت. در این بخشنامه 
آمده، مشاهده شده که برخی از بانک ها و موسسات اعتباری 
اقدام به انجام تبلیغات گســترده به منظــور وکالتی کردن 
حساب بانکی به همراه بهره مندی از تسهیلات قرض الحسنه 
یا ارائه اعتبار به مشتریان با نرخ های سود ترجیحی کرده اند؛ 
با توجه به محدودیت منابع مالی در اختیار و کثرت تقاضای 
تســهیلات بانکی، اولویت در پرداخت تســهیلات بانکی با 
محوریت تسهیلات قرض الحسنه ازدواج و تسهیلات موضوع 
قانون حمایــت از خانواده و جوانــی جمعیت، قانون جهش 
تولید مسکن و ... اســت و هرگونه اعطلای تسهیلات بدون 
در نظر گرفتن اولویت های یادشــده، فاقــد وجاهت بوده و 
مورد پذیرش نیست. همچنین عملکرد آن بانک یا موسسه 
اعتباری در پرداخت تســهیلات تکلیفی، موردبررسی قرار 
خواهد گرفــت و چنانچه نتایج حاصله، حاکــی از عملکرد 
نامطلوب، توأم با اعطای تسهیلات به روش صدرالاشاره باشد، 
اقدامات انضباطی و نظارتی مقتضی علیه آن بانک    یا موسسه 

اعتباری و اعضای هیات مدیره ذی ربط معمول خواهد شد.
  قیمت 100دینار عــراق روز گذشــته در مرکز مبادله 
ارز و طلا، ســه هزار و ۶۷1تومان و در بازار آزاد چهارهزار و 
۶۹0تومان بود. زائران اربعین از هفتم مرداد تا سوم شهریور، 
می توانند بعد از ثبت نام در ســامانه سماح، 200هزار دینار 
ارز اربعین به نرخ مرکــز مبادله از هفت بانک عامل دریافت 
کنند. زائران اربعین برای خرید 200هزار دینار باید حدود 
هفت میلیون و 350هزار تومــان پرداخت کنند. فروش ارز 
اربعین امسال به دو شــیوه آنلاین و حضوری است؛ بر این 
اساس، ارز اربعین در 302 شــعبه بانک ملی ایران، 200۷ 
شعبه و باجه پست بانک، 280شعبه بانک ملت، 221شعبه 
بانک صادرات، 18۹شــعبه بانک ســپه، 10۶شعبه بانک 
تجارت و ۶3شعبه بانک پارسیان به زوار اربعین حسینی)ع( 
ارائه می شــود. همچنین زائران می توانند از طریق شــش 
سکوی فعال برای خرید ارز اقدام کنند. بر همین اساس، از 
هفت بانک عامل عرضه کننده ارز اربعین، چهار بانک با ایجاد 
سازوکار مناســب، زمینه را برای ارائه خدمات غیرحضوری 
به متقاضیان دریافت ارز اربعین مهیــا کرده اند. در همین 

راستا، بانک های ملی و پست بانک در بستر پیام رسان »بله«، 
بانک سپه در بستر پیام رســان »روبیکا«، بانک صادرات از 
 )SEPINO.BSI.IR طریق اپلیکیشن »سپینو« )به آدرس
خدمات غیرحضوری را به متقاضیــان دریافت ارز اربعین 

ارائه می کنند.
  صولــت مرتضوی، وزیر تعــاون، کار و رفــاه اجتماعی 
درباره اجرای متناسب ســازی حقوق بازنشستگان توضیح 
داد. او در پاســخ به این ســوال که بعد از واریز سه میلیون 
تومان به صورت علی الحساب، بابت متناسب سازی حقوق 
بازنشســتگان، دیگر رقم جدیدی در حقوق بازنشستگان 
مشاهده نشــده و به همین دلیل هم، این شائبه ایجاد شده 
که متناسب ســازی احتمالا منتفی شده است، توضیح داد: 
»متناسب ســازی، قانون اســت و قانون هم الزاما باید اجرا 
شــود اما در آن دوره قانون دیرهنگام ابلاغ شد؛ هم قانون 
بودجه و هم قانون برنامه هفتم توسعه. بر همین اساس، در 
همه صندوق ها، از جمله صندوق تامین اجتماعی و صندوق 
بازنشستگی کشوری و سایر صندوق ها، دولت تصمیم گرفت 
که تا زمانی که موانع برطرف شود و یک رویه واحدی ایجاد 
شود و احکام کارگزینی صادر شود، به صورت علی الحساب 

پرداختی را داشته باشیم.«
  چهل وچهارمین جلسه حراج شمش طلا امروز در مرکز 
مبادله ارز و طلای ایران، برگزار می شود. این حراج از ساعت 
12 الی 1۶ در تالار معاملات طلای مرکز مبادله ایران برگزار 
خواهد شــد. متقاضیان خرید شــمش طلای مرکز مبادله 
ایران می توانند با واریز مبلغ سه میلیارد و 500میلیون ریال 
)350میلیون تومان( به عنوان وجه الضمان به ازای هر قطعه 
شمش طلا در چهل وچهارمین حراج این مرکز شرکت کنند. 
در 43جلسه حراج شمش طلای برگزار شده در مرکز مبادله 
ایران، هشت هزار و 1۷3کیلوگرم شمش به ارزش بیش از 

35/۷هزار میلیارد تومان معامله شده است.
  قیمت انواع نان هنوز در تهران افزایش پیدا نکرده است. 
محمد علی مهری، معاون امور اقتصادی استانداری تهران 
دراین باره توضیح داد: »هنوز استانداری درباره قیمت اصلاح 
قیمت نان تصمیم  جدیدی نگرفته است. قیمت نان به دلیل 
حساســیت هایی که به دنبال دارد از ســوی استانداری ها 
پیشــنهاد می شــود و در نهایت باید به تایید وزارت کشور 
برسد.« او در پاسخ به این ســوال که شنیده ها حاکی از آن 
اســت كه این افزایش قیمت برای تهران 40درصد و برای 
شهرستان ها 25درصد است، عنوان کرد: »نه رد و نه تایید 

می کنم.«

  نبض بازار

درباره افزایش قیمت نان در تهران و متناسب سازی حقوق بازنشستگان

حداقل قیمــت مرغ حدود ۷3هزار تومــان و حداکثر 
قیمت آن به ۹0هزار تومان رسیده است. در حال حاضر، 
متوســط قیمت گوشــت مرغ در کل کشــور نزدیک 
81هزار تومان است که به میانگین شش ماه قبل و شب 
عید نزدیک شده است. این در حالی است که میانگین 
قیمت هرکیلو گوشت مرغ در تیرماه، حدود ۷8هزار و 
500 تومان اعلام شــده بود. در تهران، حداقل قیمت 
یک کیلو مرغ، ۷8هزار تومان و حداکثر آن نیز ۹0هزار 
تومان است. قیمت مرغ پاک شده و قطعه قطعه شده با 
قیمت مرغ کامل فرق دارد و  بســته به جایی که از آن 
خرید می کنید، قیمت مرغ کمی متفاوت اســت. مثلا 
اگر بخواهید از مغازه های پروتئینی یا فروشــگاه های 
بزرگ زنجیره ای خرید کنید، یک کیلو مرغ با پوســت 
با قیمت 85هزار تا ۹5هزار تومان فروخته می شــود. 
ساق ران بدون پوست با قیمت 1۶5هزار تا 1۷5هزار 
تومان به فروش می رسد و کسانی که مغز ران مرغ بدون 
پوســت و اســتخوان می خواهند، برای خرید هرکیلو 
باید بین 1۶0هــزار تا 1۷5هزار تومــان هزینه کنند. 
یک کیلو سینه مرغ بدون استخوان با قیمت 1۹5هزار 
تا 205هزار تومــان به فروش می رســد و برای خرید 
یک کیلو فیله مرغ باید 250هزار تــا 2۶0هزار تومان 
بپردازید. هر کیلو ران مرغ بدون پوســت نیز با قیمت 
140هزار تا 148هزار تومان فروخته می شود. ران کامل 
مرغ بدون پوست و استخوان نیز با قیمت 180هزار تا 

185هزار تومان به فروش می رســد. برای خرید یک 
کیلو جوجه کباب سینه بی استخوان باید بین 110 تا 
115هزار تومان هزینــه کنید و یک کیلو جوجه کباب 
ران مرغ نیز بین 125هزار تا 135هزار تومان بپردازید. 
یک کیلو گوشــت چرخ کرده ســینه مرغ نیز با قیمت 
1۹0هزار تا 1۹5هزار تومان فروخته می شــود و یک 
کیلو گوشت چرخ کرده ران مرغ نیز با قیمت 205هزار 
تا 210هزار تومان به فروش می رســد. بال مرغ حدود 
۷5هزار تا 85هزار تومان قیمت دارد و برای خرید یک 
کیلو کتف مرغ باید بین 85هزار تومان تا ۹5هزار تومان 
هزینه کنیــد. البته کتف مرغ بدون پوســت با قیمت 
100هزار تا 105هزار تومان فروخته می شود. بعضی از 
فروشگاه ها مرغ خردشده برای جوجه کباب را طعم دار 
می کنند تا دیگر دردسر مرینیت کردن نداشته باشید. 
با این اوصاف، یک کیلو جوجه کباب مکزیکی 215هزار 
تومان تا 220هــزار تومان قیمــت دارد و برای خرید 
یک کیلو جوجه کباب ترش که بــا رب انار و مغز گردو 
طعم دار شــده، باید بین 225هزار تومان تا 235هزار 
تومان هزینه کنید. جوجه کباب با طعم باربکیو، کیلویی 
210هزار تومان تا 215هزار تومان قیمت دارد و کسانی 
که طرفدار جوجه کباب با طعم ســبزیجات و ســیر و 
کره هســتند، حداقل برای هر کیلو به ترتیب باید بین 
1۹0هزار تومان تا 200هزار تومان و 205هزار تومان تا 

210هزار تومان بپردازند.

   اقتصاد خانواده

قیمت مرغ دوباره بالا رفت

گوشی گلکسی A0۶، جدیدترین گوشی اقتصادی سامسونگ 
با قیمت 12۷ تــا 151دلار، هفته آینده وارد بــازار ویتنام 
می شــود و بعد از چندروز، در ســایر بازارها عرضه می شود. 
زمان دقیق ورود این گوشــی به بازار ایران مشخص نیست، 
ولی به گفته یکی از فروشــنده های موبایل، به دلیل قیمت 
مناســب و امکاناتی که دارد، خیلی زود به گوشی پرفروش 
بازار تبدیل می شــود. گوشــی اقتصادی جدید سامسونگ 
مثل گلکسی A55 با طراحی موسوم  به Key Island وارد 
بازار می شود و به نظر می رسد اصلی ترین تفاوت این گوشی 
 ،Key Island اســتفاده از طراحی A05 جدید با گلکسی
حسگر اثر انگشــت در بخش کناری گوشی و صفحه نمایش 
پیشرفته تر است. ابعاد گوشی گلکسی A0۶ 1۶۷/3 در ۷۷/۹ 
در 8میلی متر اســت و از اندروید14 پشــتیبانی می کند. در 
 G85 بخش پردازنده نیز این گوشی مجهز به پردازنده هلیو
مدیاتک است. این گوشی از چهار یا شش گیگابایت رم و ۶4 
یا 128گیگابایت فضای ذخیره ســازی بهره می برد. البته در 
صورت خرید هرکدام از این مدل هــا می توان با اضافه کردن 
کارت حافظه فایل های بیشتری را ذخیره کرد. دوربین اصلی 
گوشی دارای یک حسگر 50مگاپیکسلی و لنزی با دیافراگم 
f/1.8 است. یک حسگر دو مگاپیکسلی هم سنجش عمق را 
در زمان عکاســی انجام می دهد. دوربین سلفی این گوشی 
نیز هشت مگاپیکسل است. دوربین سلفی گلکسی A0۶ در 
بریدگی U شکل بالای صفحه نمایش جای گرفته است. این 
گوشی اقتصادی سامسونگ همچنین به یک صفحه نمایش 

۶/۷اینچ PLS LCD مجهز شده که دارای رزولوشن ۷20 در 
1۶00پیکسل اســت که می تواند تراکم 2۶2پیکسل در هر 
اینچ را ارائه کند. جدیدترین گوشی سامسونگ با باتری پنج 
هزار میلی آمپرساعت مشابه  گلکسی A05 وارد بازار می شود 

و از شارژ سیمی 25وات پشتیبانی می کند. 
قیمت گوشی سامسونگ مدل گلکسی A0۶ حدود 12۷ دلار 
برای نســخه  ۶4گیگابایتی با چهارگیگابایت رم اعلام شده 
است؛ یعنی بدون هزینه گمرک و هزینه های باربری و ...، در 
حال حاضر این گوشــی با دلار 5۷هزار و ۶00تومانی، حدود 
هفت میلیون و 300هزار تومان قیمت دارد. نسخه  دیگر با رم 
شــش گیگابایتی و 128گیگابایت فضای ذخیره سازی نیز با 
قیمت 151دلار عرضه خواهد شــد، این گوشی نیز با قیمت 
دلار روز گذشــته، حدود هشــت میلیون و ۷00هزار تومان 
قیمت دارد. البته این قیمت ها تقریبی است، اما به گفته یکی 
از فروشنده های موبایل اگر این گوشی وارد بازار شود، قیمت 
آن بالاتر از 10میلیون تومان نمی رود و به عنوان یک گوشی 
اقتصادی با امکانات جدید فروخته می شود. نکته مهمی که 
درباره این گوشی جدید سامسونگ وجود دارد،  این است که 
خریداران نباید انتظار هوش مصنوعی را از این مدل داشــته 
باشند. چون سامســونگ در معرفی گوشی گلکسی A0۶ از 
هوش مصنوعی و قابلیت Circle to Search صحبتی نکرده 
است. به همین دلیل فعالان بازار پیش بینی می کنند گوشی 
جدید سامسونگ فاقد قابلیت های هوش مصنوعی است، اما 

قیمت مناسبی دارد.

   دیجیتال

گلکسی A06، سامسونگ اقتصادی به زودی در ایران
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21 میلیون و 500 هزار

10 میلیون و 900 هزار

16 میلیون و755 هزار

22 میلیون و 225 هزار

12 میلیون و 850 هزار

19 میلیون و 300 هزار

23 میلیون

23 میلیون و211 هزار

21 میلیون و 500 هزار

شش میلیون و 570 هزار

قیمت پرفروش ترین تلویزیون  ها

اسنوا

بست

ایكس ویژن

ایكس ویژن

ایكس ویژن

دوو

دوو

جي پلاس

اسنوا

نكسار

 SSD-55SK610UD 

 43BN100

 50XCU775

 55XCU765

43XC735

 50SU1700

 55SU1710

 GTV-55RU722N 

 55SK610US

 D32E414N

1

2

3

4

5

6

7

8

9

10

قیمت انواع پاوربانک 

ای دیتا

استوریا

آلووا

ای دیتا

سامسونگ

انکر

شیائومی

انکر

شیائومی

انکر

P20000QCD

ST-PB02 

ym-545

 P10000QCD

EB-P3400

 A1611

 PB200LZM

 T10000

Redmi global

 A1287H12

یک میلیون و 330 هزار

یک میلیون و 390 هزار

یک میلیون و 210 هزار

850 هزار

یک میلیون و 49 هزار

یک میلیون و 630 هزار

یک میلیون و 400 هزار

720 هزار

860 هزار

سه میلیون و 182 هزار

1

2

3

4

5

6

7

8

9

10

بیشترین 58 هزار و 380

65 هزار و 270

16 هزار و 130

هزار و 750

41 میلیون و 470 هزار

37 میلیون و 120 هزار

22 میلیون و 510 هزار

14 میلیون و 490 هزار

هفت میلیون و 20 هزار

سه میلیون و 544 هزار و 600

جدول قیمت طلا و ارز

دلار  آمریکا

یورو 

درهم امارات

لیر ترکیه

سکه تمام جدید

سکه تمام قدیم

سکه نیم بهار 

سکه ربع بهار

سکه گرمی

طلای 18 عیار

کمترین 57 هزار و 520

63 هزار و 890

15 هزار و 784

هزار و 720

41 میلیون و 125 هزار

36 میلیون و 760 هزار

22 میلیون و 460 هزار

14 میلیون و 440 هزار

شش میلیون و 920 هزار

سه میلیون و 452 هزار و 100

  اقتصاد به زبان ساده

از دوخوابه های کلنگی تا کلیدنخورده های اکازیون
با 500میلیون تومان ودیعه و ماهی 10میلیون تومان چه خانه هایی اجاره کنیم؟ 

500میلیون تومان برای ودیعه، پول کمی نیست؛ ماهی 
10میلیون تومان اجاره هم کم نیست. به همین دلیل اگر 
حوصله داشته باشید و خوب بگردید، می توانید خانه مورد 
نظرتان را پیدا کنید. بررسی فایل های موجود برای اجاره با 
این قیمت ها نشان می دهد، هم خانه کلنگی موجود است، 
هم واحد مسکونی کمتر از 10سال ساخت بازسازی شده 
و هم آپارتمان نوساز کلیدنخورده که خود مشاور املاکی ها 
به آن اکازیون می گویند. مثــلا یک آپارتمان 130متری 
دوخوابه نوساز کلید نخورده در محله سروآزاد منطقه 22 
را می توانید با 500میلیون تومان ودیعه و ماهی 10میلیون 
تومان اجاره کنید. این واحد در طبقه پنجم یک ساختمان 

11طبقه قرار دارد و به قول مالک، ویــوی ابدی و بالکن 
قابل چیدمان هم دارد. این واحد نوســاز همه تجهیزاتش 
آماده اســت و روی پارکینگ و انباری و آسانسور آن هم 

می توانید حساب کنید. 
با این بودجه، حتی می توانید یک خانه مستغلاتی دو طبقه 
و نیم با پارکینگ و حیاط اجاره کنید. این ملک در شهرک 
شــریعتی قرار دارد و 55متر اســت. این واحد مسکونی 

مستقل سال 83ساخته شده و بالکن هم دارد.
اگر دنبال خانه در میدان صادقیه و نزدیک مترو می گردید 
تا رفت و آمدتان به ســطح شــهر راحت باشد، یک واحد 
مسکونی ۷۷متری دوخوابه برای اجاره موجود است. این 

واحد در طبقه اول یک ســاختمان چهار طبقه واقع شده 
و در بلوار گلاب خیابان صادقی قــرار دارد. این آپارتمان 
آسانســور ندارد، اما روی پارکینگ و انباری آن می توانید 
حساب کنید. این ملک ســال 84ساخته شده ولی مالک 
تاکید کرده همین چند ماه پیش یک بازسازی کلی انجام 

داده و در و دیوار را رنگ کرده است.
با 500میلیون تومان ودیعه و ماهــی 10میلیون تومان 
اجاره می توانید قرارداد یک واحد مسکونی 85متری در 
پونک را امضا کنید. این واحد 20سال عمر دارد و دو خوابه 
اســت. این آپارتمان در طبقه دوم واقع شده، آسانسور و 
پارکینگ دارد ولی انباری دســت صاحبخانه است. این 
واحد مســکونی در یک مجتمع 40واحــدی با دو لاین 

آسانسور واقع شده و تراس هم دارد. 
کسانی که دوست دارند در جنت آباد جنوبی ساکن شوند، 
در بین فایل های موجود یک آپارتمان ۶۹متری دوخوابه 
موجود است که سال 8۹ ساخته شده و دو سال پیش هم 

یک بار همه خانه بازسازی شــده. این واحد مسکونی در 
طبقه پنجم یک ســاختمان پنج طبقه فول امکانات قرار 
دارد. یکی از اتاق ها، مستر است و هر دو اتاق کمد دیواری 

بزرگ دارند. 
با این بودجه می توانیــد یک واحد ۷0متــری دوخوابه 
20سال ساخت در ســازمان برنامه و بودجه اجاره کنید. 
این آپارتمان در طبقه سوم یک ساختمان پنج طبقه بدون 
آسانسور قرار دارد. پارکینگ و انباری دارد و همه شیرآلات 
و کابینت آشــپزخانه تازه عوض شــده. این ملک در یک 

مجتمع کم واحد و آفتابگیر واقع شده است.
در محله جنت آباد جنوبی و در خیابان چهارباغ شــرقی 
یک واحد مســکونی با 500میلیون تومان ودیعه و ماهی 
10میلیون تومان اجاره موجود است. این واحد سال 8۶ 
ساخته شده و دو خوابه است. این آپارتمان در طبقه دوم 
یک ساختمان چهار طبقه دو واحدی قرار دارد که به غیر 
از آسانســور روی پارکینگ و انباری بزرگ آن می توانید، 

حساب کنید.
اگر کلنگی بودن ملــک خیلی برایتان مهم نیســت، اما 
دوســت دارید در یک آپارتمان بــزرگ زندگی کنید، در 
بین فایل های موجود برای اجــاره یک واحد 115متری 
موجود است که حدود 30ســال پیش ساخته شده. این 
واحد مسکونی در خیابان شــادمهر محله ستارخان قرار 
دارد و در طبقه دوم واقع شــده. چون ملک قدیمی است، 
خبری از آسانســور و پارکینگ نیست و فقط می توانید از 
انباری آن اســتفاده کنید. این ســاختمان کلا سه طبقه 
است و صاحبخانه تاکید کرده تا چند سال می توانید در آن 

سکونت داشته باشید. 
کسانی که طرفدار محله پونک هستند، اگر 500میلیون 
تومان برای پول پیش داشــته باشند و از پس اجاره ماهی 
10میلیــون تومان برآیند، می توانند قــرارداد اجاره یک 
ملک ۷8متری دو خوابه 13سال ســاخت را امضا کنند. 
این آپارتمان روی همکف واقع شــده و در یک ساختمان 

چهار طبقه تک واحدی قرار دارد. به گفته صاحب ملک، 
کف آپارتمان چند ماه پیش سرامیک شده و کلید آماده 

تحویل است.
برای افرادی که شرق را دوست دارند و دلشان می خواهد 
در محله قدیمی نارمک ســاکن شــوند، یــک آپارتمان 
۶5متری دو خوابه موجود است. این واحد سال ۹۶ ساخته 
شــده و دو اتاق خواب دارد. این آپارتمان بالکن، انباری، 
پارکینگ و آسانسور دارد. این ملک که در طبقه دوم واقع 
شده، به گفته صاحبخانه غرق نور است و پنجره های بزرگ 

و پرده خور دارد.
کســانی که محل کارشان در جنت آباد شــمالی است و 
می خواهند همچنــان در این محله بماننــد، یک واحد 
۹5متری دو خوابه که سال 8۶ ساخته شده، برای اجاره 
موجود اســت. این واحد در طبقه چهارم یک ساختمان 
چهار طبقه فــول امکانات قرار دارد و هــر دو اتاق خواب 

مجهز به کمد دیواری بزرگ و کاربردی است.

  بازارگردي 

گران ترین ساید بای ساید های بازار
مقایسه و بررسی سه دستگاه ساید بای ساید که مصرف انرژی کمی دارند

گروه بازار |یخچال فریزرهای ساید بای ساید نه مانند مدل های دوقلو فضای بسیار زیادی را در آشپزخانه به خود اختصاص می دهند و نه مثل مدل های بالاوپایین، فضای کمی برای ذخیره سازی 
موادغذایی برای شما در نظر می گیرند. اغلب این مدل ها برای خانواده های متوسط، فضایي نســبتا کافی دارند. ارزان ترین ساید بای ساید موجود در بازار 32میلیون تومان قیمت دارد و از برند 
ایکس ویژن است؛ اما گران ترین گزینه یک یخچال فریزر سایدبای ساید مکزیکی از برند مابه با قیمت 150میلیون تومان است. برندهای دوو و اسنوا هم جزو ساید بای ساید هایی هستند که مدل هایی 

با قیمت بالا و امکانات زیاد تولید کرده اند. این  مدل ها مصرف انرژی محدودی دارند و بدنه بزرگشان فضا برای ذخیره سازی مقدار زیادی از موادغذایی را فراهم می کند.

MEM30VHDC 1   مابه مدل

 MEM30VHDC WW سایدبای ساید 30فوت مابه مدل
یکی از گران ترین گزینه های موجود در بازار اســت که 
جزو محصولات ایرانی یا مونتاژ شده نیست. موبه یکی از 
شرکت های معتبر در کشور مکزیک است. سایدبای ساید 
مابه مــدل MEM30VHDC WW دارای ظرفیت 
30فوت است. این مدل از سایدبای ساید مابه با دارا بودن 
طبقات و کشوهای متعدد در قســمت یخچال و فریزر، 
امکان ذخیره ســازی حجم بالایی از موادغذایی مختلف 
را به کاربر می دهد. این سایدبای ســاید مدرن با طراحی 
و رنگ زیبایی که دارد، متناســب با انواع دکوراســیون 
آشپزخانه بوده و جذابیت محیط آشپزخانه را دوچندان 
می کند. وجود قابلیت هوم بار Home Bar برای این مدل 
از یخچال ساید بای ساید علاوه بر زیبایی محصول کاربری 
آن بسیار آسان تر بوده و همچنین برای جلوگیری از اتلاف 
انرژی، نیاز به باز و بســته کردن مکرر در سایدبای ساید 
 نیســت و با در بار می توان از نوشــیدنی ها و ... ، استفاده 

کرد.
قیمت: 1۵0میلیون تومان

 3350SS-SN8 یخچال و فریزر سایدبای ساید اسنوا مدل 
یکی از مدل های جالب توجه در بازار است. طراحی استاندارد 
این یخچال ها کاملا منطبق با کابینت های مدرن آشپزخانه 
صورت گرفته و حمل آن آسان اســت. با کمپرسور اینوِرتر 
 ، 3350SS-SN8 دیجیتال در یخچال فریزر اســنوا مدل
می توان جریان متناوب با فرکانس دلخواه به موتور رســاند 
و موتور را با ســرعت دلخواه کنترل کرد. اینوِرتر به صورت 
کاملا خودکار جریان برق را در حین راه اندازی به مقدار لازم 
افزایش و در حین کار به مقدار لازم کاهش می دهد، بنابراین 
به طورکلی هزینه برق مصرفی، کاهش چشمگیری خواهد 
داشت. به علاوه، این روش راه اندازی نرم موتور بدون هیچ گونه 
ضربه به قسمت های مکانیکی مثل کوپلینگ ها، گیربکس ها، 
تسمه ها و زنجیرها اتفاق می افتد و در نتیجه طول عمر مفید 
موتور و سایر قســمت های مکانیکی افزایش پیدا می کند. 
گنجایش این مدل در یخچال 454لیتــر بوده و دارای پنج 
طبقه است و دو کشو دارد. گنجایش فریزر 2۷۷لیتر است و 

سه طبقه و سه کشو دارد.
قیمت: 8۵میلیون تومان

 DS-3640MW یخچال و فریزر سایدبای ســاید دوو مدل
یکی دیگر از محصولات سری پرایم شرکت دوو است. این سری 
مدل به رنگ های سفید و استیل عرضه شده. چنین محصولی، 
مجهز به سامانه سرمایش هوشمند و مجهز به سنسورهای کنترل 
دمایی است که دما را در داخل و بیرون یخچال تشخیص داده و به 
سامانه کنترل دیجیتال منتقل می کند؛ سامانه، داده ها را تحلیل 
کرده و به کمپرسور منتقل می کند و کمپرسور با عملکرد بهینه، 
سرمایش موردنیاز را تامین می کند. با استفاده از سامانه هوشمند 
الکترونیک در سایدبای ساید دِوو، کنترل دما، میوه و سبزیجات 
و مـوادپروتئینی برای مدت طولانی تری تازه، سالم و پرطراوت 
می ماند. یکی از مزایای این محصول مصرف انرژی پایین آن است. 
رده انرژی یخچال سایدبای ساید دوو +A  است. طراحی یخچال و 
فریزر سایدبای ساید دوو مدل D4S-0036MWمتفاوت و 
شیک است. این مدل دارای ارتفاع 181سانتی متر بوده که از نظر 
هم طراز بودن در رده یخچال های سایدبای  ساید، استاندارد است. 
همچنین روی درب یخچال آن یک آب سردکن وجود دارد که 

مخزن آب در قسمت داخلی یخچال قرار گرفته است.
قیمت: 92میلیون و ۵00هزار تومان

DS-3640MW 23350     دوو مدلSS-SN8 ۳   اسنوا مدل

  ویژگی های دسته چک صیادی چیست؟
چک صیادی، براساس قانون جدید صدور چک، در 
سامانه صیاد و تحت نظارت مستقیم بانک مرکزی 
صادر می شــود. ویژگی های این چک باعث شده 
که نسبت به چک های قدیمی و عادی، از امنیت و 
ضمانت اجرای بیشتری برخوردار باشد. برخلاف 
گذشــته که احراز شــرایط متقاضی دسته چک 

برعهده شــعب بانک ها بود، با راه اندازی ســامانه 
صیاد و لزوم صدور چک صیاد از طریق این سامانه، 
حالا دیگر شعبه های بانک در این زمینه اختیاری 
ندارند و نظارت بر روند صدور دسته چک و احراز 
صلاحیت متقاضیان، صرفا در اختیار بانک مرکزی 
است. از زمانی که قانون چک  های صیادی تصویب 
شد، دسته چک های قدیمی دیگر صادر نمی شوند. 

چک های صیادی بارکــد دوبعدی  دارند که برای 
اسکن و اعتبارســنجی صادرکننده مورداستفاده 
قرار می گیرد. در چک های صیادی تاریخ اعتبار بر 
روی برگه ها قید می شود و صاحب دسته چک فقط 
مجاز به استفاده از آن، تا زمان مشخصي است. از 
نکات دیگری که باید بدانید این است که نوشتن 
تاریخ چک برای بعد از زمان تعیین شــده توسط 

بانک اعتباری ندارد. علاوه بــر این ها صدور چک 
صیادی مزایایی هــم دارد. مثلا مراجعه حضوری 
افراد دارای چک به منظور دریافت خدمات مربوط 
به دسته چک الزامی نیست. از طرف دیگر امکان 
استعلام وضعیت حساب دارنده چک وجود دارد 
و امکان کلاهبــرداری در مقایســه با چک های 
قدیمی کمتر است و امکان سرقت یا مفقودشدن 

چک هم منتفی است. علاوه بر همه این ها، امکان 
صدور چک در وجه حامل برای دســته چک های 
صیاد وجــود نداشــته و باید مشــخصات دقیق 
دریافت کننــده آن تعیین شــود. همه چک های 
جدید با رنــگ بنفش صادر می شــوند و باید در 
سامانه صیاد ثبت و تایید شــوند. کسانی هم که 
دســته چک کرم رنگ یا همان قدیمی ها را دارند، 
باید در اولیــن فرصت به بانــک مراجعه کنند و 

دسته چک صیادی بگیرند.
  مدارک لازم جهت دریافت چک صیادی

بــرای دریافــت دســته چک مربــوط بــه یک 
حســاب جاری بانکی، نیاز بــه مراجعه حضوری 
دارنده حساب بانکی و ارائه مدارک موردنیاز برای 
دریافت دسته چک اســت؛ بنابراین شما چاره ای 
ندارید جز اینکه در یکی از روزهای کاری، راهی 
شعب بانکی دولتی یا خصوصی شوید تا کارتان را 
از نزدیک پیگیری کرده و مدارک را در اختیار بانک 
بگذارید. قبل از آنکه به آنجا برسید، باید یک کپی 
از تمامی صفحات شناسنامه خود داشته باشید و 
برخی دیگر از مدارک را هم از قبل در پوشه خود 
بگذارید. مثلا داشــتن یک قطعــه عکس جدید 
از خودتان ضروری اســت. اما ماجرا به همین جا 
ختم نمی شــود. اگر مستاجر هســتید باید یک 
کپی از اجاره نامه را با خود داشــته باشــید. این 
وضعیت برای مالکان صدق نمی کند. از آنجایی که 
اغلب دریافت کنندگان چک، شاغل هستند، باید 
فتوکپی مدارک شغلی خود را هم به بانک ببرند. 
به همراه داشــتن یکی از قبوض آب، برق، گاز و... 
برای ثبــت آدرس دقیق محل ســکونت یا ارائه 
نسخه فتوکپی از مدرک محل سکونت خود لازم 
اســت. طبق اطلاعاتی که در سایت ها آمده، شما 
باید یک معرف را که در آن بانک حســاب دارد و 
خوش حساب است را با خود داشته باشید. معرف 
شخصی اســت که دارای حســاب بانکی بوده و 
قرار است شما را به بانک معرفی کند. بهتر است 
این فرد از گردش حساب خوبی برخوردار باشد. 
مهم ترین تفاوتی که میــان معرف و ضامن وجود 
دارد این اســت که معرف هیچ گونه مســئولیت 

قانونی برعهده ندارد.
 اما برخی از شــعب، معرفی نامه از محل کار و ... 
را هم از شــما قبول می کنند. اینها تنها خان اول 
دریافت چــک صیادی به حســاب می آیند. پس 
از ارائه مدارک ذکر شــده توســط فرد متقاضی 
درخواســت دســته چک، بانک موردنظر اقدام 
به بررســی شــرایط تعریف شــده، برای صدور 

دسته چک در فرد مراجعه کننده می کند.
  برای دریافت چک چه شرایطی ضروری 

است؟
برای اشخاص حقیقی که درخواست دسته چک 

صیــادی دارنــد، اولیــن شــرط داشــتن یک 
حســاب جاری در بانک موردنظر به مدت حداقل 
دو سال است. اگر محل کار یا محل سکونت شما 
مشخص و ثابت نیست، باید قید داشتن دسته چک 
را بزنید. از طرف دیگر، رفتار مالی فرد متقاضی از 
اهمیت زیادی برخوردار اســت. به شکلی که اگر 
سابقه بدحســابی یا چک برگشتی داشته باشید، 
نمی توانید برای دریافت چک صیادی اقدام کنید 
و درخواست شما از سوی بانک مرکزی، رد خواهد 
شــد. در نهایت اینکه شــخص حقیقی متقاضی 
لازم اســت که یک حساب ســپرده بلندمدت با 
حداقل موجودی پنج میلیون تومان در بانکی که 
می خواهد دسته چک آن را بگیرد؛ داشته باشد. از 
عمر چنین حسابی باید حداقل شش ماه گذشته 
باشد. درصورتی که دارنده حساب تمامی شرایط 
ذکر شده در بالا را داشــته باشد، آن وقت مجاز به 
ثبت درخواست صدور یکی از انواع دسته چک های 
صیادی موجود )دســته چک عادی، تایید شده 
یا تامین شــده( خواهد بود. از 15تیرماه امســال 
تغییراتی در صدور دسته چک های صیادی اعمال 
شــده. متقاضیان باید در سامانه اسکان اطلاعات 

سکونتی خود را ثبت کنند.
  درخواســت برای گرفتن دســته چک 

چگونه است؟
در همان ابتدای کار باید درخواستی برای گرفتن 
دســته چک خود تنظیم کنید و آن را به دســت 
رئیس شعبه برسانید. این درخواست باید با لحن 
یک نامه اداری و رسمی و مختصر و مفید نوشته 
شــود. دیگر گفتن ندارد که باید سعی کنید متن 
شــما محترمانه و به  دور از غلط املایی باشد. اگر 
این نامه را به صورت حضوری به دست رئیس بانک 
می رسانید، آن را تایپ شده تحویل دهید. حتما 
این سوال برایتان پیش آمده که وقتی رئیس بانک 
استعلام شما را می گیرد، کدام سوابقتان را مورد 
بررسی قرار می دهد و در چه صورتی درخواست 
شما مبنی بر دریافت دســته چک را رد می کند؟ 
جواب چندان سخت نیســت. مهم ترین مسئله 
برای رئیس بانک، احراز هویت شــما و اطمینان 
حاصل کردن از این موضوع اســت که هیچ گونه 
سابقه چک برگشــتی یا بدهی پرداخت نشده ای 
نداشته باشید. برای برخی از آنها ظاهرا چرخش 
مالی که بر روی آن حســاب خاص دارید هم، از 
اهمیت برخوردار است. به غیراز مورد آخر، دیگر 
موارد را ســامانه صیاد بانک مرکــزی که به همه 
حساب ها و سوابق شما دسترسی دارد، بررسی و 

اعلام خواهد کرد.
نکته: همان طور که گفتیم، شــرایط لازم برای 
دریافت دســته چک صیادی داشــتن حساب 
قرض الحسنه جاری با دو ســال سابقه گردش 

است اما ظاهرا برخی بانک ها این امکان را فراهم 
کرده اند تا با تایید رئیس شعبه، به افراد متقاضی 
بدون میانگین حساب و سپرده هم دسته چک 
بدهند. البته این اتفاق در صورتی رخ می دهد که 
فرد متقاضی بلافاصله اقدام به افتتاح حســاب 
کرده و حداقل مبلغی بین پنــج تا 10میلیون 
تومان در حســاب خود نگهداری کند. گذشته 
از این مورد، فرد متقاضی باید هیچ سابقه چک 
برگشتی و بدهی غیرجاری نداشته و یک سند 
ملکی و معرف خوش حســاب به بانک معرفی 

کند.
  سامانه صیاد چیست؟

طبق اعلام بانــک مرکزی، دســته چک تمامی 
بانک ها باید از طریق سامانه صیاد یا همان »صدور 
یکپارچه دسته چک« برای متقاضیان صادر شود 
که بــه آن اصطلاحا چک صیاد یــا چک صیادی 
می گویند. در شیوه جدید، دسته چک های تمامی 
بانک ها کاملا یک شکل و یک رنگ صادر می شوند 
که باهدف یکپارچه ســازی و استانداردســازی 
طراحی شده و هویت اوراق بهادار را پیدا خواهند 
کرد. در واقع، شعب بانکی مرجع صدور دسته چک 
نیستند و متقاضی دســته چک از طریق سامانه 
بانک مرکزی اعتبارســنجی شــده و دسته چک 
برایش صادر می شود و با پست به دستش می رسد. 
فردی که دســته چک بــرای او صادر می شــود، 
اطلاعاتش در ســامانه صیاد ثبت شــده اســت. 
چک های صادر شده در ســامانه صیاد، هر کدام 
دارای شناســه ای یکتا هســتند که یک شماره 
1۶رقمی درج شده در گوشه چک ثبت شده است. 
با استعلام شــماره یکتا می توان پیش از دریافت 
چک از فردی، اعتبار چک و فردی که قرار اســت 
به شما چک بدهد را استعلام کرد. تا قبل از تاریخ 
پنج فرردین ســال 1400، ثبت چک در سامانه 
صیاد بانک مرکزی، یک عمــل اختیاری بود که 
تنها از سوی عده بسیار کمی انجام می گرفت اما 
از این تاریخ و با اعــلام ممنوعیت صدور چک در 
وجه حامل و الزامی شــدن ثبت چک در سامانه 
صیاد بانک مرکزی، تمامی افراد ملزم هستند که 
با ثبت اطلاعات چک و همچنین اطلاعات هویتی 
انتقال گیرنده چک در ســامانه صیاد، از مقررات 

جدید چک تبعیت کنند.
ثبت چــک صیادی در ســامانه صیــاد از طریق 
اپلیکیشــن های مالی صورت می گیرد. نحوه کار 
در این اپلیکیشــن ها تقریبا مشابه یکدیگر است 
و چندان کار ســختی نیســت؛ بنابراین، با کمی 
سردرآوردن از استفاده از چنین اپلیکیشن هایی، 
در زمان کمي می توانید کار خود را راه بیندازید. با 
استفاده از اپلیکیشن ها، وارد گزینه چک صیادی 
می شــوید و بعد بانک صادرکننده چک و شماره 

1۶رقمی چک صیادی خــود را ثبت می کنید. در 
مرحله بعدی باید احراز هویت شــوید. بنابراین 
پس از وارد اطلاعات کارت بانکی خود در بخش ها 
مشخص شده، دکمه استعلام را کلیک می کنید 

و ثبت خواهد شد.
  نحوه استعلام چک چگونه است؟

اســتعلام چک در صورت ثبت اطلاعــات آن، از 
طریق سامانه صیاد بانک مرکزی امکان پذیر است 
و دیگر نیازی نیست، ســراغ اپلیکیشن ها بروید. 
برای استعلام چک صیادی باید وارد سایت بانک 
مرکزی شوید و بخش استعلام وضعیت اعتباری 
چک صیادی را پیدا کنید. سپس، شماره 1۶رقمی 
چک صیاد را در کادر شناســه صیادی نوشــته و 
بعد به سوال ریاضی که مشاهده می کنید، جواب 
داده و در مرحله آخر، بر روی دکمه استعلام چک 
صیادی کلیک کنید و منتظر نتیجه بمانید. البته، 
اســتعلام چک صیادي از طریق پیامک و سامانه 
پیامکی بانک مرکزی نیز امکان پذیر است. کافی 
است کد 1*1* شناسه 1۶رقمی چک صیاد را به 
سامانه اســتعلام پیامکی بانک مرکزی به شماره 
۷01۷01 پیامک کنید تــا اطلاعات چک صیاد 

برای شما ارسال شود.

گذرازهفتخواندریافتدستهچک
راهنمایی کامل برای کسانی که می خواهند برای اولین بار دسته چک صیادی دریافت کنند

گروه بازار| داشتن یک دسته چک صیادی، به شما امکان 
مبادلات بانکی کوچک و بزرگ و خرید قسطی و... را می دهد. 
این روزها چک های صیادی جای دسته چک های کرم رنگ 
و پردردسر قدیمی را گرفته اند اما تغییر در دسته چک های 
جدید، باعث نشده تا دریافت آن از سوی شعب بانک ها کار 

ساده ای باشد. بسیاری از متقاضیان به دلایل متفاوتی مانند 
نقص مدارک، عدم داشتن پول کافی در حساب خود یا گردش 
مالی ناکافی و... موفق به دریافت دســته چک نمی شوند. 
دانســتن اینکه دقیقا چه مدارک و چه میزان پولی برای 
طی کردن مراحل دریافت چک صیادی لازم است، می تواند در 

وقت شما صرفه جویی کرده و باعث شود تا در هنگام مراجعه 
به بانک با همه زوایای ماجرا آشنا باشید. دریافت دسته چک 
کاری است که باید آن را حضوری انجام دهید. یعنی حداقل 
فعلا راه میان بر برای اینکــه بتوانید به صورت آنلاین جهت 

گرفتن دسته چک اقدام کنید، وجود ندارد. 

یکی از عوامل اصلی منفی در 
گزارش اعتبارسنجی، وجود چک 

برگشتی است که می تواند شما 
را به دردسر بیندازد. همان طور 

که می دانید، هر دسته چکی 
به هر نحو و بنا و به هر دلیلی 

که برگشت بخورد، خودبه خود 
به صورت اتوماتیک گزارش آن 

به بانک مرکزی ارسال و در آنجا 
ثبت می شود. رفع سوءاثر به منزله 

پاک کردن و ازبین بردن سابقه چک 
برگشتی در سیستم بانک مرکزی 

است. اولین و ساده ترین روش 
رفع سوءاثر پس از استعلام چک 

برگشتی، واریزکردن وجه موردنظر 
و وصول چک برگشتی است که 

در این صورت بانک ها پس از رفع 
برگشت چک و پرداخت مبلغ آن 
به دارنده چک نسبت به سوءاثر 
چک برگشتی مشتری اقدامات 

لازم را انجام می دهند. در دومین 
روش مشتری در راستای رفع 

سوءپیشینه می تواند چک برگشتی 
پاس شده را به بانک ارائه کند تا 

در این صورت بانک نیز به او رسید 
تحویل دهد.

کته
ن
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هم بنیان گذار دیجی کالا: باید کار صنفی منسجم کنیم 
و با حاکمیت فعالانه ارتباط بگیریم

     خبر استارتاپی

     اخبار

 رضا جمیلی|اواخر هفته گذشــته 
در کمیســیون نوآوری اتــاق تهران 
جلسه ای با حضور استارتاپ ها برگزار 
شــد که موضوعش فعالیت صنفی و 
تنظیم رابطه استارتاپ ها با دولت بود. 
به نظر می رســد اســتارتاپ ها به این 
نتیجه رســیده اند که تا دولت جدید 
جانش گرم اســت رابطه  خرابشان با 
دولتی هــا را یکبار دیگر سروســامان 
دهند. اما موضوع به همین ســادگی 
نیست. استارتاپ ها برای تبدیل شدن 
به سوگلی دولتی ها راه سختی در پیش 
دارند. مســیری که برای موفقیت در 
آن باید چند خطا و استراتژی را تکرار 

نکنند یا تغییر دهند.

   مدیــران دولتــی کــه وقت 
استارتاپ ها را تلف کردند

مرور خطاها یکی از اولین قدم ها برای 
آگاهی از تغییرات اســت. برای نمونه 
یکی از خطاهای بزرگ ده سال گذشته 
که باید از آن پرهیز کرد وقت گذاشتن 
برای آن بخش از دولت است که زندگی 
و شغلش را اســتارتاپی بودن تعریف 
کرده اســت بدون اینکه تاثیرگذاری 
داشــته باشــند. لایه ای تقریبا بدون 
کارکــرد که انــگار به جــای دولت و 
تصمیم گیرهای واقعی، به اکوسیستم 
قالب شــده اســت. لایه ای از مدیران 
خنده رویی که کمی هم سرووضعشان 
شبیه استارتاپی ها شــده اما در همه 
این ده-دوازده سال گذشته وقت ما را 
تلف کرده اند. به اندازه یک هزارم وقتی 
که اکوسیستم برای آن ها و حرف ها  و 
موعظه هایشان گذاشته ؛ خیری به این 

زیست بوم نرسانده اند. 
باید وقتی از دولــت صحبت می کنیم 
همان لایــه ســختی را مخاطب قرار 
دهیم که تصمیم ها و رویکردهای سفت 
و محدودساز فضای مجازی را می گیرد 
یا راهبری می کند. وگرنه جوانک های 
خنده روی دولتی که مهم ترین کارشان 

شــده برگزاری رویدادهای رنگارنگ، 
صرفا ما را و زیســت بوم مــا را مصرف 
می کنند و معمولا با یک  بازه و تاخیر 
چندساله مشخص می شود که نه کاری 
ازشان ساخته بوده و نه حتی جاهایی 
که می توانســته اند قدمی برداشته اند. 
آن هــا نمی خواهنــد یــا نمی توانند 
خودشــان را خرج اکوسیستم کنند. 
صرفــا از ســر حادثه یا علاقه شــغل 
فعلی شان سروکله زدن یا گفتاردرمانی 
برای استارتاپی هاست. برای آن ها وقت 
نگذارید. برای آن هــا محتوا و تحقیق 
و ســند و راهبرد تهیه نکنیــد. یکبار 
بنشینیم مقصود واضح مان از دولتی ها و 
حاکمیتی هایی که روی این زیست بوم 

تاثیرگذاری دارند را روشن کنیم.

   اکوسیستمی که بی جهت 
سیاسی شد

خطای بــزرگ دیگر باز کــردن پای 
سیاست به یک اکوسیستم اقتصادی- 
فرهنگی بوده اســت. می دانم بخش 
زیادی از این مسئله ناخواسته و از سر 
اجبار و تحمیل بــوده اما جاهایی هم 
ذوق زدگی و خوشــامدگویی نابجا از 
سوی اســتارتاپی ها بر پیچیده شدن 
مسائل افزود. شــاید وقت آن رسیده 
باشد برگردیم برسر تخصص های خود. 
در  را  تخصصی مــان  کســب وکار 
اکوسیســتم تخصصی مــان تعریف 
کنیم و با آدم ها و محتواهایی از جنس 
خودمان با یکدیگــر و حتی حاکمیت 
حرف بزنیم. در ســال های گذشــته 
به اشــتباه بخشــی از این مــراوده از 
طریق رســانه ها و مسیرهای سیاسی 
تعریف شــد و درنتیجه گهــگاه میان 
تسویه حســاب ها و آفسایدگیری های 
سیاسی-جناحی، استارتاپ ها مرغ عزا 

و عروسی شدند و آسیب دیدند. 
تولیدمحتــوا و کار روابــط عمومــی 
برای ارتبــاط بهتر بــا دولتی ها اقدام 
درستی است اما باید از مسیر درست 

و بدون خسارت آن پیگیری شود. این 
اکوسیســتم تا حد زیادی خودبسنده 
است و نیازی نیســت برای به کرسی 
نشــاندن حرف مان، شتابزده دست به 
دامن چهره ها و رسانه های سیاسی و 
جناحی شویم. اگرچه باید در فرصت 
درست آن و جایی که برخی افراد نقش 
مشــخصی دارند از همــه ظرفیت ها 
ازجملــه سیاســیون و دولتی هــا و 

مجلسی ها و ... هم یاری گرفت.

   می شناسند خوب هم 
می شناسند!

یکی از مواردی که در این جلســه مورد 
تاکید قــرار گرفــت این بود کــه هنوز 
هــم بخش زیــادی از بدنــه حاکمیت، 
اکوسیستم نوآوری ایران را نمی شناسد 
و درکی از آن ندارد. عدم شــناختی که 
به تعبیر حضار و سخنرانان، اول موجب 
تــرس حاکمیت می شــود و بعد همین 
ترس مایه دردســر کسب وکارها خواهد 

شد.
حرف درستی است در کلیت خودش، 
اما از منظری چندان هم دقیق نیست. 
ده ســال پیش هم این گزاره درست 
بوده است. ده ســال پیش حاکمیت 
نمی دانست استارتاپ ها چه می کنند. 
علاقه ای هم نداشــت بداند. اصلا این 
فضا را چندان جــدی نمی گرفت که 
بخواهد برای شناخت آن وقت بگذارد. 
همان طور کــه درک درســتی از اثر 
شبکه های اجتماعی و نسل زد نداشت. 
امروز هــم ندارد. اما امــروز می داند و 
شناســایی کرده که چرا از این فضاها 
چندان دل خوشــی نــدارد. می داند 
که چرا آبــش در همه این ســال ها با 
فضای مجــازی در یک جــوي نرفته 
اســت! می داند که وقتــی دیجی کالا 
خود را بزرگترین خرده فروش آنلاین 
کشــور می نامد او هم می تواند تقصیر 
مشــکلاتش در تنظیم بازار را بیندازد 
گردن آن. می داند وقتــی دیوار بازار 

معاملات املاک کشور را قبضه کرده 
او هم می تواند مشکل گرانی مسکن را 
بیندازد گردن آرمندهی ها.... دولتی ها 
و حاکمیتی ها این روزها خوب می دانند 
دیجی کالا و دیوار چه هســتند و چه 
می کنند. اگرچه هنوز به درستی ندانند 
فرق پلتفرم و مارکت پلیس و سایت و 
اینستاگرام چیست. یا نمی داند برای 
رسیدگی به یک شکایت از آن ها باید به 

کدام قانون و مقرره استناد کند.
پس این ندانســتن با آن ندانستن ده 
سال پیش فرق می کند. این فرق است 
که به ما می گوید بــا تعریف قصه برند 
و داســتان موفقیت اســتارتاپ های 
ایرانی حداقل امــروز دیگر نمی توان 
با دولتی ها مفاهمه ایجــاد کرد. باید 
دانســته ها و ندانســته ها و ترس های 
حاکمیت را دسته بندی مجددی بکنیم 
تا بعد ببینیم با چه محتوا و تعریفی از 
این اکوسیســتم باید به این ترس ها و 

ندانسته هایش پاسخ داد.

   هرکسی برگردد به جای خود
چه بایــد کرد؟ اول کمک کرد رشــد 
نامتقارن اکوسیستم نوآوری ایران به 
ســمت یک نقطه تعادل برود. ازجمله 
کســب وکارهــای جدید بیشــتری 
حمایت شوند و شــکل گیرند و امکان 
رشد پیدا کنند. ادبیات درست نوآوری 
و کســب وکارداری در داخــل خود 
اکوسیستم ترویج شود. از انحصارگرایی 
و همه چیزخواهی فاصله بگیریم. امکان 
سربرآوردن اســتارتاپ های جدید را 
با حمایــت مالــی قدیمی ترها فراهم 
کرد. کارکردهــای ذی نفعان مختلف 
و نقش های آن ها با تفکیک بیشــتری 
برگردد به جای درســت خود. اینکه 
وی سی ها و شــتابدهنده ها، کتاب و 
مجله و رویداد خروجی شــان باشد و 
ایده ها و تیم های اســتارتاپی تشــنه 
ســرمایه های اندک باشند کج کارکرد 

بزرگ و خسارت باری است. 

چند ســالی است که تقســیم کار در 
اکوسیســتم به هم خــورده. تا حدی 
هم می توان به همه حق داد. ولی اگر 
نشانه هایی از امیدواری و شروع دوباره 
را دیده ایم باید هرکسی برگردد بر سر 
نقش و کاروبار خــود. فقط آدم هایی 
که فرصــت و اشــتیاق و دانش کار 
صنفی دارند در صنف بجنگند، آن ها 
که کارشــان تولید ادبیات تخصصی 
و اقناعی اســت محتــوای موردنیاز 
اکوسیســتم را فراهم کنند، آن ها که 
باید ســرمایه گذاری  کنند از کارهای 
فوق برنامه دست بشــویند و خروجی 
داشــته باشــند، آن ها که نامشــان 
بنیان گذار و مدیرعامل است خروجی 
کسب وکاری داشته باشند، آن ها که 
باید برای انگیزه دادن و دانش تزریق 
کردن به منابع انســانی مستاصل این 
زیســت بوم کاری کنند دست به کار 

شوند... 
مهم تر اینکــه زیراکوسیســتم های 
تخصصی شکل بگیرد و هر یک ادبیات 
خودش را شــکل بدهد. لجســتیک، 
سلامت، گردشگری، خرده فروشی و... 
هر یک با استدلال از ارزش افزوده خود 
بگوید. به صرف استارتاپ نامیدن خود، 

مطالبه حمایت نداشته باشیم. 
بگوییم و روشــن کنیم کجا و چطور 
باری از دوش مســائل کشور برداشته 
و برمی داریــم. ایــن را هم بــا عدد و 
رقم و استدلال کســب وکاری و البته 
مدنظــر قــرار دادن ابرچالش هــای 
دولتی ها بگوییم. البته که باید برخی 
از چاله چوله های اکوسیســتم را هم 
کم کم پر کنیم. برای موضوعات مهمی 
مانند احراز هویت، کلاهبرداری های 
دیجیتــال، کــم فروشــی ، حقــوق 
مصرف کننده، حفظ حریم خصوصی 
و مراقبت از داده های ایرانیان که بارها 
مورد تعرض قرار گرفته اند چاره جویی 
تخصصی بکنیم. خودانتقادی را حمل 

بر حمله نبینیم. 

رابطه دولتی ها و استارتاپ ها: یک اپیزود جدید 
تحلیلی از همه خطاها و البته توقع های نابجایی که اکوسیستم نوآوری در مواجهه با دولت های مختلف داشته است

مدیرکل ورزش و جوانان آذربایجان شرقی خبر داد؛
احتمال انتقال امتیاز لیگ برتری تیم والیبال مس 

رفسنجان به ورزقان

هفت صبح - لیلا پاشایی: مدیرکل ورزش و جوانان آذربایجان 
شرقی گفت: بیشترین پیگیری اداره کل ورزش و جوانان استان 
در رابطه با احیای باشگاه ماشین سازی بوده است. حبیب ستوده  
نژاد با اعلام این مطلب، اظهار کرد: فقدان باشگاه بزرگ ترین 
ضعف ورزش قهرمانی این استان است، فقدان باشگاه در استان 
دلیل عدم بازتاب ورزش قهرمانی آذربایجان  شرقی است. تمام 
بار تیمداری در رشته های مختلف را تنها باشگاه مس  به دوش 
می کشد. تا زمانی که صنایع آذربایجان  شرقی با ورزش آشتی 
نکنند، شرایط ورزش استان بهتر از این نخواهد شد. ستوده  
تبریز  پتروشیمی  دوچرخه سواری  تیم  احیای  به  راجع  نژاد 
گفت: مدیرعامل پتروشیمی تبریز موافق احیای این تیم است و 
فعلا منتظر صدور مجوز توسط شرکت ملی صنایع پتروشیمی 
هستیم که حداقل در رده های پایه این اتفاق بیفتد. وی راجع 
به احیای باشگاه ماشین  سازی تبریز اضافه کرد: از زمان حضورم 
در ورزش و جوانان بیشترین پیگیری در رابطه با احیای باشگاه 
ماشین سازی بوده است. پیشنهاد ما در خصوص احیای این 
تیم ریشه دار و قدیمی وصل کردن به مس بوده و همین طور 
بازگشت به کارخانه ماشین  سازی اما به دلیل اتفاق تلخ سقوط 
هلیکوپتر ریاست جمهوری شورای عالی ورزش استان تشکیل 
نشد و در دولت جدید به دنبال تشکیل این این جلسه خواهیم  
بود. ستوده نژاد درباره تغییر اتاق VAR ورزشگاه یادگار امام 
گفت: اتاق در نظر گرفته شده برای سیستم کمک داور ویدئویی 
مورد تائید ستاد استانداردسازی قرار نگرفت و اتاقی دیگر برای 
استقرار این سیستم در نظر گرفتیم. در صورت لزوم حتی اتاق 
می کنیم.  احداث  سیستم  این  قرارگیری  برای  هم  جدیدی 
مدیرکل ورزش  و جوانان آذربایجان  شرقی در رابطه با احتمال 
انتقال امتیاز لیگ برتری تیم والیبال مس رفسنجان به مس 
ورزقان گفت: این موضوع را با مسئول ورزش مس ایران مطرح 
کرده ایم و نتیجه تا هفته آینده مشخص خواهد شد.  ستوده  
نژاد در رابطه با واگذاری ورزشگاه یادگار امام )ره( گفت: آماده 
واگذاری این ورزشگاه هستیم. واگذاری کل مجموعه ورزشی 
به هیات دولت مربوط  از عهده ما خارج است و  امام  یادگار 
می شود اما در بحث استادیوم فوتبال آماده واگذاری هستیم.  
او راجع به چمن ورزشگاه یادگار امام )ره( گفت: کاشت تنها 
در فروردین و یا شهریور ماه امکان پذیر است. بازسازی چمن 
را انجام داده ایم و زیرسازی زمین چمن شماره دو آماده است. 
ستوده نژاد عنوان کرد: مجوز سهمیه تیم بانوان تراکتور در لیگ 
دسته اول را چند ماه قبل در زمان بلاتکلیفی این باشگاه گرفته 
فعالیت های  تیم مشخص شده  این  ایم و الان که وضعیت 
مربوط به تیم بانوان را خود باشگاه پیگیری خواهد کرد. وی 
بیان کرد: سالن سه هزار نفری میرداماد به عنوان خانه والیبال 
در نظر گرفته شده است. کفپوش این سالن استاندارد است و 
ایرادی ندارد. همچنین سالن رسالت به خانه هندبال اختصاص 
خواهد یافت.  مدیرکل ورزش  و جوانان آذربایجان  شرقی گفت: 
مجوز برگزاری بازی های لیگ  برتری برای یادگار امام صادر 
شده است . ۳۰ گیت ورودی تا بازی تراکتور و پرسپولیس نصب 

خواهد شد و در ادامه تعداد گیت ها به ۱۲۰ خواهد رسید.

و  تعویض ۱۲۴۲ زنجیره مقره در شبکه برق ۴۰۰ 
۲۳۰ کیلوولت محدوده شهر اهواز

اهواز - سید رحمان محمدی: 
برق  شرکت  مدیرعامل 
گفت:  خوزستان  منطقه ای 
پایداری  افزایش  هدف  با 
خاموشی های  کاهش  و 
ناخواسته ناشی از پدیده گرد و خاک، ۱۲۴۲ زنجیره مقره در 
شبکه ۴۰۰ و ۲۳۰ کیلوولت محدوده شهر اهواز در قالب پروژه 
های اصلاح و بهینه سازی شبکه تعویض شد. علی اسدی بیان 
کرد: برای بهبود قابلیت اطمینان شبکه ۴۰۰ و ۲۳۰ کیلوولت 
در محدوده شهر اهواز، ۱۲۴۲ زنجیره مقره سیلیکونی جایگزین 
مقره های پرسیلنی شد. وی افزود: از این تعداد، ۱۰۹۴ زنجیره 
مقره سیلیکونی جایگزین مقره پرسیلنی خطوط ۲۳۰ کیلوولت 
نیروگاه رامین _ سپیدار و اهواز۲ _کریت و تعداد ۱۴۸ زنجیره 
مقره در خط ۴۰۰ کیلوولت شمالغرب _ مهزیار شده است. 
مدیرعامل شرکت برق منطقه ای خوزستان با بیان اینکه ارزش 
سرمایه گذاری این اقدام ۲۱۰ میلیارد ریال بوده است، تصریح 
کرد: این اقدام با هدف اصلاح و بهینه سازی شبکه صورت گرفته 

است. 
به گفته اسدی بهبود قابلیت اطمینان شبکه ۴۰۰ کیلووولت 
در محدوده شهر اهواز، افزایش پایداری خطوط و جلوگیری 
و  پایداری  افزایش  مقره ها،  فرسودگی  از  ناشی  از قطعی های 
کاهش خاموشی های ناخواسته ناشی از پدیده گرد و خاک، 
افزایش ضریب اطمینان و بهبود پایداری شبکه برق خصوصاً 
در بخش های صنعتی از جمله پتروشیمی مارون، صنایع نفت و 
گاز شهید محمدی، تأسیسات آب رسانی اهواز، تأسیسات طرح 
پایش گازهای آلوده )آماک(، صنایع فولاد و شهرکهای صنعتی 
مجاور، از دیگر اهداف بهره برداری از این پروژه بوده است. شرکت 
برق منطقه ای خوزستان مسئولیت تامین و انتقال برق در ۲ 

استان خوزستان و کهگیلویه و بویراحمد را بر عهده دارد. 

خارجی  خودروهای  سفارش  ثبت  عملیات  آغاز 
پلاك منطقه آزاد انزلی

رشت - زهرا رضازاده : به گزارش مدیریت روابط عمومی 
و امور بین المللی سازمان منطقه آزاد انزلی در راستای اجرای 
واردات  در خصوص  اسلامی  مجلس شورای  و  دولت  مصوبه 
به علاقمندان جهت  نو؛ عملیات خدمات رسانی  خودروهای 
خریداری خودروهای خارجی پلاک منطقه آزاد انزلی؛ از سوی 
این سازمان آغاز شد. بنابراین گزارش اظهار و ترخیص کلیه 
خودروهای مشمول تصویب نامه باید از طریق سامانه رفع تعهد 
ارزی مناطق آزاد سامانه امور گمرکی)EPL(صورت گیرد؛ و 
در عین حال براساس تصویب نامه هیئت دولت اقدام خواهد 
استاندارد خودرو،  های  تأییدیه  دریافت  دیگر  از سوی  شد.  
رعایت ضوابط آلایندگی، بررسی صلاحیت فنی و حرفه ای 
واردکنندگان خودرو، استعلام اصالت قراردادهای واردات خودرو 
با شرکت خارجی و خدمات پس از فروش از طریق وزارت صمت 
و یا سازمان توسعه تجارت و رعایت حقوق مصرف کنندگان، 
از مهمترین مفاد تصویب نامه هیئت دولت جهت اعمال ثبت 
سفارش خودرو در مناطق آزاد تجاری صنعتی ایران محسوب 

می شوند. 
گفتنی است هم اکنون زیرساخت های اداری مشتمل بر 
حضور نهادهای همکار انتظامی، بیمه ای، گمرکی و... بهمراه 
لازم  مجوزهای  دارای  خصوصی  بخش  های  شرکت  تعیین 
پلاک  خودرو  نخستین  گذشته  روزهای  در  و  گرفته  صورت 
منطقه بعد از حدود شش سال بار دیگر پلاک گذاری شده و 
علاقمندان به بهره مندی از این تصویبنامه هیأت دولت و واردات 
خودرو پلاک منطقه آزاد انزلی می توانند به مرکز شماره گذاری 

خودروی این سازمان مراجعه نمایند.

مطالبات پرستاران را از مجاری قانونی رسیدگی 
می کنیم 

افضلیان:  زهرا  یزد-  
و  مدیریت  توسعه ی  معاون 
علوم  دانشگاه  انسانی  منابع 
پزشکی یزد گفت: مطالبات 
حوزه  در  که  پرستاران 
اختیارات ما بوده، انجام شده و مابقی به صورت کشوری در 
حال پیگیری است. حسین ابوالحسینی اظهار داشت: بر اساس 
اختیارات و منابعی که داشتیم سعی کردیم بخشی از مطالبات 
را انجام دهیم، اما برخی درخواست ها خارج از اختیارات دانشگاه 
است و نیاز به مصوبات کشوری دارد. معاون توسعه ی مدیریت 
اینکه این  با بیان  انسانی دانشگاه علوم پزشکی یزد  و منابع 
مطالبات باید از طریق وزارت بهداشت، دولت و یا حتی مجلس 
پیگیری شود، افزود: مطالبات پرستاران را منعکس می کنیم 
پیگیری  قانونی  مجاری  از  را  آنان  درخواست های  بتوانیم  تا 
کنیم. ابوالحسینی به اقدامات دانشگاه علوم پزشکی یزد در پی 
درخواست های پرستاران اشاره کرد و ادامه داد: پرداخت تعرفه 
پرستاری را از شهریور سال گذشته به صورت قطعی شروع و 
از حالت علی الحساب خارج کردیم، ماه های ابتدایی سال هم 
که به صورت علی الحساب پرداخت شده، ما به التفاوت آن 
حساب و در حال پرداخت می باشد که الان سه ماه اول آن 
پرداخت شده است. معاون توسعه ی مدیریت و منابع انسانی 
دانشگاه علوم پزشکی یزد با بیان اینکه اصلاح ساعت اضافه کار 
یک موضوع کشوری است، اظهار داشت: پیگیر هستیم تا بتوانیم 
مجوز را از سازمان مدیریت و برنامه ریزی کشور گرفته و مبلغ 
ساعت اضافه کار را افزایش دهیم ولی در عین حال ما مبلغی را 
به عنوان کمک اضافه کردیم. ابوالحسینی افزود: همچنین قانون 
بهره وری که مربوط به ساعت موظفی آنهاست را از سال گذشته 
اعمال کردیم و الان قانون بهره برای آنها به طور کامل اجرا 
می شود. وی گفت: اینها اقداماتی است که از سال گذشته اعمال 
شده، اما در زمینه رفاهیات، افزایش مبلغ ساعت اضافه کار و 
اصل تعرفه پرستاری که نیاز به اصلاح دارد در حوزه اختیارات 

وزارت بهداشت و دولت هست که پیگیری و انجام خواهد شد.

مدیرکل فرهنگ و ارشاد گلستان:
رسانه ها صدای مردم مظلوم غزه باشند

گرگان- مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی گلستان رسالت 
خبرنگاران را رسالت زینبی عنوان کرد و گفت: اصحاب قلم 
با اقتدا به حضرت زینب )ص( مدافع مظلومان بوده و صدای 
مردم مظلوم غزه باشند.الهام متین صبح یکشنبه ۲۱ مرداد در 
همایش تجلیل از مقام خبرنگاران گلستان ضمن محکوم کردن 
جنایات رژیم جعلی اظهار کرد: در ماه اربعین حسینی شاهد 
ترور کودکان و شهدا هستیم و این خبرنگاران هستند که باید 
با ثبت و مخابره اخبار درست پرده از جنایات رژیم کودک کش 
بردارند.وی با تأکید بر اینکه رسالت خبرنگاران رسالت سجادی 
و زینبی است، افزود: اصحاب رسانه و قلم باید امام سجاد )ع( و 
حضرت زینب)س( که با روشنگری های خود باعث زنده ماندن 
قیام عاشورا شدند را الگوی خود قرار دهند.مدیرکل فرهنگ و 
ارشاد با تأکید بر اینکه رسانه قوی باعث رشد و توسعه استان 
می شود، گفت: خبرنگاران باید ترویج دهنده اخلاق اسلامی و 
مانع از نفوذ فرهنگ بیگانه باشند.وی با اشاره به مشکلات متعدد 
خبرنگاران در مسیر مهم و اساسی نظیر بیمه خبرنگاران، مسکن 
و اقتصاد آن ها افزود: بیش از ۱۶ سفر استانی برگزار کردیم و 
شنوای مشکلات خبرنگاران بوده و در جهت رفع آن خواهیم 
کوشید.این مقام مسول با اشاره به برگزاری انتخابات موفق و 
پرشور ریاست جمهوری در گلستان تصریح کرد: مشارکت مردم 
گلستان در انتخابات زبانزد خاص و عام بود و این امر جز با 

مشارکت رسانه ها محقق نمی شد.  

خبر

ســعید محمدی، هم بنیان گــذار دیجــی کالا در 
صحبت های خود در نشستی در اتاق بازرگانی تهران 
عنوان کرد: »چندین سال پیش، علی کلاهی که آن 
زمان عضو هیات مدیره دیجــی کالا بود، این توصیه 
را به ما می کــرد که اینقدر بــه کار و ایجاد پلتفرم و 
توسعه و رشد و… نچسبید و بخشی از انرژی خود 
را برای موضوعــات صنفی و ارتباط بــا حاکمیت و 
رگولاتور تخصیص دهید. به هر حــال او باتجربه تر 
بود و نکته هایی را می دید که ما نســبت به آن غافل 

بودیم.«
به گزارش کارنگ او ادامه داد: »اگر بخواهم قضاوت 
عادلانه ای درباره خودمان در زمینه کارهای صنفی 
داشــته باشــم، در این حوزه یکی از ضعیف ترین ها 
بودیم. امــروز در کل اکوسیســتم اقتصاد دیجیتال 
کشور موضوع فعالیت های صنفی مسئله ای در حد 
یک بحران است. اکوسیستم اقتصاد دیجیتال نسبت 
به کار منسجم صنفی و ارتباط فعالانه با رگولاتوری 

و حاکمیت کم کار بوده  است.«
ســعید محمدی در ادامه دو دلیل بــرای این اتفاق 
مطرح کرد؛ اول اینکه با توجه بــه جدید بودن فضا 
چه برای فعالان اکوسیســتم و چه برای حاکمیت، 
ابعاد ماجرا مشــخص نبود و ایــده ای در این زمینه  

وجود نداشت. نکته دوم اینکه، کسانی که به عنوان 
کارآفرین در این حوزه فعالیت خود را شروع کردند 
اغلب ناشناخته بودند و مشخص نبود که چه نگاهی 
دارند و قرار اســت چه کاری انجام دهند. به گفته او، 
این ناشناخته بودن به این که این حوزه تهدید قلمداد 

شود، دامن می زد.
هم بنیان گذار دیجی کالا در ادامــه افزود: »فعالان 
اقتصاد دیجیتال باید به اهمیــت این موضوع توجه 
بیشتری کنند. با شناخته تر شدن این کسب وکارها 
برای حاکمیت و رگولاتور باید یک دیالوگ و ارتباط 
تعاملی بهتر را با شنیدن دغدغه های دو طرف ایجاد 
کنیم و به ســمت کار صنفی منســجم برویم. یکی 
از گرفتاری هــای اقتصــاد دیجیتال این اســت که 
تشکل صنفی منسجم که مشابه آن را در کشورهای 
توسعه یافته می بینیم، نداریم. امیدواریم که از طریق 
انجمن تجــارت الکترونیــک و ظرفیت هایی که در 
خود اتاق بازرگانی وجود دارد و تشــکل های دیگر 
مانند نظام صنفی رایانــه ای بتوانیم از ظرفیت های 
تشکل های صنفی اســتفاده کنیم و با درک و توجه 
بیشــتر موضوع ارتباط با حاکمیت، از ظرفیت های 
صنف برای حل مسائل خودمان و اکوسیستم استفاده 

کنیم.«

نسخه به روزشــده نقشه اکوسیســتم لندتک ایران 
منتشر شد. این نقشــه که در رویداد بزرگ لندتک 
ایران رونمایی شده بود، اکنون با اندکی تغییرات در 
دسترس مخاطبان قرار گرفته اســت. رضا قربانی، 
مدیرعامل کارخانه نوآوری رســانه راه کار، در بخش 
»ای باد شرطه…« در روز اول رویداد لندتک ایران 

در سخنرانی اش از این نقشه رونمایی کرد.
قربانی در این نقشه اکوسیســتم لندتک ایران را به 
14 دسته تقسیم کرد که عبارتند از: پرداخت، نقطه 
 ،BNPL ،فروش، نئوبانک، صنف، بورس، اعتبارسنجی
زیرســاخت، دارایی دیجیتال، بانک، سرمایه گذاری، 

پرداخت یار، تأمین مالی خرد و تسهیلات یار.
به عقیــده مدیرعامــل کارخانــه نوآوری رســانه 
راه کار، اکوسیســتم لندتک ایران حاصل تقاطع سه 

اکوسیستم است: اعتبار، پرداخت و تأمین مالی.
به گفته قربانی در اکوسیســتم لندتک ایران بیش 
از همــه کســب وکارهایی دیده شــده اند که نقش 
ارائه دهنده وام را بازی می کنند؛ کاربر نهایی آنها را 
می بیند و مسئولیت اصلی این اکوسیستم بر دوش 
آنهاست. او معتقد اســت باید جایگاه افراد حاضر در 
نقطه فروش را هم دید؛ به عبــارت دیگر، بزرگترین 

تحولی که لندتک ایران ایجاد کرده اتصال تسهیلات 
به نقطه فروش است.

مدیرعامل کارخانــه نوآوری رســانه راه کار در این 
رویداد، ضمن رونمایی از نقشــه اکوسیستم لندتک 
ایران، توضیح داد: »پیش از این بانک ها تسهیلات را 
به مشتریان پرداخت می کردند و طبق عقود اسلامی 
باید محل مصرف تسهیلات هم مشخص باشد، ولی 
همه ما خوب می دانیم که این اتفــاق در نهایت رخ 
نمــی داد و در عمل مصداق کلاه  شــرعی بود. حالا 
لندتک نرخ ها و کارمزدها را شــفاف کرده و از همه 

مهم تر محل مصرف را مشخص کرده است.« 
قربانی در این راستا اظهار کرد: »شاید آنچه اهمیت 
زیادی دارد ولی به آن توجه کمتری می  شود، نقش 
بازیگران حوزه اعتبارســنجی اســت. اعتبارسنجی 
پایه لندتک است و در نهایت موتور محرکه لندتک، 
تأمین مالی است. مهم ترین منبع تأمین مالی لندتک 
ایران هم بانک ها هســتند. کســب وکارهایی که با 
فعالیت در زمینه پرداخت، آن را تســهیل می کنند 
نقش پیشــران این حوزه را بازی می کنند. لندتک 
ایران موزاییک های زیادی دارد که در کنار هم قرار 

می گیرند و این طرح بزرگ را می سازند.«

»ونسی« و »آی بی شــاپ«، تفاهم نامه همکاری 
امضا کردند. آی بی شاپ یک سامانه سرمایه گذاری 
آنلاین است که امکان دسترسی کاربران به انواع 
صندوق های سرمایه گذاری تحت نظارت سازمان 
بورس و اوراق بهادار را فراهم می کند. صندوق های 
سرمایه گذاری به کاربران اجازه می دهند با حداقل 
دانش و سرمایه بتوانند ســهمی در بازار سرمایه 

داشته باشند.

ونسی یک پلتفرم فعال در حوزه لندتک است که 
به توثیق و ارائه تسهیلات با دارایی های دیجیتال 
می پردازد و قصد دارد در آینده طیف وســیعی از 
دارایی های دیجیتال را به منظور ارائه تســهیلات 
آنلاین به اقشــار مختلف جامعه بدهــد. اکنون 
این دو پلتفرم تصمیــم گرفته اند با یکدیگر برای 
توثیق واحدهای صندوق ســرمایه گذاری تحت 
پوشش آی بی شــاپ همکاری کنند. کاربرانی که 

در آی بی شاپ دارای واحد صندوق سرمایه گذاری 
هســتند می تواننــد بــا توثیق واحــد صندوق 

سرمایه گذاری خود از ونسی تسهیلات بگیرند.
نحــوه ارائه تســهیلات بــرای ســرمایه گذاران 
صندوق ها به ســه روش خرید اعتبــاری با محل 
مصرف مشــخص، کارت اعتبــاری خرید جهت 
استفاده در سیستم بانکی کشــور و نیز پرداخت 

تسهیلات نقدی خواهد بود.

یکی از سهامداران عمده سرآوا، یعنی شرکت سرمایه 
گذاری توسعه صنعتی ایران از تاثیرات مثبت واگذاری 
سهام دیجی کالا سخن گفت. امیر تقی خان تجریشی 
عضو هیأت مدیره گــروه مالی فیروزه و ســهامدار 
عمده شرکت سرمایه گذاری توسعه صنعتی ایران 
در خصوص فروش سهام دیجی کالا توسط سرآوا و 
برنامه های سهامداران برای درآمد حاصل از این  سود 

گفت: » وتوصا« مالک 13/22درصد سهام شرکت 
سرآوا اســت، از طرفی ســرآوا نیز مالک 25 درصد 
دیجی کالا سهام خود را در این شرکت به مجموعه 
همراه اول واگذار کرده اســت. وی گفت: ارزش بازار 
»وتوصا« همانطور که مطرح شده، 3/5همت است 
و درآمدی حدود ۷00 میلیــارد تومان از این محل 

کسب خواهد کرد.

تجریشــی گفت: ســرآوا نیز به عنــوان مالک 25 
درصدی دیجی کالا، از محل واگذاری این شرکت 
بیش از 5/2همت درآمد خواهد داشت. وی در پاسخ 
به این ســوال که برنامه فیروزه در خصوص ســود 
سرآوا چیست؟ گفت: ما به عنوان یکی از سهامداران 
شــرکت طبق روال مجامع قبل درخواست تقسیم 

سود بالا خواهیم داشت.

مدیرعامل نوبیتکس به گمانه زنی ها در مورد ردفلگ 
شــدن و لو رفتن آدرس ها واکنش داد. امیرحسین 
راد مدیرعامــل نوبیتکــس در رشــته توئیتی به 
صحبت های مطرح شده در مورد ردفلگ شدن و لو 
رفتن آدرس های این پلتفرم به واسطه اضافه شدن 
نوبیتکس در پلتفرم تحلیل داده بلاک چینی آرخام 

واکنش داد.

 بــه گــزارش پیوســت، راد در این رشــته توئیت 
می گوید: شواهدی وجود دارد که نشان می دهد این 
سرویس های آنالیز، برای شناسایی آدرس  پلتفرم های 

ایرانی هزینه می کنند.
به گفتــه او راه کارهایی مانند توزیــع دارایی، تعدد 
هات ولت ها و تغییــر دوره ای آدرس ها تغییری در 
این شــفافیت ماهوی ایجاد نمی کنــد. آدرس های 

پلتفرم هایی مانند بایننــس، اوکی ایکس و … نیز 
مثل نوبیتکس در ســرویس های آنالیز بلاک چین 

موجود است.
در ایــن رشــته توئیت ریســک متوجــه تمام 
پلتفرم هــای ایرانی عنــوان شــده و راد بر لزوم 
همفکری بازیگران این حوزه برای مقابله و مدیریت 

تاکید کرده است.

گزارش ســالانه انجمن فضاهای کار اشــتراکی 
ایران منتشر شد. نتایج این گزارش نشان می دهد 
مهم ترین چالش زیرساختی این فضاها از منظر 
صاحبان شــان، فیلترینگ و مشــکلات مربوط 
به اینترنت اســت. همچنین، بیشــترین میزان 
هزینه کــرد ماهانه افــراد برای فیلترشــکن در 

محیط های کار اشــتراکی کمتــر از 200 هزار 
تومان بوده است. 

به گزارش ســایت پیوســت، این نظرســنجی 
دو بخش مشــتریان و اقتصاد را بررســی کرده 
اســت. بخش اقتصادی آن نشان می دهد بیشتر 
عضویت ها در فضاهــای کار اشــتراکی ماهانه 

و بیشــترین تعرفه اجاره دفتــر کار ماهانه بین 
20 تا 30 میلیون تومان بوده اســت. بیشترین 
میانگین تعرفه روزانه صندلی های اشتراکی هم 
رقم 100 تــا 200 هزار تومان اســت. طبق این 
گزارش، درآمدزاترین نوع فضــای کاری، دفاتر 

اختصاصی است.

رونمایی از نقشه اکوسیستم لندتک ایران

با وثیقه صندوق بورسی تان، وام بگیرید

درآمد فیروزه از فروش دیجی کالا

واکنش به ماجرای لو رفتن آدرس های نوبیتکس 

فیلترینگ، چالش اصلی فضاهای کار اشتراکی
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   توئیت بازی
خاطره خوشِ سرزمین مادری

کامنت ها

از سال پیش که اولین قسمت »سرزمین مادری« پخش شد، تا 
هفته گذشته که داستان آن به انتها رســید، بارها درباره سریال 
کمال تبریزی نوشتیم. گاه سراغ بازیگران و نقش آفرینی درخشان 
آنها رفتیم و گاه نکته ای خاص از سریال را برجسته کردیم. حتی در 
میانه فصل دوم که داستان »سرزمین مادری« افت کرد، ضعف ها 
را برشمردیم. بدبینی نسبت به سری سوم از همین نقطه می آمد؛ 
خاصه اینکه تعویض بازیگران )به دلیــل تعطیلی طولانی مدت 
پروژه( می توانست یک آفت باشــد. در عمل اما دستپخت کمال 
تبریزی و علیرضا طالب زاده )نویسنده( فراتر از انتظار بود و سومین 
فصل »سرزمین مادری« چیزی از قصه جذاب و بازی های خوب 
و فضاسازی باورپذیر کم نداشت. فراموش نکنیم آنها سریال را در 
دوران توقیف و ایام بلاتکلیفی به سرانجام رساندند. سازندگان به 
خوبی از کاشت های داستانی و حتی وسایلی مثل تلفن خانه اوس 
حســین، نهایت بهره را بردند و مخاطب را با یک قصه پازل گونه 
سرگرم کردند. »سرزمین مادری« سراغ روایت مستقیم از انقلاب 
نرفت؛ بلکه حرف های خود را در دل داستانی خانوادگی زد؛ یک 
شیوه مطلوب و همه پســند. چه تلخ که تا اطلاع ثانوی مخاطب 
تلویزیون باید حسرت ســریال هایی در تراز »سرزمین مادری« 

را بخورد!

  وحید سعیدی:  »سرزمین مادری« یک اتفاق در تلویزیون 
بود. سریالی مستحکم به لحاظ فیلمنامه، کارگردانی و بازیگری. 
توقیف این سریال و آرشیو 10 ســاله آن در بایگانی تلویزیون 
بیش از هرکسی به کمال تبریزی لطمه زد. شاید اگر این سریال 
توقیف نمی شــد و در زمان خودش روی آنتن می رفت، مسیر 
تبریزی به سمت ساخت آثاری از جنس »ابله«، »ما همه با هم 

هستیم«، »دست انداز« و... کشیده نمی شد.

  احمد رنجبر: اغراق نیســت اگر بگویم شــوق تماشــای 
»ســرزمین مادری« برایم بیش از ســریال های پلتفرم ها بود. 
اثری که با همه کاستی ها، داستانی غیر قابل پیش بینی داشت 
و گره افکنی و گره گشــایی های آن منطقی بود. هنر تبریزی و 
طالب زاده جایی است که شخصیت هایی ملموس و آشنا خلق 
کردند و همین است که مخاطب برای آنها ابراز دلتنگی می کند!

   آنالیز    رصد خانه

ایرج طهماسب که کمتر تن به مصاحبه می دهد، طی مدت اخیر دو مصاحبه تصویری انجام 
داده؛ یکی با اکبر نبوی در برنامه اینترنتی »قاف« و دیگری با بهروز افخمی در برنامه »هفت«. 
او جمعه شب مهمان این کارگردان بود و درباره فیلمسازی برای نسل زد حرف زد. طهماسب در 
بخشی از گفت وگویش به تعریف و تمجید از حمید جبلی پرداخت و گفت :» ذهن حمید جبلی 
حیرت انگیز است و من خیلی شانس آوردم که با ایشان همکار شدم. من معتقدم که ۵0 درصد 
هنر مربوط به هنرمند است و ۵0 درصد بقیه عوامل بیرونی است. در هنر بایدی وجود ندارد، 
شما اجازه می دهید جهان با شما در ارتباط باشد. آقای جبلی تعریف بامزه ای از کارگردانی دارد؛ 
او می گوید وقتی یک نفر پدرش می میرد همه به او تسلیت می گویند اما هیچ کس دردش را 

نمی فهمد. کارگردان کسی است که مشکل عمیق دارد و می خواهد آن را طرح کند.«

بهرنگ توفیقی بعد از ساخت دو سریال »آقازاده« و»سرگیجه« برای شبکه خانگی ، از مدتی 
پیش، پیش تولید سومین سریال خود را برای این شبکه   آغاز کرد. سریال جدید او »شغال« 
نام دارد و مدتی است فیلمبرداری آن در تهران آغاز شده  . او در این سریال از   مهدی سلطانی، 
شبنم مقدمی و کامبیز دیرباز که با آنها سابقه همکاری در سریال های قبلی اش را داشته، برای 
حضور در »شغال« دعوت به کار کرده است. »پدر«، »افرا« و »آقازاده« سریال های مشترک 
او با مهدی سلطانی است. توفیقی در سریال های »عقیق« و »سرگیجه« هم با شبنم مقدمی 
همکاری داشته و سریال های »پشــت بام تهران«، »زیرپای مادر« و »آقازاده« هم ماحصل 
همکاری او با کامبیز دیرباز است. سریال شغال بازیگران مطرح دیگری هم دارد که از آن جمله 

می توان به امیرحسین فتحی، سجاد بابایی و علیرضا آرا اشاره کرد. 

رضا عطاران سال گذشته بعد از حدود 11 سال به شبکه خانگی بازگشت که ماحصل آن بازی 
در سریال موفق »دفتر یادداشت« بود. او بعد از موفقیت این سریال حضور خود را در شبکه 
خانگی تمدید کرد. عطاران مدتی است درگیر بازی در سریالی با عنوان »اجل معلق« شده 
است. این ســریال کمدی را عادل تبریزی کارگردانی می کند. او تاکنون فیلم های کمدی 
»گیجگاه« و »مفت بر« را ســاخته که دومی قرار است از نیمه شــهریورماه اکران خود را در 
سینماها آغاز کند. او همچنین یک سریال با نام »جناب عالی« را هم کارگردانی کرده که این 
سریال از بستر پلتفرم »تلوبیون« پخش شد. اجل معلق که دومین تجربه سریال سازی تبریزی 
محسوب می شود، از محصولات فیلمنت است که این روزها مراحل تصویربرداری خود را پشت 

سر می گذارد و قرار  است در نیمه دوم سال منتشر شود. 

تعریف و تمجید روز      ایرج طهماسب و تعریف از حمید جبلی

آغاز روز      شغال جلوی دوربین رفت

 تولید روز      رضا عطاران در اجل معلق

روز گذشته خبر آمد که شبکه 
نسیم از شنبه ۲۷ مرداد 

سریال »احضار« به نویسندگی 
و کارگردانی علیرضا افخمی را 

در کنداکتور قرار داده است.

فیلم، اقتباسی از رمان مشهور ژرمینال، اثر نویسنده ناتورالیست فرانسوی، امیل زولا است. ماجرای کارگران معدنی در 
فرانسه که در وضع بدی زندگی می کنند. آنها در ازای کار سخت و طاقت فرسا، پول کمی دریافت می کنند. همه چیز به روال 
عادی پیش می رود تا اینکه قرار می شود دستمزدها از همین مقدار کمی هم که هست، کمتر شود. کارگران این وضع را 
دیگر نمی توانند تحمل کنند و تصمیم می گیرند سر کار نروند. اعتصاب می کنند. این اعتصاب در ادامه به خشونت کشیده 
می شــود. »ژرمینال« تصویر واضحي از وضع اجتماعي و فقر كارگران معادن در اواخر قرن نوزدهم در اروپا را به نمایش 
مي گذارد. كارگرداني این فیلم برعهده »كلود بري« بوده و فیلمنامه  آن را او با همکاری »آرلت لانگمن« به صورت مشترك  
نوشته است. فیلم سینمایي » ژرمینال« برنده دو جایزه و نامزد دریافت 10 جایزه دیگر از جشنواره هاي معتبر و بین المللي 
فیلم شد.این فیلم در سال 1994 جوایز بهترین فیلمبرداری و بهترین طراحي لباس را از مراسم جوایز سالانه »سزار« از آن 
خود کرد. فیلم کلودبری در همین دوره در رشته های بهترین بازیگر نقش اول مرد، بهترین كارگرداني، بهترین فیلم، بهترین 
موسیقي متن، بهترین تدوین، بهترین بازیگر نقش دوم مرد، ، بهترین صدابرداري و بهترین فیلمنامه نامزد جایزه سزار شد.
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براساس فراخوان هشتمین 
جشنواره تلویزیونی مستند، 
آخرین مهلت ارسال آثار در 

بخش های مختلف، ۲۵ مرداد 
ماه بود  اما با توجه به استقبال 

متقاضیان و به منظور ایجاد فضای 
رقابتی گسترده بین صاحبان آثار، 
این مهلت تا روز پنجشنبه هشتم 

شهریورماه تمدید شد.

 در نهمین هفته تابستان 
انیمیشن های سینمایی »آواز 

دریا«، »ریچارد لک لک ۱«، »چگونه 
اژد های خود را آموزش دهیم؟ ۲«، 
»در جستجوی دوری«، »راچت و 

کلانک«، »لویی«، »دردسر های 
مارتا جین«، »باشگاه گردشگری«، 
»خلیج دایناسورها« و »مناره«؛ از 
شنبه ۲۷ مرداد ماه تا چهارشنبه 

۳۱ مرداد ماه از شبکه های کودک و 
امید پخش می شوند.

نسیم دقیقا چه می کند

شبکهساعتقالب  برنامه

ورزش16:30هفته اول لیگ جزیرهبرنتفورد - کریستال پالاس 

ورزش18:1۵هفته اول لیگ هلندناک بردا – آژاکس

سه19هفته اول لیگ جزیرهچلسی – منچسترسیتی

ورزش20هفته اول سری A ایتالیاهلاس ورونا – ناپولی
آنتن، نماوا و فیلیمو22:1۵هفته اول سری A ایتالیاکالیاری - آاس رم

سه23هفته اول لالیگامایورکا - رئال مادرید

گروه تلویزیون   
هفتصبح

رئالیتی شو »سرگیجه« با همه نقدهایی که به آن وارد 
است، توانسته جایگاه نســبتا خوبی میان مخاطبان 
پیدا کند. حتی ایراد استفاده از چهره های تکراری، با 
چالش هایی بعضا خاص، پوشانده شده. سری سوم 
این مسابقه میزبان خداداد عزیزی، هاشم بیک زاده، 
علیرام نورایی و علی صبوری اســت که قسمت اول 
آن هفته پیش در شبکه نمایش خانگی منتشر شد. 
فارغ از کیفیت پایین و زمان طولانی قسمت جدید 
»سرگیجه«، آنچه عجیب است و غریب، به رفتار و 

گفتار خداداد عزیزی بازمی گردد.

   مورد اول| اصوات عجیب 
در یکی از چالش های مســابقه »ســرگیجه« خداداد 
عزیزی محکــوم اســت و باید بــه ســوالات مختلف 
حاکم )هاشــم بیک زاده( جــواب دهــد. می دانید که 
 ســوال ها را تیم نویســندگان برنامه آمــاده می کنند. 
یکی از ســوالات این اســت که بهترین و بدترین نسل 

فوتبال ایران چه کسانی هســتند. عزیزی نسل خود را 
بهترین دانســت و نســل بیک زاده را بدترین. بیک زاده 
در صدد دفاع از هم نســلان خود برآمد اما عزیزی با هر 
جمله او، اصواتی دور از شان از دهان مبارک خارج کرد! 
این اتفاق ســه بار تکرار شد و حتی شــوک و تعجب دو 
شرکت کننده دیگر )علیرام نورایی و علی صبوری( را به 

همراه داشت. 

   مورد دوم| گفتار نسنجیده  
خداداد عزیزی در طول مســابقه با لحن و ادبیاتی نازیبا 
از امیــر قلعه نویی و جــواد نکونام یاد کــرد. اگر این را 
کری خوانی یکطرفه در دنیای فوتبــال بدانیم )هر چند 
با توجه به ســابقه می توان پی برد فراتر از کری اســت( 
نمی توان تعجب خود را نسبت به چنین ادبیاتی در یک 
برنامه سرگرم کننده و به ظاهر هنری پنهان کرد. وانگهی 
عزیزی متوســل به شــوخی های دوپهلو هم شد. مثل 
جایی که از فواید دست چپ گفت و اصرار داشت که این 

خوشمزه بازی را ادامه دهد!  

   مورد سوم| رفتار برخورنده
واقعیت این است قسمت جدید »سرگیجه« را نمی توان 

تحمل کرد؛ چون علاوه بر موارد مذکور، خداداد عزیزی 
صحنه رقابت را با دعوا اشتباه گرفته بود و با داد و فریاد، 
اعصاب مخاطب را نشــانه رفت. او فکــر می کرد کری 
خواندن برای شــرکت کننده ها باعث جذابیت می شود 
و حواســش نبود که در حال ترسیم چهره ای بد از خود 
اســت. عزیزی حتی بار دیگر بر موضــع خصمانه خود 
پافشــاری کرد و گفت راه مبارزه با ظلم، مقابله به مثل 
اســت. شــبیه همان حرف هایی که در دوئــل با جواد 
خیابانی در شبکه ورزش به زبان آورد و موجی از انتقادها 

را به خود دید. 

   مورد چهارم| نیشی به دیگران
نــه نگاه مان بســته اســت و نــه معتقدیم بــا چنین 
رفتارهایی کیان خانــواده و این جــور حرف  ها! لطمه 
می بینــد. عادی ســازی را امــا نباید فرامــوش کرد 
و مهم تــر اینکــه رفتــار عزیــزی، نادیــده گرفتــن 
 شــان و حرمــت مخاطبــان »ســرگیجه« اســت. 
عجیب اینکه ســازندگان مســابقه به احتــرام خود و 
مخاطبان، صحنه صدای دهان! او و شوخی های دوپهلو 
را حذف نکردند  یا روی آن صدای بوق قرار ندادند. واقعا 
شــنیدن اصوات خارج شــده از دهان خداداد عزیزی، 

جزو صحنه های عجیب و تجربه نشده رئالیتی شوهای 
خانگی است. این کاری اســت که در فرهنگ ما حتی 
در جمع دوستانه، خط قرمز اســت ، چه برسد در یک 
 برنامه رســمی و جلوی چشــم مخاطبــان میلیونی.
 حتی این نقد هم به ســاترا وارد است که موارد مذکور 
را هشــدار نداده و مانع از پخش آنها نشده. انصافا کمتر 
کسی از چنین سانسورهایی دل آزرده می شود و اتفاقا 
ممیزی اینجا مجاز است نه جای دیگر! این هفته قسمت 
دوم از فصل سوم »ســرگیجه« در پلتفرم های فیلیمو 
و فیلم  نت منتشــر می  شــود. امیدواریم محمد حاتمی 
)کارگردان( خود اقدام به حذف موارد مشــابه احتمالی 
کند و اجازه ندهــد بیش از این بر وجاهــت برنامه  اش 

خدشه وارد شود. 

    مورد پنجم| عبرت سیما
هنوز مدت زیادی از قهر خداداد عزیزی در پخش زنده 
ویژه برنامه یورو 2024 نگذشته است. خاطرتان هست 
که گزارشی نوشتیم و از مدیران شبکه ورزش خواستیم 
بی خیال استفاده از این پیشکسوت فوتبال شوند. گوش 
آنها اما بدهــکار نبود و حالا بروز چنیــن رفتارهایی در 
»سرگیجه« هشدار دوباره ای است تا تلویزیون به شکل 
جدی در مواجهه با عزیزی تجدید نظر کند. همزمان با 
جنجال قهر خداداد عزیزی، همکارمان مرتضی رضایی 
به نکات ظریفی در یادداشــت خود )منتشــر شده در 
خبرآنلاین( اشاره کرده بود: »گل به استرالیا زدی، ایران 
به جام جهانی رفت و نانش را هم خوردی؛ تمام! ادبیاتی 
که اســتفاده می کند را ببینید؛ یا طرز نشستنش روی 
صندلی در برنامه زنده! چه چیــزی را می خواهی ثابت 

کنی آقای عزیزی؟« 

قسمت جدید رئالیتی شو »سرگیجه« با رفتار و گفتار خداداد عزیزی از مسیر درست خارج شد. کسی 
نبود از حجم صحنه های مشمئز کننده بکاهد؟ 

اصوات و رفتار عجیب آقای عزیزی

شبکه های یک، دو و سه متولی پخش سریال هستند و شبکه های آی فیلم و تماشا           منظر اول| موازی کاری
نیز اقدام به بازپخش آثار ایرانی و خارجی می کنند. تازه شبکه دو نیز مدت زیادی است که کنداکتور خود را دست 
و دلبازانه در اختیار ســریال های تکراری می گذارد. و فراموش نکنیم که شبکه های استانی هم سراغ بازپخش 
سریال ها می روند. با این حساب ورود شبکه نسیم به یک اتفاق سرسام آور دوچندان ایراد دارد. مگر نسیم، شبکه 
پخش سریال است که »احضار« را در کنداکتور قرار داده؟ این اتفاق مسبوق به سابقه است و تنها نتیجه آن ضربه 
محکم تری به نسیم است. همان شبکه نشاط و سرگرمی که مدت هاست از رسالت اصلی خود فاصله گرفته و آنتن 
آن به هر قیمت پر می شود. »احضار« جزو ملودرام های  ماورایی شکست خورده است که ابتدا سال 1400 پخش 

شد و انتقادهای زیادی به خود دید. 

پیش تر گزارشی مفصل درباره کنداکتور ضعیف شبکه نسیم نوشتیم. شاید برخی           منظر دوم| ضعف کنداکتور
بهانه بیاورند که دست این شبکه در محرم و صفر بسته است. باید گفت فراموش نکرده ایم که در دوران پیش از 
تحول، شبکه نسیم برای محرم و صفر نیز ایده داشت و به همین خاطر رونق آن به طور کامل از دست نمی رفت. 
نسیم حالا حتی در مناسبت های شاد مستاصل است و پیش بینی خالی بودن دست آن از برنامه های شاد و جذاب 
بعد از صفر، چندان سخت نیست. این شبکه تا دل تان بخواهد کنداکتور خود را با برنامه های تکراری پر می کند. 
مثلا بعد از »شوتبال« نوبت به پخش چند باره مسابقه »شهروند و مافیا« رسید و ظاهرا برای کسی مهم نیست 
که شبکه محبوب و دوست داشتنی روز به روز ضعیف و ضعیف تر شود. یکی به ما بگوید شبکه نسیم دقیقا چه 

کار می کند؟!

ژرمینال
  پخش : شبکه نمایش

  ساعت پخش: ۱9
  کارگردان : کلود بری

  بازیگران : ژان رنو، ژرار دوپاردیو، میو میو، 
ژان کارمه، ژودیت هانری و....
  نمره در »Imdb« : ۷/۱ از ۱0

  محصول : فرانسه، بلژیک، ایتالیا / ۱99۳
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دردسرهای مواد مخدر برای مارک زاکربرگ

اعضای کنگره آمریکا از مارک زاکربرگ، مدیرعامل متا درخواست کردند 
درمورد نمایش تبلیغات کوکائین، اکستازی و سایر مواد مخدر در فیسبوک 
و اینســتاگرام توضیح دهد. نامه اعضای کنگره پس از آن منتشــر شد که 
 )Tech Transparency Project - TTP( پروژه شــفافیت فناوری
صدها مورد از چنین تبلیغاتی را در پلتفرم این شــرکت کشــف کرد. به 
 TTP گزارش زومیت، در نامه اعضای کنگره آمریکا به گزارش ماه گذشته
اشاره شده است که نشان می دهد 450 آگهی در اینستاگرام و فیسبوک، 
طیف وســیعی از مواد مخدر را تبلیغ می کنند. بســیاری از این تبلیغات 
شــامل تصاویر بطری های داروهای تجویزی، توده های قــرص و پودر یا 
بسته های کوکائین بود و کاربران را به اپلیکیشن های دیگری مثل تلگرام 
هدایت می کردند. TTP از آن زمان برخی از نمونه های چنین آگهی هایی 
را منتشر کرده اســت. در بخشــی از نامه کنگره آمریکا به زاکربرگ آمده 
است: »ظاهراً متا همچنان مســئولیت اجتماعی خود را انجام نمی دهد و 
از دستورالعمل های جامعه ســرپیچی می کند. متا آگهی های مواد مخدر 

را تأیید کرده است.«

منتظر بازگشت گلکسی نوت باشیم ؟

سری گلکسی نوت سامســونگ محبوبیت زیادی در بازار داشت و هنوز هم 
بســیاری از کاربران منتظر بازگشت آن هســتند. البته سامسونگ با ادغام 
ویژگی های سری گلکسی نوت با گلکسی اس ســعی کرد جای خالی را پر 
کند؛ اما ظاهرا مدیران شــرکت کره ای ایده جالب دیگری را در ســر دارند. 
اخیرا نیز انتشار تصاویر گلکسی S25 اولترا امید طرفداران نوت را زنده کرده 
است. به گزارش گجت نیوز، انتظار می رود که سامسونگ در دی یا بهمن ماه 
از گوشی های پرچمدار جدید خود رونمایی کند. بسیاری از طرفداران اخبار 
تکنولوژی تصور می کنند که شاهد گلکسی S25، S25 پلاس و S25 اولترا 
باشیم. هرچند که احتمال دارد سامسونگ رویه جدیدی را اتخاذ کند. ماجرا 
از جایی شروع شد که یک افشاگر چینی تصویری از گلکسی اس 25 اولترا را 
در شبکه ایکس منتشر کرد. تصویر نشان می داد که گوشی سامسونگ نسبت 
به مدل پیشــین خود لبه های گردتری دارد. اگر ادعای این افشاگر درست 
 S25 باشد سامسونگ قصد دارد بهترین گوشی پرچمدار خود را با نام گلکسی
 S25 نوت روانه بازار کند. همچنین مدل گلکسی اس 25 پلاس با نام گلکسی

پرو عرضه خواهد شد. 

انتشار اطلاعات تلفن جدید پوکو

پوکو F7 و ردمی توربو 4 گوشی های میانرده و قدرتمند جدیدی هستند که 
شیائومی قصد دارد به زودی از آن ها رونمایی کند. در همین راستا به تازگی 
شاهد افشای مشخصات فنی آن ها بوده ایم. در روزهای اخیر اولین مشخصات 
فنی پوکو F7 به طور غیرمستقیم در چین فاش شده است. به نظر می رسد 
این اطلاعات از طریق یکی از لیکسترهای فعال در ویبو به دست آمده است 
که جزئیاتی درباره گوشی ردمی توربو 4 را به اشتراک گذاشته است. با توجه 
به روند گذشته شیائومی، انتظار می رود که ردمی توربو 4 تنها در چین عرضه 
شود و سپس تحت برند پوکو به عنوان پوکو F7 برای بازارهای جهانی معرفی 
شود. این اتفاق مشابه با کاری است که شیائومی با مدل پوکو F6 انجام داد 
که نسخه بازنشانده شده ردمی توربو 3 بود. در مورد مشخصات فنی، گفته 
می شود که پوکو F7 و ردمی توربو 4 دارای یک باتری بسیار بزرگ خواهند 
بود. این عبارت معمولًا به باتری با ظرفیت حداقل 5500 میلی آمپر ساعت 
اشاره دارد. همچنین، این دستگاه ها دارای صفحه نمایش مسطح با وضوح 
1.5K خواهند بود که جزئیات بیشــتری درباره آن در اختیار نداریم. بدنه 
این گوشی ها نیز از جنس پلاستیک ساخته شده که این موضوع می تواند به 

کاهش هزینه تولید و قیمت نهایی کمک کند.

کشف راز اتمسفر زمین
ماه دنیایی عریان و برهوتی درمعرض خلا فضا اســت. اما 
قمر طبیعی زمین، لایه نازک و رقیقی از گازها دارد که به 
اندازه ای پایدار اســت که بتوان آن را نوعی اتمسفر به نام 
اگزوسفر )برون سپهر( درنظر گرفت. اینکه ماه چگونه آن 
لایه غیرمتراکم از گازها را حفظ می کند، از مدت ها پیش 
معما بوده است. میدان مغناطیســی زمین به عنوان عامل 
نگهدارنده اتمســفر عمل می کند، اما مــاه چنین چیزی 
ندارد، بنابراین اگزوسفر ماه باید مدت ها پیش دراثر فعالیت 
خورشیدی از بین می رفت. گازهای رو به کاهش اتمسفر ماه 
دائما درحال شارژ شدن هستند و اکنون دانشمندان منبع 
این پرشدن را کشف کرده اند. ریزشهاب سنگ های کوچک 
که اندازه شان به سختی به دانه های گرد وغبار می رسد، دائما 
به ســطح ماه می کوبند و غبار ماه را بالا می برند و اتم ها را 
در فضای اطراف ماه رها می کنند. نیکول نی، ژئوشیمیدان 
موسسه فناوری ماساچوســت می گوید: »عمر ماه حدود 
4/5میلیارد سال است و در طول این زمان سطح آن به طور 
مداوم با شهاب سنگ ها بمباران شده است. ما نشان دادیم 
که جو رقیق ماه درنهایت به حالت پایدار می رسد، زیرا براثر 
برخوردهای کوچکی که همواره در سراسر ماه رخ می دهد، 
دوباره بازیابی می شــود.« ازآنجایی که جو ماه پراکندگی 
بسیار بالایی دارد، مطالعه آن چالش برانگیز است. می دانیم 
که ماه دارای اتمسفر است، زیرا آشکارسازهای برجای مانده 
توســط ماموریت های آپولو در آنجا اجزای اتمی مختلفی 
را شناســایی کرده اند، اما دانشــمندان موفق نشده بودند 
به طور دقیق نحوه شــکل گیری این جو را مشخص کنند. 
مدلسازی های پژوهشــگران، برخورد ریزشهاب واره ها و 
همچنین فرآینــدی به نام اســپاترینگ یونی )کندوپاش 
یونی( را به عنوان عوامل اصلی موثر در ایجاد اتمســفر ماه 
پیشــنهاد داده اند. کندوپاش یونی پدیده ای است که طی 
آن ذرات بارداری که توســط بادهای خورشــیدی حمل 
می شوند، یون ها را از ســطح ماه جدا و وارد فضای اطراف 
آن می کنند. نی و همکارانش می خواســتند فرآیندهای 
یادشــده و نقش هرکدام را در تولید و حفظ اگزوسفر ماه 
با دقت بیشتر بررســی کنند. بدین منظور آن ها به سراغ 
 )LADEE( مطالعه داده های کاوشگر جو و محیط غبار ماه
رفتند که به مدت هفت ماه از سال 2013 تا 2014 در مدار 
ماه در گردش بود، بررســی کردند. نی می گوید براساس 
داده های LADEE به نظر می رسد هر دو فرآیند نقش دارند. 
برای مثال، داده های مدارگرد نشــان می داد هنگام بارش 
شهابی، اتم های بیشتری را در جو می بینید؛ بدین معنا که 
برخورد شهاب سنگ ها تاثیر دارد. از سوی دیگر، وقتی مثلا 
در هنگام خسوف، زمین بین خورشــید و ماه حایل ایجاد 
می کند، تغییرات رخ داده در اتم های اتمسفر ماه، از نقش 
خورشید حکایت می کنند. پژوهشگران برای نتیجه گیری 
مطمئن تر، نمونه هایی از خاک ماه را که در طول برنامه آپولو 
جمع آوری شده بود، بررســی کردند و به دنبال دو عنصر 
پتاسیم و روبیدیم گشــتند که هر دو در ماه وجود دارند و 
هر دو به راحتی تبخیر می شوند. وقتی ذرات خورشیدی یا 
ریزشهاب سنگ ها به سطح ماه برخورد می کنند، پتاسیم 
و روبیدیم موجود در ســطح ماه تبخیر می شود. گرچه از 
آنجایی که این عناصر ســنگین هســتند، خیلی سریع به 
ســطح ماه برمی گردند. موضوع مهم این است که نسبت 
بارش ایزوتوپی هر عنصر بســته به اینکه توســط برخورد 
ریزشهاب سنگ ها تبخیر شده یا ناشی از فرآیند اسپاترینگ 
یونی باشند، متفاوت است. پژوهشگران خاک ماه را به حالت 
پودری درآوردند و آن را با اســتفاده از طیف سنج جرمی 
تجزیه وتحلیل کردند. آن ها دریافتند هر دو فرآیند در ایجاد 
اگزوسفر ماه نقش دارند، اما نقش ریزشهاب سنگ ها بیش 
از دو برابر سهم باد خورشــیدی است. نی توضیح می دهد: 
»طی فرآیند تبخیر،  بیشتر اتم ها در اتمسفر ماه می مانند؛ 
اما درنتیجه فرآیند اســپاترینگ یونی، اتم های زیادی به 
فضا پرتاب می شوند. براســاس مطالعه ما، می توان گفت 
سهم نســبی تبخیر ضربه ای در مقابل اســپاترینگ یونی 
حدود ۷0 به 30 یا بیشــتر اســت.« یافته های فوق فقط 
برای درک ماه اهمیت ندارد. اگر فرآیندهای مشــابهی در 
نقاط دیگر منظومه شمسی مانند سیارک ها و اقمار دیگر 
درحال وقوع باشد، می توانیم آن ها را در نمونه ها تشخیص 
دهیم. ماموریت های بازیابی این نمونه ها قبلا انجام شــده 
یا درحال انجام اســت. برای مثال، آژانــس فضایی اروپا 
امیدوار اســت نمونه هایی را از فوبوس، قمر مریخ به زمین 
بیاورد. پژوهشگران می نویسند: »اندازه گیری ایزوتوپ های 
پتاســیم و روبیدیم در رگولیت های جمع آوری شده از این 
اجرام به ما در درک این موضوع کمک خواهد کرد که آن ها 
چگونه تحت تاثیر بمباران شهاب سنگی و اسپاترینگ باد 
خورشیدی قرار می گیرند و در هر نقطه از منظومه شمسی 

فرسایش فضایی به چه شکلی رخ می دهد.«

این دو مدل به ویژه با طراحی جدیدی که به مسطح 
بودن لبه ها و اســتفاده از فلز براق برای فریم دور 
گوشــی تاکید دارد، خود را از دیگــر رقبا متمایز 
می کنند. پیکسل 9پرو با صفحه نمایش 6/3اینچ 
و پیکســل 9پرو XL با صفحه نمایــش 6/8اینچ، 
به کاربــران انتخاب های مختلفــی از نظر اندازه و 
راحتی اســتفاده ارائه می دهند. هر دو مدل دارای 
فریم های صاف و طراحی مات در قســمت پشت 
هستند که به زیبایی و اســتحکام گوشی افزوده 
است. همچنین، هر دو گوشی از طراحی مشابهی 
در ناحیه دوربین ها بهره می برند که شامل بارهای 
مشابهی با دوربین های ســه گانه است. پیکسل 9 
پرو با صفحه نمایش 6/3اینچ و رزولوشن 1280 در 
2856 پیکسل، تجربه بصری واضح و شفاف را ارائه 
 Super Actua می دهد. این صفحه نمایش از نوع
LTPO است که می تواند تا 3هزار نیت روشنایی را 
ارائه دهد و نرخ تجدید 1 تا 120هرتز را پشتیبانی 
می کند. با این ویژگی ها، پیکسل 9پرو قادر به ارائه 
رنگ های دقیق و وضوح بالا در هر شــرایط نوری 
است. پیکسل 9پرو XL با صفحه نمایش 6/8اینچ، 
 Super Actuaهــر دو از صفحه نمایش هــای

LTPO بهره می برد که قادر به ارائه روشــنایی تا 
ســه هزار نیت و نرخ تجدید 1 تا 120هرتز است. 
صفحه نمایــش این دو مدل همچنین از شیشــه 
Gorilla Glass Victus 2 اســتفاده می کند 
که مقاومت و دوام بالایــی را تضمین می کند. در 
حالی که پیکســل 9پرو با رزولوشــن 1280 در 
2856 پیکســل عرضه می شــود، پیکسل 9 پرو 
XL با رزولوشــن بالاتر 1344 در 2992 پیکسل، 
تجربه بصری دقیق تــر و غنی تری را ارائه می دهد. 
این ویژگی ها بــرای کاربران حرفه ای و کســانی 
که به دنبال کیفیت بالای تصویر هســتند، بسیار 
جذاب است. پیکسل 9 پرو با دوربین های قدرتمند 
خود، تجربه عکاســی و تصویربرداری بی نظیری 
را ارائه می دهد. این گوشــی دارای دوربین اصلی 
50مگاپیکســل با سنســور 1/31اینچ، دوربین 
اولتراواید 48مگاپیکسلی با سنســور 2/55اینچ 
و دوربین تله فوتو پنج برابری اســت. این ترکیب 
دوربین ها بــه کاربران امکان می دهــد تا تصاویر 
با کیفیــت بالا و دقیــق را با جزئیــات عالی ثبت 
کنند. پیکســل 9پرو XL به طور مشابه از ترکیب 
دوربین های پیشرفته ای برخوردار است که شامل 

دوربین اصلی 50مگاپیکسلی، دوربین اولتراواید 
48مگاپیکسلی و دوربین تله فوتو پنج برابری است. 
این دوربین ها از فوکوس لیــزری چندمنطقه ای 
)Multi-zone LDAF( بهره می برند که به دقت 

و سرعت فوکوس کمک می کند.
یکــی از ویژگی های جدید ایــن مدل ها، دوربین 
سلفی 42مگاپیکسلی اســت که به احتمال زیاد 
از سنســور سامســونگ J13 اســتفاده می کند. 
این دوربیــن به کاربــران این امــکان را می دهد 
که ســلفی های بــا کیفیــت بــالا و جذاب تری 
 Tensor بگیرند. پیکســل 9 پــرو از چیپســت
G4 جدیــد بهره می برد که شــامل یک هســته 
Cortex-X4 با سرعت 3/1گیگاهرتز، سه هسته 
Cortex-A720 با سرعت 2/6گیگاهرتز و چهار 
هسته Cortex-A520 با سرعت 1/95گیگاهرتز 
است. همچنین، این گوشــی از پردازنده امنیتی 
Titan M2 برخوردار اســت که امنیت بیشتری 
را بــرای داده هــای کاربــران فراهــم می کند. با 
16گیگابایــت رم و گزینه های ذخیره ســازی از 
128گیگابایت تا یك ترابایت، پیکسل 9 به راحتی 
می تواند از پس هر نوع بار پردازشی برآید. این مدل 

نیز از چیپست Tensor G4  استفاده می کند و از 
نظر عملکرد مشابه پیکسل 9پرو است. با این حال، 
پیکسل 9پرو XL به دلیل صفحه نمایش بزرگ تر 
و باتری با ظرفیت بیشــتر، ممکن است عملکرد 
بهتری در استفاده های طولانی تر ارائه دهد. هر دو 
مدل از رم 16گیگابایتی و گزینه های ذخیره سازی 
تا یك ترابایــت برخوردار هســتند و می توانند به 
راحتی نیازهای مختلف کاربــران را تامین کنند. 
پیکســل 9پرو با باتری 4۷00میلی آمپرساعتی، 
امکان استفاده طولانی مدت را فراهم می کند. این 
گوشی از شارژ ســریع 45وات پشتیبانی می کند 
که امکان شــارژ ۷0درصدی باتری در 30دقیقه 
را فراهــم می آورد. پیکســل 9پرو بــا قیمت پایه 
999دلار برای مــدل 128گیگابایتی، 1099دلار 
برای مدل 256گیگابایتی و 1219دلار برای مدل 
512گیگابایتی عرضه می شود. پیکسل 9پرو XL با 
قیمت پایه 1099دلار برای مدل 128گیگابایتی، 
1199دلار برای مدل 256گیگابایتی و 1319دلار 
برای مدل 512گیگابایتی و 1689دلار برای مدل 
یک ترابایتی به فروش می رسد. تخفیف های محدود 
زمانی نیز برای مدل های مختلــف در نظر گرفته 

شده است که شــامل تخفیف های قابل توجهی بر 
روی مدل هــای 256گیگابایتی و 512گیگابایتی 
است. پیکسل 9پرو و پیکســل 9پرو XL هرکدام 
با ویژگی های منحصــر به فرد خود، بــه کاربران 
گزینه های متنوعی ارائه می دهند. از طراحی زیبا 
و باکیفیت گرفته تا صفحه نمایش های شــفاف و 
دوربین های قدرتمند، این گوشی ها به نظر می رسد 
که نیازهای مختلف کاربران را به خوبی پوشــش 
می دهند. با توجــه به قیمــت و ویژگی های ارائه 
شده، این مدل ها به ویژه برای کسانی که به دنبال 
گوشی های هوشمند پیشرفته و با کیفیت هستند، 
انتخاب های بسیار مناسبی به نظر می آیند. گوگل 
با پیکســل 9، بهبودهای قابل توجهی در طراحی، 
عملکرد و دوربین های گوشی خود ارائه داده است. 
این گوشی با افزایش روشــنایی نمایشگر، ارتقاي 
 ،Tensor G4 دوربین فوق عریض و پردازنده جدید
تجربه ای بهتر و کارآمدتر را بــرای کاربران فراهم 
می آورد. با توجه به قیمت و ویژگی های ارائه شده، 
پیکسل 9 می تواند گزینه ای مناسب برای کاربرانی 
باشد که به دنبال یک گوشی هوشمند پیشرفته و 

با کیفیت هستند.

  تحلیل 

تنها یک ماه تا پایان فصل تابســتان و شروع پاییز 
باقی مانده است و اپل در حال آماده سازی خود برای 
معرفی محصولات جدیدش در پاییز است. نخستین 
و مورد انتظارترین رویداد اپل، مراســم رونمایی از 
ســری محصولات آیفون 16 خواهد بود. در ادامه 
به محتمل ترین محصولات جدیــد اپل و تغییرات 
آن ها که در پاییــز 2024 رونمایی خواهند شــد، 
می پردازیم. انتظار می رود مدل های پرچمدار آیفون 
16پرو و آیفون 16پرومکس تغییرات چشمگیری 
نســبت به مدل سال گذشته داشــته باشند. اولین 
تغییر احتمالا مربوط  به سایز صفحه نمایش خواهد 
بود. ســایز صفحه نمایش مدل های پرو و پرومکس 
آیفــون 15 به ترتیب به 6/1 و 6/۷اینچ می رســد و 
انتظار داریم در آیفون 16پرو و پرومکس به ترتیب 
شاهد ســایز 6/3 و 6/9اینچ باشیم. به احتمال زیاد 

در سری جدید گوشــی آیفون شــاهد قرارگیری 
کلید جداگانه ای برای عملکرد دوربین خواهیم بود. 
همچنین شاهد بهبود هایی در بخش دوربین شامل 
دوربیــن فوق عریض بهتر، تصویر بــرداری بهتر در 
شب و نور کم و نهایتا زوم اپتیکال 5برابری خواهیم 
بود. احتمالا به لطف اســتفاده از پردازنده قدرتمند 
A18 Pro و موتور عصبی قدرتمندش شاهد حضور 
گســترده قابلیت های هوش منصوعی در این سری 
از گوشی  های اپل هستیم. برخلاف نسخه های پرو، 
انتظار مــی رود صفحه نمایش آیفــون 16 و آیفون 
16پلاس هم اندازه نسل قبلی باشد. همچنین انتظار 
می رود مدل های پایه آیفون در این نسل، از پردازنده 
 A18 Pro مشابه مدل های پرو و پروپلاس، یعنی
استفاده کنند. همچنین امکان دارد مدل های پایه 
آیفون از پردازنده A18 و مدل های پرو از پردازنده 

A18 Pro اســتفاده کنند. همانند مدل های پرو 
احتمالا دکمه فیزیکی برای ثبت تصاویر، موسوم به 
»دکمه کپچر« در ســری پایه نیز قرار داده شــود. 
همچنین ارتقاي دوربین و ارائه رنگ بندی  جدید و 
ویژگی های هوش مصنوعی iOS 18 نیز در آیفون 
16 و 16پــلاس پیش بینی می شــود. اپل احتمالا 
قصد دارد ایرپاد چهار را در دو مدل روانه بازار کند. 
یکی از مدل ها، مدل مقرون به صرفه تر و مدل  دیگر 
مدل پریمیوم و گران قیمت تر خواهد بود. همچنین 
انتظار می رود دو مدل ایرپاد نســل دو و نســل سه 
نیز از چرخه تولید این شــرکت حذف شوند. انتظار 
داریم هر دو مدل ایرپاد چهار از کیس شارژ مجهز به 
USB-C و طراحی ترکیبی مشابه ایرپاد پرو و ایرپاد 
ســه بهره ببرند. همچنین ظاهرا قابلیت های نویز 
کنسلینگ و Find My، مختص مدل گران قیمت تر 
خواهند بود. انتظــار داریم که هدفــون اپل مدل 
ایرپاد مکس دو به عنوان نســخه به روزرسانی شده 
ایرپاد مکس معرفی شــود. احتمالا این هدفون به 

 Adaptive و ویژگی هایی نظیر USB-C پــورت
Audio و Conversation Awareness و 
Personalized Audio که پیش از این مختص 
ایرپاد پرو 2 بود، مجهز شود. ظاهرا افزایش ابعاد تنها 
محدود به گوشی های آیفون نیست و این موضوع به 
مدل های جدید ساعت هوشمند اپل نیز گسترش 
خواهد یافت. به نظر می رســد که نسخه کوچک تر 
اپل واچ سری 10 به اندازه نســخه بزرگ تر اپل واچ 
سری 9 و نسخه بزرگ تر اپل واچ سری 10 به سایز 
مدل پیشــین اپل واچ اولترا خواهد رسید. با اینکه 
اطلاعات زیادی از اپل واچ اولترا جدید منتشرنشده 
اما حداقل انتظار داریم تا این ســاعت هوشمند از 
ویژگی های جدید اپل واچ سری 10 بهره مند شود. 
همچنین انتظار پردازنده ســریع تر و قدرتمند تری 
مخصوصا در زمینه هوش مصنوعی داریم. احتمالا 
سنسور سلامتی جدیدی نیز برای این مدل درنظر 
گرفته شده است و یکی از رنگ های جذاب آن رنگ 
سیاه تیتانیوم فضایی خواهد بود. درحالی که انتظار 

زیادی از تغییر طراحی ســری جدیــد لپ تاپ اپل 
نداریم اما مطمئنــا مک بوک  پروهای جدید، مجهز 
به پردازنده توانمند M4 خواهنــد بود. همچنین 
عرضه ســایر مدل ها با پردازنده های M4 Pro و 
M4 Max نیز مورد انتظار است. آیپد مینی از سال 
2021 تاکنون به روزرسانی نشــده است اما ظاهرا 
این رویه به زودی پایان می یابــد. پس از گذراندن 

یک سال بدون آیپد در 2023، اپل قصد دارد امسال 
کل خط تولید خود را به روزرســانی کند که شامل 
آی پد مینی نیز می شود. انتظار می رود یک نمایشگر 
ارتقا یافتــه و پردازنده جدیــد در آیپد مینی هفت 
حضور داشته باشند. شــاید آیپد مینی حتی برای 
سازگاری با ویژگی های هوش مصنوعی اپل مجهز 

به پردازنده های سری M شود.

ذرهبین
مریمصفدری

 
  آتلیه

هرسالشایدبیشازهزاربازیدرنقاطمختلفدنیامنتشرمیشود.بازیهاییکهشایدحتیاسمبرخیازآنهاراهمنشنویدامامخاطبهایخاصخودرابههمراهدارند.هرهفتهدربخشآتلیهسعیمیکنیمبهجدیدترینبازیهایمنتشرشدهدریکهفتهاخیر
بپردازیم.ازآثارپرهزینهوجدیبرایکنسولهاوکامپیوترگرفتهتابازیهاییکهبرایپلتفرمهایهمراهمنتشرمیشوند. این هفته چی بازی کنیم؟

CreaturesofAva
InvergeStudio           سازنده

75          متوسط امتیاز
محبوبیتآثاریهمچونپکومونیا
Palworldباعثشدتاشاهدموج

جدیدیازبازیهاییباشیمکهدرآنها
بایدموجوداتوحیواناتیعجیبو

فانتزیراپیداکرده،آنهاراتمرینداده
ودرمبارزاتمورداستفادهقراردهید.
ساختاریآشناکهدراینبازیبهشکل
خوبیپیادهسازیشدهوباجلوههای

بصریمناسبیهمراهاست.


BasketballManager24

Finalflow           سازنده
50هزار          متوسط امتیاز

تعدادبیشماریازشبیهسازهاي
مربیگریفوتبالدرحالحاضر

برایتجربهگیمرهاموجوداستاما
اینموضوعخیلیبرایبسکتبال

صدقنمیکند.ازاینجهت
Basketballکافیستبهسراغ

Manager24برویدتاباتجربهای
جذابهمراهشویدکهدرآن

امکانمدیریتیکتیمواقعیرا
بهدستآوردهیامیتوانیدحتی

تیمشخصیخودراساختهوآنرا
پیشرفتدهید.

پاییز داغ در انتظار اپل
  بررسی کوتاه

تجربه ای سریع و بی رحم


Hoppenhelm

BunGun           سازنده
100هزار          متوسط امتیاز

تجربهبازیهایاکشنپلتفرمرمعمولارویتلفنهایهمراهو
صفحههایلمسیآنچنانکهبایدوشایددرسطحخوبیقرار
نمیگیرد.البتهدراینمیاناستثناهاییهموجوددارندویکی
ازآنهاHoppenhelmاستکهتمامساختارگیمپلیخودرابا

صفحهنمایشعمودیتلفنهوشمند،یکپارچهکردهتابهنتیجهای
ایدهآلدستپیداکند.


ClosertheDistance

OsmoticStudio           سازنده
86          متوسط امتیاز

اگربهشبیهسازهاوبهخصوصشبیهساززندگیعلاقهمند
هستید،احتمالاClosertheDistanceگزینهایمناسببرای

شمامحسوبمیشود.دراینبازینماییازیکشبیهسازی
زندگیراشاهدهستیمکهالبتهباداستانیجذابهمراهشده

وسعیکردهازدیداتمسفرباآثاریهمچونSimsتفاوت
آشکاریداشتهباشد.

بــازی Deadlink یک شــوتر اول شــخص در 
ژانر روگ لایت اســت که گیمرهــا را به یک دنیای 
سایبرپانک دیســتوپیایی جذاب می برد. این بازی 
 Gruby Entertainment که توسط استودیو
توســعه داده شــده، ترکیبی منحصر به فردی از 
مبارزات ســریع و مکانیک های روگ لایت را ارائه 
می دهد که هم واکنش ها و هم تفکر تاکتیکی را به 
چالش می کشد. یکی از ویژگی های برجسته بازی 
Deadlink ارائــه بصری خیره کننده آن اســت. 
جهت گیری هنری بازی به شدت از ژانر سایبرپانک 
الهام گرفته اســت، با کلان شهرها، چراغ های نئون 
و کوچه های کثیف که جوی اتمســفریک را ایجاد 
می کنند. محیط ها به دقت طراحی شــده اند و هر 
مرحله، بخشی منحصر به فرد از این آینده  پادآرمان 
شــهری را ارائه می دهد. از خیابان های شــلوغ تا 

زیرزمین های تاریک برج ها، هر گوشــه از بازی پر 
 از جزئیات اســت؛ جزئیاتی که به زیبایی در آنریل 
انجیــن 4 رندر شــده اند. طراحی شــخصیت ها و 
دشــمنان نیز به طور قابل توجهی به زیبایی بصری 
بازی کمــک می کنــد. مامــوران Deadlink با 
زره های پیشرفته و براق در تضاد شدید با دشمنان 
سایبرنتیکی وحشتناک قرار دارند. جلوه های بصری 
در طول مبارزات، انفجارها، شــلیک های انرژی و 
توانایی های سایبرگی، همگی خیره کننده و خشن 
هستند. هر قاب از Deadlink صحنه هایی شلوغ 
را رغم می زند که با افکت های بی شماری اشباع شده 
و البته هیچگاه حس بیهودگــی منتقل نمی کند. 
هر محیط با تم منحصر به فرد طراحی شــده است، 
از خیابان های شــلوغ و بارانی که با تابلوهای نئون 
چشمک زن پر شده اند تا راهروهای استریل و محدود 

برج های پیشرفته. این ســتینگ نه تنها به عنوان 
پس زمینه ای برای اکشــن عمل می کنــد؛ بلکه به 
روایت نیز کمک کرده و داستانی از دنیایی تقسیم 
شده توسط ثروت و فناوری را بیان می کند. استفاده 
از رنگ و نورپــردازی در Deadlink به خصوص 
قابل توجه است. با رنگ های زنده و تضادهای شدید 
که چشم هر مخاطبی را به خود خیره کرده و حال 
و هوای هر صحنه را تقویــت می کند. از بُعد هنری، 
طراحی محیط ها کمک شــایانی به داستان سرایی 
محیطی کرده و اتمسفر، حسی را که سازنده قصد 
دارد را به مخاطب القا می کند. اما در این محیط های 
زیبا، گیم پلی خشــن و ســریع بازی جریان دارد، 
جایی که Deadlink در آن می درخشد. بازی در 
گیم پلی خود عالی عمل می کند و تجربه ای سریع و 
چالش برانگیز ارائه می دهد که بازیکنان را همیشه 
در حالت آماده باش نگه می دارد. مکانیک های اصلی 
بازی بر ترکیبی از تیراندازی و مانورهای تاکتیکی 
متمرکز است. بازیکنان باید مراحل را که به صورت 

تصادفی ایجاد می شود را پشت سر بگذارند. مراحلی 
که پر از دشــمنان، تله ها و موانع مختلف است. در 
اکشن ها بی راه نیست اگر Deadlink را نمونه ای 
 Doom شبیه به پدر ژانر شوتر اول شخص، یعنی
بدانیم. مبارزات در Deadlink جایی اســت که 
بازی واقعا می درخشد. کنترل  ها بی نقص و پاسخگو 
هســتند و حرکات دقیق و واکنش های ســریع را 
امکان پذیر می ســازند. تنوع سلاح ها و توانایی های 
در دســترس بازیکن، تضمین می کند که هیچ دو 
برخوردی یکسان نباشد. از ســلاح های استاندارد 
تا ســلاح های بیشتر تم دار ســایبرپانک، مجموعه 
اسلحه ها، متنوع و رضایت بخش است. توانایی هایی 
مانند مخفی کاری یا استفاده از پهپادها، لایه دیگری 
از استراتژی را به مبارزات اضافه می کند و بازیکنان 
را وادار می سازد تا به ســرعت فکر کنند و با میدان 
نبرد در حال تغییر، تطبیق یابند. اما گیم پلی بازی 
یک بخش مهم دیگر را نیز شــامل می شود. عنصر 
روگ  لایت به این معناست که مرگ همواره همراه 

شماست، اما شکست در بازی در هر راند، به عنوان 
یک معلم نیز عمل می کند و با هر شکست بینش ها و 
فرصت های بهبود را ارائه می دهد. ساختار روگ لایت 
Deadlink این گونه عمل می کند: هر بار که راند 
جدیدی آغاز می شود، از دفعه قبلی متفاوت است. با 
وجود مراحل تصادفی و قرارگیری رندوم دشمنان، 
تجربه بازی همواره تازه نگه داشــته می شود. این 

پیش بینی ناپذیــری ارزش تکرار بالایــی را اضافه 
می کند و بازیکنان را تشویق می کند تا استراتژی ها و 
ترکیب های مختلف را آزمایش کنند و بر چالش هایی 
که با آن مواجه می شوند، غلبه کنند. سطح سختی 
بازی خیلی زود اوج می گیرد ولی تطبیق پذیری با 
آن چندان دشوار نیست و می توان سختی بازی را به 

عنوان یک روگ لایت منصفانه دانست.
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  بی سیم

منتظر باریک ترین آیفون تاریخ باشید
در جدیدتریــن خبرنامــه Power On، مارک گورمــن از بلومبرگ جزئیات 
بیشتری درباره آیفون 1۷ باریک که او آن را آیفون Air« 1۷« می نامد، ارائه کرده 
است. این تحلیلگر همچنین به برنامه های آینده اپل برای آیفون ها اشاره کرده و 
مدل های پرو با بدنه نازک تر و احتمالًا یک آیفون تاشو را مطرح کرده است. اپل 
از سال 2020 با آیفون 12 مینی به آزمایش مدل چهارمش پرداخت. این مدل 
نتوانست موفقیت چندانی کسب کند و اپل ســاخت آن را متوقف کرد و به جای 
آن از آیفون 14 پلاس از سال 2022 استفاده کرد. این مدل نیز موفقیت زیادی 
نداشت. بنابراین شــرکت اپل در تلاش اســت تا با یک طراحی منحصر به فرد، 
تغییراتی ایجاد کند. به گزارش فارنت، شــایعاتی درباره مدل نازک تر آیفون 1۷ 
در اوایل سال جاری مطرح شد. هرچند هدف این مدل هنوز به طور کامل روشن 
نشــده بود. این مدل دارای Dynamic Island کوچکتر، بدنه آلومینیومی، 
صفحه نمایش 6/6 اینچی کوچکتــر از مدل های آیفون پــلاس و دوربین های 
کم امکانات تر خواهد بود. این مدل ترکیبی عجیب از ویژگی های پریمیوم و سطح 
اولیه به نظر می رسد. گورمن تأیید می کند که این آیفون 1۷ باریک به عنوان یک 
مدل »Air« بین آیفون 1۷ و آیفون 1۷ پرو قرار خواهد گرفت. او به طور تقریبی 
توضیح می دهد که اپل چگونه قصد دارد این مدل را به مصرف کنندگان معرفی 
کند: اگر به دنبال چیزی شــیک تر از یک آیفون معمولی هســتید اما نیازی به 
عملکرد، اندازه صفحه نمایش یا دوربین های مدل پرو ندارید، می توانید چیزی که 
از نظر ظاهری جذاب تر است را با مشخصات یک آیفون معمولی دریافت کنید. او 
همچنین پیش بینی می کند که این مدل نازک جدید، موفقیت بیشتری نسبت 
به آیفون 12 و 13 مینی  و آیفون 14، 15 و 16 پلاس خواهد داشت و باعث رشد 
معنادار در خط تولید آیفون در سال 2025 خواهد شــد. علاوه بر این، جزئیات 
دیگری درباره مدل های آینده آیفون را نیز ارائه می دهد. در آینده، گورمن بیان 
می کند که اپل تمایل دارد قدرت مدل پرو را در طراحی نازک تر بگنجاند. اگرچه 
این موضوع احتمالًا تا سال 202۷ به وقوع نخواهد پیوست. با ویژگی های پرو در 
قالب نازک تر، اپل می تواند مدل موفق تری به نام Ultra برای آیفون ارائه دهد. که 

احتمالًا جذاب تر از شایعات فعلی درباره آیفون 1۷ باریک خواهد بود.
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امیرپایدار|شانزدهسالازانتشارنسخهاولبازیWorldofGooمیگذردوبهیاددارم
کهمحبوبیتخاصیبینبزرگترهایفامیلداشت،چونمیگفتندیکبازی»فکری«است
واز»اینبزنبزنها«خیلیبهترومفیدتراســت،وبرخلافبیشترمواقعکهموقعبازیبا
مزمتشانمواجهمیشدم،اماوقتیمیدیدندکهدارمگوبازیمیکنم،بانگاهیپرافتخاربه
فرزندشاننگاهمیکردند!اگرشماهمازکسانیهستیدکهWorldofGooراتجربهکردهاند
وازمهندسیعجیبوراههایخلاقانهبرایکاملکردنهرمرحلهبهوجدمیآمدید،خبر
خوبیبرایتاندارم،بازیWorldofGoo2هماینروندراتکرارمیکند،ساختهاستودیو
2DBoyهمپراستازاحساسنوستالژیکهخوبمیداندچطورقلقلکشاندهدتابیشتر

ذوقکنیدومثل16سالپیش،کودکدرونتانرادرآغوشبگیرید.

رضانوبخت|گوگلازسهمدلگوشیپرچمدارخودرونماییکرد؛گوگلپیکسل9،پیکسل9پرووپیکسل
9پروXLکههمگیبهامکاناتهوشمصنوعیمجهزشدهاند.گوگلبارونماییازسهگوشیجدیدخود،
XLدنیایگوشیهایهوشمندراتکانداد.اینسهمدلشاملپیکسل9،پیکسل9پرووپیکسل9پرو
هستندکههرکدامویژگیهایمنحصربهفردوامکاناتپیشرفتهایرابهکاربرانارائهمیدهند.سری
پیکسل9پروباطراحیجدیدوبهروزخود،همچنانازطراحیمینیمالیستیگوگلپیرویمیکند.این
گوشیهادارایلبههایمنحنیوبافتماتدرقسمتپشتهستندکهزیباییوراحتیدردستگرفتنرا
افزایشمیدهد.طراحیاینمحصولاتنسبتبهمدلهایقبلیسادهتروکاربرپسندترشده،بااینحال

بهاندازهکافیزیباومدرنهستند.

   بــازی World of Goo 2 در عین حال که 
همان تجربه قدیمی و خاطره انگیز را در خود جای 
داده، تغییرات ریز و درشــت زیادی هــم در خود 
دیده. شــاید یکــی از جالب  ترین ایــن تغییرات را 
بتوان داســتانی دانســت که بازی در تلاش برای 
روایتش اســت. داســتانی در مورد گوها، و دنیایی 
که در آن حضور دارند. این داستان بیشتر از طریق 
انیمیشن های کوتاهی روایت می شود که در خلال 
برخی مراحل و انتهای هر بخش گنجانده شده اند. 
البته که کسی نه انتظار تجربه داستان محور از این 
 World of عنوان دارد و نه احتمــالا دلیل تجربه
Goo 2، داستانش خواهد بود، اما در هر حال قصه 
کوتاه و زیبا و بامزه است، و سرنخی از محل زندگی 
گوها، نحوه امرار معاش شــان، و حتی خروج شان از 
سیاره مادری شــان به ما می دهد. مراحل بازی هم 
در تنیدگی با این داستان قرار دارند و برای مثال در 
یکی از بخش ها که هدف نهایی ساخت یک سفینه و 
خروج از سیاره است، شاهد مراحلی هستیم که دیگر 

صرفا به ساخت یک پل از گو و اتصال دو سمت درّه به 
هم ختم نمی شوند؛ بلکه باید با استفاده از منابعی که 
در دست دارید، یک سیستم پیچیده از انواع گوها را 
مدیریت کنید و به آن ها کمک کنید که به هدف شان 
برسند. خوشــبختانه تنوع مراحل فوق العاده زیاد 
است و اصلا شما را خســته نمی کند. هر مرحله تم 
خاصی هم دارد و کاری می کند کــه »یک مرحله 
دیگر«گویان، سراغ قسمت های بعدی بروید. برای 
مثال در یکی از مراحل بازی کاملا حس نوآر می گیرد 
و با سیاه و سفید کردن صفحه، موسیقی جز پخش 
می کند و در ناباورانه ترین حالت، کاری می کند که 
در World of Goo احساس کارآگاه دهه شصتی  
آمریکایی بگیرید که آمده تا بــا حل معمایی، نه به 
پیدا کردن قاتل، که به یافتن مســیری برای خروج 

گوها کمک کند.

   بازی هیــچ محدودیتــی بــرای ذهن خلاق 
نمی گذارد و شما را آزاد می گذارد که به هر طریقی 

که توانستید، مرحله را به پایان برسانید. در تمامی 
مراحل چند تخته نوشته هم وجود دارند که به شما 
راهنمایی های کوچکی می دهنــد و می گویند که 
چطور می توانید مرحله را به اتمام برسانید، اما شما 
می توانید بازی را به شکل دلخواه خود جلو ببرید و 
گاهی حتی از ابزار در اختیارتان استفاده هم نکنید. 
ابزار جدیدی که در نسخه دوم به بازی اضافه شده، 
حشره سفید و کوچکی است که عملا نقش بازگردان 
را در بازی ایفا می کند، به این نحــو که اگر یکی از 
گوهای خود را به اشتباه قرار دهید، یا از سازه ای که 
بنا کردید ناراضی باشید، با ضربه روی حشره بامزه 
می توانید به یک حرکت قبــل برگردید و زمان را به 
عقب بیاورید. این قابلیت کمــک زیادی به بازیکن 
می کند، مخصوصا در مراحلی که پیچیده تر هستند 
و شــاید درصد قابل توجهی از مرحله را پیش برده 
باشید، و دلتان نخواهد که آن بخش را به خاطر یک 
اشتباه، از صفر شروع کنید. سطح دشواری مراحل 
هم چندان بالا نیست و جز برخی مراحل پایانی هر 

فصل که واقعا از پیچیدگی خوبی برخوردار هستند 
و کاری می کنند که کمی فســفر بســوزانید، باقی 
مراحل تقریبا ساده یا نهایتا متوسط هستند و همین 
هم حتی باعث می شود که از احساس موفقیت خود 
 لذت ببرید و اشــتیاق  تان برای ادامه بیشــتر شود.
 World of Goo 2 در اصل بــازی را در 5 فصل 
روایت می کند که هر فصل شامل 14 یا 15 مرحله 
می شود و کاری می کند که بازیکن بتواند در 5 یا 6 
ساعت بازی را تمام کند. البته هر مرحله چالش هایی 
هم دارد که شامل مدت زمانی که توانستید مرحله را 
به پایان برسانید، تعداد گوهایی که نجات می دهید 

و تعداد حرکت هایی که انجام می دهید می شود.

   با نگاهی بــه گیم پلی   می تــوان حدس زد که 
ســازندگان در بخش های مختلفــی از بازی های 
Angry Birds و Bad Piggies هــم الهــام 
گرفته اند، و شاید گزافه نباشــد اگر بگوییم بعضی 
مراحل عینا از خوک هــای بدجنس تقلید کرده که 

ابدا به معنی بد بــودن  بازی نیســت و اتفاقا باعث 
می شــود از آن مراحل لذت بیشــتری ببرید. یکی 
دیگر از نقاط درخشــان بازی را می توان موسیقی 
متن World of Goo 2 دانســت. هــر از گاهی 
موســیقی آنقدر به جا و درســت پیاده می شود که 
حتی از جلوه های بصری بامــزه و زیبای بازی غافل 
می شــوید و به جای نجات گو، به آوای گوها گوش 
می دهید و آهنگســاز بازی را تحســین می کنید. 
همانطور که بالاتر هم گفته شــد، برخی مراحل تم 
نوآر دارند که طی آنها موزیک جز پخش می شــود، 
یا مراحلی که انگار بیابانی و پر از دره   هستند گیتار 
کلاسیک وارد کار می شود و در مراحلی که تم پارتی 
دارند، گیتار الکتریک باعث می شــود با لذت تمام 
به ساخت و ســاز گو مشغول شــوید. بازی واقعا در 
ژانر خود عیب و نقص خاصی ندارد و اگر آســان – 
 متوسط بودن بیشتر مراحل را ایراد حساب نکنید، 
World of Goo 2 همان چیزی است که از چنین 

عنوانی می توان انتظار داشت. 

بازگشت پازل محبوب ایرانی ها
World of Goo نقد و بررسی دومین قسمت از مجموعه بازی
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   گزارش

محمد صلاح دوران حرفه ای خود را از فوتبال 
باشــگاهی مصر آغاز کرد و از بازل ســوئیس 
به فوتبــال اروپــا معرفی شــد. »فرعون« در 
نیمه نهایی لیگ اروپا با پیراهــن بازل، دروازه 
چلســی را باز کرد و اگرچه تیمــش به فینال 
نرسید اما مورد توجه باشگاه لندنی قرار گرفت 
و در مقطع پایانی فصل 14-2013 به چلسی 

پیوست.
   تلاش ناموفق قرمزها

لیورپــول هم قصد به خدمت گیــری صلاح را 
داشت اما چلسی موفق شد پیشتاز رقابت برای 
جذب ســتاره مصری عنوان بگیرد و در د ربی 
لندن، صلاح نخســتین گل لیگ برتری خود 
را به ثمر رســاند. محمد صلاح بــه امید ادامه 
درخشش فصل 15-2014 را آغاز کرد اما پس 
از ارائه چند نمایش ضعیف و دست و پنجه نرم 
کردن با بحران احتمالی بازگشت به مصر جهت 
گذراندن دوران سربازی، ســرمربی تیم، ژوزه 
مورینیو مقابل دوربین رســانه ها به وضوح از 
او انتقاد کرد و باشگاه چاره ای جز قرض دادن 

مهاجم مغضوب نداشت.
محمد صلاح که با انتقالی قرضی به فیورنتینا 
پیوسته بود، باید تا پایان مدت زمان قرارداد 18 
ماهه اش در جمع اهالی فلورانس باقی می ماند 
اما در نهایت پس از نیم فصل، باشــگاه چلسی 
او را به رم قرض داد. این مورد اعتراض شــدید 
سران فیورنتینا از بابت زیر پا گذاشتن قرارداد 

توسط باشگاه چلسی را در پی داشت اما به هر 
صورت، چلسی تبرئه و صلاح بدون مشکل برای 
گذراندن ادامــه دوران حرفه ای راهی پایتخت 

ایتالیا شد.
   از لندن به فلورانس و رم

فصل 16-2015 برای »مو صلاح«، با پیراهن 
رم به مرحله شروع رسید و قرارداد قرضی او با 
رم، شــامل بند خرید اجباری بود. همزمان با 
درخشش ستاره مصری، تمدید قرارداد و دائمی 
شــدن قرارداد حضورش در جمع جالوروسی 
رخ داد. او هم با 15 گل در 42 بازی، رتبه سوم 
سری A را به گرگ ها پیشکش کرد و هم عنوان 
»برترین بازیکن فصل باشگاه« را به نام خود زد.
وقتی قرارداد صلاح با رم دائمی شد، این بازیکن 
نخستین هت تریک دوران حرفه ای را به ثبت 
رساند و اوج درخشش او در مقطع پایانی فصل 
بود و موفق شــد آمار گلزنــی اش را هم به 19 
افزایش دهد. تابستان 2016، همزمان با نهایی 
شدن رویای جذب محمد صلاح توسط لیورپول 
از راه رسید. باشــگاه، رقابت برای صید ستاره 
مصری را یک بار به چلســی واگذار کرده بود 
و این بار از رم، او را به خدمت گرفت تا ســتاره 

درخشان عصر کلوپ در آنفیلد باشد.
   سرانجام، فرعون در آنفیلد

حضور صلاح در آنفیلد، رکــورد انتقال تاریخ 
باشگاه را شکست و تبدیل به نخستین بازیکن 
مصری تاریخ لیورپول شد. او خیلی زود عنوان 

»بهترین بازیکن مــاه« را از هواداران لیورپول 
دریافت کرد و در شــرایطی که گلزنی مقابل 
باشگاه قبلی در فوتبال انگلیس، چلسی را هم 
به چشم دید از انجام شادی گل خودداری کرد.
صلاح در نخســتین فصل حضور بــا پیراهن 
لیورپول از مــرز 36 گل زده عبور کرد و کفش 
طلای فوتبال اروپا را در همان نخستین ماه های 
درخشــش در آنفیلد به نام خــود زد؛ بالاتر از 
ســتارگانی چون لیونل مســی و هری کین. 
با درخشــش صلاح، لیورپول با عجله دســت 
بــه کار تمدید قرارداد بلندمــدت او و افزایش 

دستمزدش شد.
   حتی بهتر از آلن شیرر در لیگ برتر

ستاره مصری در لیگ برتر انگلیس پس از تنها 
72 بازی به مرز 50 گل رســید و این اتفاق را 
ســریع تر از ســتارگانی چون اندی کول، آلن 
شیرر و رود فن نیستلروی تجربه کرد. او گلزن 
قهرمانی ســال 2019 لیورپول در فینال لیگ 
قهرمانــان اروپا بــود و طلســم تاریخی عدم 
قهرمانی لیورپــول در لیگ برتر را هم ســال 

2020 شکست.
صلاح نقش اول قرمزها در نخستین قهرمانی 
تاریخ لیورپول در لیگ برتر نام داشت و جمعه 
درحالی فصل پیش رو را به  عنوان »هشتمین 
فصل حضورش در لیورپول« و »دهمین فصل 
لیگ برتــری « با گل و پــاس گل آغاز کرد که 
کمتر رکوردی نشکسته ای باقی گذاشته است.

   پرسپولیس - ذوب آهن: سعید صادقی
اگر اورونوف شرایط بازی از ابتدا را داشت، احتمالا باید روی 
نیمکت می نشست و در نیمه دوم به زمین می آمد اما شانس 
به ســعید صادقی رو کرده بود و این وینگر 30 ســاله فصل 
جدید را باشکوه اســتارت زد. صادقی در مصاف با ذوب آهن 
تک گل تیمش را به بهترین شکل به ثمر رساند. او با تکنیک و 
اعتماد به نفس بالا و البته به کمک محمد قریشی، دروازه پارسا 
جعفری را گشود و اجازه نداد خوان کارلوس گاریدو کارش را 
با باخت آغاز کند. صادقی دقیقا پس از 365 روز در لیگ برتر 

موفق به گلزنی شد. 
   ملوان - گل گهر: امید نورافکن

چه شروعی بهتر از این؟ امید نورافکن در اولین بازی رسمی با 
پیراهن ملوان، بازوبند کاپیتانی را بر بازو بسته بود و موفق شد 
از روی نقطه پنالتی گلی ســه  امتیازی را وارد دروازه گل گهر 
کند و انزلی چی ها را خوشــحال به خانه بفرستد و خیلی زود 
جایی ویژه در قلب آن ها برای خود باز کند. معمولا بازیکنان 
سرباز کار دشواری برای اثبات توانایی شان به هواداران دارند 
اما نورافکن خیلی زود با گلی که به ثمر رساند، فشار را از روی 
خودش برداشــت و حالا می تواند با آرامش بیشتری به بازی 

برای قوی سپید ادامه دهد.
   سپاهان - چادرملو: کاوه رضایی

پس از عملکرد ضعیف برابر شباب الاهلی، کاوه رضایی مقابل 
چادرملو کیفیت بالای پیش فصلش را به رخ کشــید و نشان 
داد در نبود شهریار مغانلو می تواند مهره کارساز و گره گشایی 
برای ژوزه مورایس باشــد. کاوه یک بار از روی نقطه پنالتی 
دروازه حجت صدقی را گشــود و در ادامه یک پاس گل برای 
محمد کریمی ارسال کرد تا تنها بازیکن هفته اول نام بگیرد 
که روی 2 گل تاثیر مستقیم داشــته است. رضایی اگر کمی 
خوش شانس می بود می توانست تعداد گل هایش را به عدد 2 

برساند اما این اتفاق رخ نداد.
   مس - تراکتور: امیرحسین حسین زاده

جلوتــر از دانیال اســماعیلی فر، مهدی ترابی و تومیســلاو 
اشــترکالی، باید از امیرحسین حســین زاده به عنوان چهره 
شاخص دیدار مس و تراکتور یاد کنیم. بازیکنی که فصل قبل 
نتوانست انتظارات را در تبریز برآورده کند اما این فصل را با 
اهداف بزرگ استارت زد. بازیکن سابق شارلروای بلژیک در 
مسابقات پیش فصل روی 12 گل اثر مستقیم داشت و لیگ 
بیست وچهارم را هم با یک گل شــروع کرد تا مشخص شود 

عزمش را برای درخشش و بازگشــت به روزهای خوب لیگ 
21 جزم کرده است. نکته نگران کننده اما این است که ستاره 
اسبق استقلال در نیمه دوم و دقایقی پس از برخورد با حامد 
لک، مصدوم شد و زمین را ترک کرد. مشخص نیست که او در 
جدال حساس با پرسپولیس امکان کمک به دراگان اسکوچیچ 

را دارد یا خیر.
   هوادار - خیبر: حمیدرضا طاهرخانی

خیبر در اولیــن بازی اش در تاریخ لیگ برتــر با یک گل از 
سد هوادار گذشت تا شــروعی فوق العاده برای محمدرضا 
مهاجری و تیم تحت هدایتش به ثبت برســد. در شــبی 
که مهرداد قنبری روی ریباند ضربه عارف رســتمی تنها 
گل مســابقه را به ثمر رســاند، باید حمیدرضا طاهرخانی 
را به عنوان چهره ویژه بازی معرفی کنیم. مهاجم اســبق 
پرســپولیس که پس از مدت ها بی خبری نقشی ویژه روی 
لیگ برتری شدن نماینده لرســتان ایفا کرد و بازگشتش 
به لیگ برتر می توانســت با یک ســوپرگل همراه باشــد 
اما بدشانســی شــامل حالش شــد. طاهرخانی، ارسال 
ســفیدچقایی از ســمت راســت را با یک قیچی برگردان 
مهارناپذیر به ســمت دروازه فرســتاد اما توپش در عین 

ناباوری به تیــر دروازه برخورد کــرد. طاهرخانی یکی از 
ارکان های فاز تهاجمی خیبــر در طول فصل خواهد بود و 

باید دید چه زمانی اولین گلش را به ثمر می رساند.
   شمس آذر - استقلال: رامین رضائیان

نگاه های زیادی متوجه رامین رضائیان بود. شــرایط جوی 
قزوین باعث شــده بود تا نحوه بازی هر 2 تیــم تغییر کند. 
رامین در 45 دقیقه نخســت یک موقعیت گلزنی داشت که 
محمدامین رضایی مقابلش ایســتادگی کــرد و یک مرتبه 
هم شــوت از راه دور این بازیکن کهنه کار پــس از اصابت به 
مدافع تیم میزبان راهی کرنر شــد. در نیمــه دوم اما پس از 
گل زودهنگام استقلال، شاهد یورش همه جانبه شمس آذر 
بودیم. همین مسئله رامین را در فاز تهاجمی عملا تبدیل به 
بازیکنی منفعل کرد. تا این که گل تساوی زده شد و استقلال 
برای رسیدن به پیروزی مجددا به سمت دروازه یشمی پوشان 
حمله کرد و ماحصل آن، فرار مناسب رامین و پاس گل او برای 
محمدحسین اسلامی بود. رضائیان در واپسین لحظات اولین 
مسابقه رسمی اش برای آبی پوشــان توانست پاس منجر به 
گلی سه امتیازی را ارسال کند و نشان دهد همچنان در اوج 

آمادگی به سر می برد.

خانه  به دوشی ادامه دار سرخابی ها
هفته نخست بیست وچهارمین دوره لیگ برتر فوتبال ایران در حالی به پایان رسید 

که پرسپولیس مسابقه خانگی خود را در ورزشگاه امام خمینی اراک برگزار کرد و از 
میان ورزشگاه های موجود در استان تهران، فقط ورزشگاه شهدای شهر قدس از یک 

مسابقه لیگ برتری میزبانی کرد؛ آن  هم در حالی که مهدی رحمتی، سرمربی تیم 
هوادار نسبت به وضعیت چمن ورزشگاه دیدار تیمش برابر خیبر خرم آباد اعتراض 

شدیدی داشت و مشخص بود که این ورزشگاه هم مهیای برگزاری مسابقات 
لیگ برتر نیست.

استقلال در هفته دوم لیگ برتر باید جمعه شب )دوم شهریورماه( در دیداری 
خانگی به مصاف ملوان بندرانزلی برود و پرسپولیس در هفته سوم روز جمعه نهم 

شهریورماه پذیرای فولاد خوزستان خواهد بود. بزرگ ترین چالش مدیران دو 
باشگاه پرطرفدار پایتخت، انتخاب ورزشگاهی مناسب برای برگزاری مسابقات 

خانگی تیم شان است و در حالی که مدیران باشگاه استقلال وعده برگزاری مسابقه 
خانگی تیم شان برابر ملوان در ورزشگاه شهدای شهر قدس را داده بودند اما گفته 

می شود میزبانی در این ورزشگاه در هاله ای از ابهام است.

کیفیت چمن دردسرساز شد
آبی پوشان در حالی جمعه شب باید از ملوان بندرانزلی میزبانی کنند که انتخاب اول 

استقلالی ها، ورزشگاه امام رضا )ع( مشهد بود که خواسته آبی ها رد شد. بعد از آن، 
مدیران باشگاه استقلال رایزنی های خود برای انتخاب ورزشگاه شهدای شهرقدس 

را آغاز کردند و حتی در این زمینه جلساتی هم برگزار شد اما حالا گفته می شود 
کیفیت نامناسب زمین چمن این ورزشگاه، کادرفنی و مدیران باشگاه استقلال را 

برای برگزاری دوئل با ملوان در این ورزشگاه مردد کرده است.

ماجرای حضور تماشاگران و مجوز شورای تامین
شورای تامین استان تهران هم هنوز نظر نهایی خود را درباره حضور تماشاگران در 
ورزشگاه شهدای شهر قدس نداده و این احتمال وجود دارد که به صورت مشروط، 
با برگزاری مسابقه بدون حضور تماشاگران موافقت شود. در صورت صدور چنین 

مصوبه ای از سوی شورای تامین، بدون  شک مشکلات آبی ها برای میزبانی از ملوان 
در ورزشگاه شهدای شهر قدس دوچندان خواهد شد و دور از ذهن نیست که 

مسئولان باشگاه استقلال برای سومین بار به سراغ انتخاب ورزشگاه جدیدی بروند.

استقلال به قزوین می رود، پرسپولیس در اراک می ماند؟
مسئولان باشگاه استقلال هنوز تصمیم خود را درباره محل برگزاری با ملوان نهایی 
نکرده اند اما گفته می شود با توجه به استقرار تکنولوژی )VAR( در ورزشگاه سردار 

آزادگان قزوین و رضایت جواد نکونام از چمن این ورزشگاه، دور از ذهن نیست 
که آبی ها اولین بازی خانگی خود در لیگ بیست وچهارم را هم در قزوین برگزار 

کنند. در طرف مقابل گفته می شود پرسپولیسی ها تمایل داشتند بازی هفته سوم 
مقابل فولاد را در تهران به انجام برسانند اما مشکلات ورزشگاه شهدای شهر قدس 

باعث تغییر تصمیم سرخ ها شده و اگر اتفاق خاصی رخ ندهد، با توجه به تجهیز 
ورزشگاه امام خمینی اراک به تکنولوژی )VAR(، احتمالًا سرخ ها از تصمیم خود 
برای میزبانی در تهران منصرف می شوند و در هفته سوم کار خود را در اراک پیش 

خواهند برد.
منبع: فوتبال 360
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آقایان! تاثیر VAR را دیدید؟
تاثیر VAR در همین هفته اول فصل جدید نشــان داد که این تکنولوژی چقدر می تواند به کمتر شــدن اشتباهات 
تاثیرگذار داوری کمک کند. در بازی پرسپولیس و ذوب آهن، VAR نشــان داد که در محوطه جریمه تیم اصفهانی 
خطایی روی اورونوف رخ نداده و این در حالی است که در سال های اخیر داوران صحنه هایی به مراتب معمولی تر از این 
را پنالتی گرفته اند. در بازی استقلال هم VAR باعث شد خطای واضح اما پنهان مانده مدافعان این تیم روی بازیکن 
شمس آذر دیده شود و حق این تیم خورده نشود. همین تکنولوژی در وقت های تلف شده باعث شد گل سالم استقلال 
که آفساید اعلام شده بود، توســط داور پذیرفته شود و پیروزی این تیم تبدیل به تســاوی نشود. در بازی سپاهان و 
چادرملو اما نبود VAR کاملا به چشم آمد. گل سالم سپاهان در نیمه اول با اشتباه کمک داور آفساید اعلام شد و در 
نیمه دوم یک پنالتی کاملا مشکوک برای سپاهان گرفته شد تا این شــائبه به وجود بیاید که تیم داوری برای جبران 
اشتباهش در نیمه اول، این خطای پنالتی را اعلام کرده است. مرور همین چند صحنه و تعمیم آن به سایر بازی ها و 
هفته های بعدی نشان می دهد که فوتبال ایران در سال های اخیر از نبود VAR چقدر آسیب دیده است. البته دو سالی 
هست که مسئولان وعده می دهند اما تازه فقط یک دســتگاه VAR موجود است و دوستان وعده داده اند که تا پایان 
نیم فصل اول 3 تا 5 دستگاه دیگر هم اضافه می شود. یعنی در خوشبینانه ترین حالت باز هم نمی شود همه بازی های 

یک هفته را با VAR برگزار کرد. یعنی در این فصل هم خبری از عدالت کامل و واقعی نیست. خسته نباشید اساتید!

این بار رشیدپور ریسک نمی کند!
مراسم قرعه کشی لیگ نخبگان هم انجام شد و حالا می دانیم که استقلال و پرسپولیس در این مسابقات باید میزبان 
تیم های الغرافه قطر، النصر عربستان، پاختاکور ازبکستان و الشرطه عراق باشند. استقلال یک ماه دیگر باید از الغرافه 
پذیرایی کند و پرسپولیس دو هفته بعد میزبان پاختاکور خواهد بود. هر دو تیم میزبان النصر عربستان هم خواهند 
بود و از همین حالا ذوق و شوق رویارویی با رونالدو و یارانش حسابی فضای فوتبال ایران و هواداران این تیم را تحت 
تاثیر قرار داده است. اما همین ذوق و شوق حسابی کور می شود وقتی یادمان می افتد که وضعیت استادیوم آزادی تا 
زمان برگزاری این بازی ها مشخص نیست. البته از همین حالا اعلام شده که بازی های اول دو تیم در لیگ نخبگان 
باید در ورزشگاهی به غیر از آزادی برگزار شود اما این نگرانی وجود دارد که استادیوم آزادی به بازی استقلال و النصر 
در هفته سوم این مسابقات هم نرسد! فکرش را بکنید. بازی به این مهمی، با آن همه ستاره و فوق ستاره در تیم رقیب، 
باید در ورزشگاهی غیر از ورزشگاه خانگی استقلال برگزار شــود. واقعا چقدر تلخ و دردناک است که فرصت به این 
بزرگی و مهمی از دست برود. حتی یک رضا رشیدپور هم نداریم که به ما وعده بدهد این ورزشگاه به آن بازی خواهد 
رسید. بنده خدا یک بار این کار را کرد و پشیمان شــد. با همه این ها، امیدواریم معجزه ای رخ بدهد و این بازی در 
آزادی برگزار شود؛ یک آزادی آماده و زیبا که آبروی ما را بخرد. اصلا دل مان نمی خواهد بعد از بازی در هر استادیوم 

دیگری، بازیکنان حریف توئیت بزنند و آرزو کنند که دیگر برای بازی به ایران نیایند!

رقص در میان 
شعله های آتش

محمد صلاح دهمین 
و احتمالا آخرین فصل 

حضورش در لیگ جزیره را 
با گل و پاس گل آغاز کرد

 خوب شروع
 کردید

ستاره های تازه وارد درخشش 
قابل توجهی در تیم های جدید 

خود داشتند و لیگ بیست وچهارم 
را باشکوه آغاز کردند

هفته نخست رقابت های لیگ برتر فوتبال 
ایران به اتمام رسید و شاهد ردوبدل شدن 
14 گل بودیم. در پایان این هفته تیم فوتبال 
ســپاهان در صدر جدول ایســتاد و مس 
رفسنجان رتبه شانزدهم را به خود اختصاص 
داد. در این گزارش به چهره های شــاخص 

هشت بازی اشاره خواهیم داشت.

لیورپول و یونایتد فصل را با برد شروع کردند
در آغاز دومین روز از هفته نخســت فصل جدید لیگ برتر انگلیس )25-

2024(، عصر شنبه از ســاعت 15 به وقت تهران، تیم فوتبال ایپسویچ 
تاون، یکی از سه تیم تازه صعود کرده به سطح اول فوتبال جزیره، میزبان 
لیورپول بود که این بازی با برتری 2 بر صفــر لیورپولی ها خاتمه یافت. 
در این بازی که نخستین دیدار رســمی قرمزهای مرسی ساید با هدایت 
سرمربی جدیدشان آرنه اسلوت بود، دیوگو ژوتا در دقیقه 60 با پاسی از 
محمد صلاح قفل دروازه ها را شکست. صلاح پنج دقیقه بعد بار دیگر در 
رسیدن تیمش به گل تأثیر مستقیم گذاشت و این بار خود دروازه حریف 
را گشود. به این ترتیب، پس از منچســتریونایتد که جمعه شب فولام را 
از پیش رو برداشــت، دیگر مدعی فوتبال جزیره نیــز فصل را با پیروزی 

آغاز کرد.

فلیکس تیم بعدی خودش را انتخاب کرد
ژوائو فلیکس دیروز با چلسی برسر جزئیات قرارداد به توافق رسید و پاسخ 
مثبت نهایی برای بازگشت به این تیم لندنی را داد. فابریتزیو رومانو دیروز 
گزارش داد که با پاسخ مثبت ژوائو حالا اتلتیکو و چلسی در حال مذاکره 
نهایی برای معاوضه ستاره پرتغالی با کانر گلگر هستند. ضمن اینکه شایعه 
انتقال 60 میلیون یورویی فلیکس به چلســی نیز صحت ندارد. در واقع 
علاقه اتلتیکو به جذب کانر گلگر باعث شــد که آنها مذاکراتی را برای به 
خدمت گرفتن این بازیکن آغاز کنند و از ســوی دیگر چلسی هم تمایل 
داشت که فلیکس را به عنوان بخشــی از این قرارداد بار دیگر در اختیار 
داشته باشد.  بعد از گذشــت چند روز و رسیدن پیشنهاد رسمی چلسی 
برای فلیکس و توافق با خود بازیکن، حالا معاوضه در حال نهایی شــده 
است. ژوائو در فصل  23-2022 یک نیم فصل را قرضی در چلسی بازی 
کرده بود. جالب اینکه گلگر هفته گذشته در مادرید بود و با اتلتیکو تمرین 

هم کرد ولی سپس به لندن بازگشت.

سیتی جانشین آلوارز را انتخاب کرد
منچسترسیتی هفته قبل خولین آلوارز را از دست داد و جدایی او مثل یک 
شوک برای پپ گواردیولا بود. یکی از بهترین مهاجمان نوک دنیا که در 
سیتی اعلب نیمکت نشین بود، درنهایت راهی اتلتیکو شد تا چالشی جدید 
را تجربه کند. هرچند خولین در ترکیب ثابت سیتی به ندرت حضور داشت 
ولی گواردیولا روی او برای فصل جاری حساب می کرد. در فصل گذشته 
او در 54 بازی شرکت کرد و در مجموع 19 گل به ثمر رساند و 13 پاس 
گل داد. خولین جایگاهی تضمین شده می خواست که پپ حاضر نشد به 
او بدهد و در نتیجه به لالیگا رفت. انتظار می رفت در 15 روز باقی مانده از 
بازار، منچسترسیتی حرکتی بزرگ انجام دهد و چند خرید پرسر و صدا 
انجام دهد، اما در عوض سیتی با دیوین موباما، مهاجم 19 ساله وستهام، 
به توافق رسید. طبق ادعای فابریتزیو رومانو، او با تنها 1/5 میلیون راهی 
سیتی خواهد شــد. به این ترتیب موباما بعد از ســاوینیو دومین خرید 
تابستانی سیتی خواهد بود. او در 109 بازی برای وستهام )تمامی رده های 
سنی( توانسته 59 گل بزند و هشت پاس گل بدهد. موباما سابقه هشت 

بازی در لیگ برتر را دارد ولی گلی به ثمر نرسانده است.

سپاهان در آستانه ترکاندن بمب فرانسوی
استیون انزونزی کاپیتان پیشــین تیم ملی فرانسه جهت انجام مراحل 
تست های پزشکی و امضای قرارداد با ســپاهان وارد اصفهان شد. او در 
روزهای آتی با انجام تســت های پزشــکی و دریافت تاییدیه های لازم، 
قرارداد خود را با ســپاهان امضــا خواهد کرد. انزونزی ســابقه بازی در 
تیم های پاری سن ژرمن، سویا، رم، بلکبرن، استوک سیتی و گالاتاسرای 
را داشته و در پســت  های هافبک مرکزی و هافبک دفاعی بازی می کند. 
این بازیکن   فرانسوی همچنین سابقه بازی در تیم های ملی زیر 21 سال و 
بزرگسالان فرانسه را داشته و با همراه با تیم ملی فرانسه فاتح جام جهانی 

2018 شده است.

 نساجی شکایت کرد: بازی با فولاد 
3- هیچ شود

نســاجی مازندران روز جمعه در هفته نخســت لیگ برتــر مقابل فولاد 
خوزستان یک بر صفر شکســت خورد. بعد از این بازی مسئولان باشگاه 
نســاجی از فولاد بابت اســتفاده از دو بازیکن در ترکیب خود شــکایت 
کرده اند. محمدجواد محمدی و محمدرضا سلیمانی دو بازیکن خبرساز 
فولاد هســتند که   در ترکیب این تیم به میدان رفتند و سلیمانی موفق 
به گلزنی نیز شد. باشگاه ذوب آهن درباره محمدی و سلیمانی در نقل و 
انتقالات مدعی شده بود؛ ذوبی ها اعتقاد دارند که قرارداد محمدی را به 
صورت یکطرفه تمدید کرده اند و به همین خاطر از او و فولاد شــکایت 
کردند. همچنین ذوب آهن مدعی شده سلیمانی نیز بعد از پایان خدمت 
سربازی به واسطه قراردادی که با این باشــگاه داشته بازیکن غیرقانونی 
محسوب می شود و از او هم شکایت شده است. در چنین شرایطی نساجی 
مازندران به واسطه این قانون که اعتراض به بازیکن غیرمجاز حریف فقط 
تا 24 ساعت بعد میسر است، از فولاد خوزستان بابت استفاده از سلیمانی 
و محمدی به سازمان لیگ شکایت کرده است. مسئولان نساجی بر این 
باور هستند که در صورت تایید غیرقانونی بودن دو بازیکن فولاد نتیجه 

بازی باید تغییر کند و آنها برنده اعلام شوند.

فرصت گلزنی از زاهدی گرفته شد
در یکی از مسابقات هفته بیست و هفتم جی لیگ ژاپن، تیم فوتبال آویسپا 
فوکوئوکا در حالی که برخلاف دیدار قبل شــهاب زاهدی را در ترکیب 
نداشت و او را روی نیمکت می دید، از ساعت 14 روز شنبه در استادیوم 
بســت دنکی مقابل آلبریکس نیگاتــا رده هفتمی قرار گرفت. آویســپا 
فوکوئوکا که در دو دیدار اخیرش با درخشش شهاب زاهدی و دو گل او 
توانسته بود دو امتیاز بگیرد، در مسابقه امروز مقابل آلبریکس نیگاتا هم 
در حالی که این مهاجم ایرانی روی نیمکت بود، گل اول بازی را در دقیقه 
49 دریافت کرد و در ادامه هم نتوانست نتیجه را جبران کند. ورود شهاب 
زاهدی از دقیقه 55 به بعد هم تغییری در نتیجه بازی به وجود نیاورد تا 
تیم آویسپا فوکوئوکا در این مســابقه خانگی با نتیجه یک بر صفر مقابل 
آلبریکس نیگاتا مغلوب شود، 37 امتیازی بماند و به رتبه نُهم جدول جی 
لیگ ژاپن سقوط کند. شهاب زاهدی، مهاجم ایرانی آویسپا فوکوئوکا که 
پیش از این مســابقه در 21 بازی جی لیگ 9 گل زده و دو پاس گل داده 
بود، در حضور تعویضی برابر آلبریکس نیگاتا فرصت زیادی برای درخشش 

به دست نیاورد و نتوانست مثل دو دیدار اخیرشان گلزنی کند.

استقلال-ملوان در شهر قدس
تیم فوتبال استقلال در هفته دوم رقابت های لیگ برتر باید به مصاف ملوان 
انزلی برود اما به دلیل آماده نبودن ورزشگاه های تختی و آزادی باید در 
ورزشگاه دیگری از این تیم میزبانی کند. با توجه به اینکه ورزشگاه شهید 
نصیری یزد آمادگی برگزاری بازی را ندارد، قرار است بازی های این تیم 
هم در ورزشگاه شــهر قدس برگزار شود که همین مســئله باعث ایجاد 
چالش بین اســتقلال و چادرملو در هفته دوم برای میزبانی شده است. 
با توجه به اینکه اولویت بازی در ورزشــگاه شهر قدس با تیم های تهرانی 
است، سازمان لیگ قصد دارد روز جمعه بازی استقلال و ملوان را در این 

ورزشگاه برگزار کند.

    گوشه و کنار مستطیل سبز



   حوادث
   خواندنی ها و سرگرمی
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جزئیات گروگانگیری باند بین المللی قاچاق 
انسان در تهران

وقوع قتل در دورهمی شبانه تشریح جنایت خونین مقابل باشگاه
جاده هفت باغ 

رئیس پلیس آگاهــی تهران بزرگ 
جزئیــات گروگانگیــری ۴ تــن از 
اتباع تاجیکســتان از سوی اعضای 
یک باند بین المللی قاچاق انســان 
را تشریح کرد. ســردار علی ولیپور 
گــودرزی در تشــریح جزئیــات 
این خبــر گفت: به دنبال تشــکیل 
پرونده ای با موضــوع ربایش چهار 
تبعه تاجیکســتانی توسط گروهی 
از قاچاقچیــان بین المللی انســان، 
موضوع برای رسیدگی در دستورکار 
کارآگاهــان پلیس آگاهــی تهران 
بزرگ قرار گرفــت و آنان در جریان 
تحقیقــات خود متوجه شــدند که 
چهار فــرد ربوده  شــده در ابتدا به 
صورت قانونی وارد ایران شــده اما 
در ادامه قصد داشتند تا با استفاده 
از قاچاقچیان انســان خود را ابتدا 
به کشــورهای اروپایــی و نهایتا به 

آمریکا برســانند، اما پس از ورود به 
تهران توســط قاچاقچیان انســان 
ربوده شــده و قاچاقچیان در ازای 
آزادی آنها مطالبه چند ۱۰ میلیارد 
تومان وجه نقد کرده اند.  وی ادامه 
داد: با توجه به حساسیت  موضوع، 
رســیدگی به این پرونده در دستور 
کار ویژه  کارآگاهــان اداره یازدهم 
پلیس آگاهی تهران قرار داشــت و 
آنان با انجام اقدامات ویژه پلیســی 
و بهره گیــری از تــوان و تخصص 
کارآگاهان پلیس آگاهی، مخفیگاه 
قاچاقچیان و محــل نگهداری افراد 
ربوده شــده در  یک ویــا واقع در 
یکی از شهرستان های استان تهران 
را شناسایی کردند و ســرانجام در 
روز چهارشــنبه طی یک عملیات 
غافلگیرانــه وارد محــل  نگهداری 
این چهار تبعه خارجی شــده و در 

عملیاتی ضربتــی هر چهار گروگان 
را آزاد کردند. به گفته رئیس پلیس 
آگاهی تهران بزرگ در زمان اجرای 
عملیــات آزادی هــر چهــار  تبعه 
خارجی گروگان گرفته شده  بدون 
هرگونه آسیبی نجات پیدا کرده  و 
در ادامه شش نفر دستگیر شدند و 
چهار گروگان که در شرایط سختی 
نگهداری می شدند، به سامت آزاد 
شدند. در این میان، متهمان در برابر 
مأموران مقاومــت کردند که منجر 

به استفاده از ساح توسط پلیس و 
اصابت گلوله به سه نفر از آنان شد.

ولیپور گودرزی خاطرنشــان کرد: 
مجرمان معمــولًا چنین مکان های 
خلوت و دور از چشــم مردم را برای 
اقدامــات مجرمانه خــود انتخاب 
می کنند. همچنین تأکید شــد که 
افراد برای پیگیــری امور مهاجرتی 
خود حتماً از مبــادی قانونی و اداره 
اتباع و ســفارت ها اقدام کنند تا در 

دام افراد سودجو گرفتار نشوند.

مرد جوان که در درگیری خونین در باشگاه دست 
به جنایت زده پای میز محاکمه ایستاد. رسیدگی 
به این پرونده از آبان ماه پارســال به دنبال کشته 
شدن مرد 35ساله ای به نام مصطفی مقابل باشگاه 
ورزشی در مرکز تهران آغاز شــد. جسد که آثار 
بریدگی عمیق روی سینه اش نمایان بود با دستور 
قضایی به پزشکی قانونی منتقل شد و ماموران به 

بررسی پرداختند.
پرس و جو از شاهدان نشان می داد عامل جنایت و 
قربانی هم باشگاهی بودند و دعوای دنباله دار آنها 
منجر به جنایت شده.عامل قتل پسرجوانی به نام 

هومن است که بافاصله با موتور گریخته است.
   ردیابی متهم فراری

 ماموران با اطاعاتی که از شاهدان گرفتند هومن 
را در مخفیگاهش در جنوب شــهر  شناســایی 
و بازداشــت کردنــد. هومــن 3۰ســاله به قتل 
اعتراف کرد و در تشــریح جزئیــات ماجرا گفت: 
من و مصطفــی با هم هم باشــگاهی بودیم و من 
او را می شــناختم. پس از تمرین در پارکینگ با 
موتورسیکلت قصد خروج داشــتم که مقتول از 
روی موتور خــودش یک ضربه بــه موتورم زد و 
همین موضوع باعث درگیری میان ما شد. متهم 
به بازســازی صحنه جرم پرداخت و پرونده اش با 
صدور کیفرخواست به شــعبه ۱۱دادگاه کیفری 

یک استان تهران فرستاده شد.

  در دادگاه
در ابتدای جلسه مادر قربانی درخواست قصاص 
را مطرح کرد. وقتی متهم روبه روی قضات ایستاد 
در تشریح ماجرا گفت: همیشــه وقتی به باشگاه 
می رفتم موتــورم را مقابل در پــارک می کردم.  
یک روز وقتی از باشگاه بیرون آمدم متوجه شدم 
موتورم روی زمین افتاده اســت. من پرس و جو 
کردم و دوســتم گفت مصطفی موتــورم را روی 
زمین انداخته است. متهم ادامه داد: چند روز بعد 
وقتی مصطفی را در باشگاه دیدم از او گایه کردم و 
گفتم چرا موتورم را روی زمین انداخته است. اما او 
 قبول نکرد و سر همین موضوع با هم درگیر شدیم.

 همان موقع چند نفر از دوســتانم ســر رسیدند 
و درگیــری بــالا گرفت. مــن برای ترســاندن 
مصطفی چاقو کشــیدم. اما او خــودش را کنار 
کشــید و جاخالی داد کــه چاقو ناخواســته با 
قلبش برخورد کرد. وقتــی او خونین روی زمین 
افتاد من ترســیدم و با موتور فــرار کردم. متهم 
درباره علت حمــل چاقو گفت: بــرادرم در یک 
 پرونــده متهم به قتل شــده و در زندان اســت.

از آن زمان به خاطر ترسم همیشه چاقو در جیب 
داشــتم.اما هرگز فکر نمی کــردم روزی از چاقو 
استفاده کنم. من قصد قتل نداشتم و حالا پشیمان 
هستم . در پایان جلسه قضات وارد شور شدند تا 

رای صادر کنند.

فرمانده انتظامی شهرستان کرمان از دستگیری 
عامل قتل در نزاع شکل گرفته بین چند دوست 
در یک محفل شــبانه خبر داد.  سرهنگ مهدی 
پورامینایی، در این خصــوص گفت: حوالی نیمه 
شــب جمعه وقوع نزاع منجر به قتل در محدوده 
جاده هفــت باغ به پلیــس گــزارش و با حضور 
ماموران بخش ماهان و مامــوران پلیس آگاهی 
در محل مشخص شد یک پســر حدودا3۰ ساله 
در اثر ضربات چاقــو به ناحیه گــردن مجروح و 
قبل از انتقال به بیمارستان جان خود را از دست 

داده است.
سرهنگ پورامینایی افزود: در این راستا با انجام 
اقدامات اطاعاتی و سرعت عمل تیم های گشت 
انتظامی فعال در محــور هفت باغ 5 متهم دخیل 
در این حادثه کــه در یکی از روســتاهای تابعه 
مخفی شده بودند دستگیر و با پیجویی های بعدی 
پلیس، عامل اصلی وقوع این قتل خود را به یکی از 

کانتری های شهر کرمان معرفی کرد.
فرمانده انتظامی شهرســتان کرمان علت اولیه 
وقوع این قتل را شکل گرفتن نزاع در یک محفل 
دوستانه برشمرد و تصریح کرد: این متهم پس از 
تحقیقات تکمیلی در رابطه با چرایی وقوع این نزاع 

منجر به قتل به مراجع قضایی معرفی شد.

 پنجشــنبه ۱8 مرداد ماه امســال صدای
 آی نور دو ساله برای آخرین بار در خانه شان 
واقع در روستای ده سفید از توابع الیگودرز 

پیچید.
آن روز دخترک شــیرین زبان خانه وقتی 
مادربزرگ خــود را در حال خارج شــدن 
از خانه شــان دید دنبال او بیرون رفت اما 
مادربزرگ متوجه نشد که دخترک در پی 
او از خانه بیرون رفته و اهل خانه هم متوجه 

بیرون رفتن آی نور نشدند.
چند دقیقه بعد وقتی اهالــی خانه متوجه 
شدند که آی نور در خانه نیست سراسیمه 
به داخل کوچه رفتند و هراسان هر طرفی را 

می گشتند اما اثری از آی نور نبود که نبود.
بافاصله همه اهالی روســتا از موضوع گم 
شدن آی نور با خبر شــدند. سابقه نداشت 
که در این روستا بچه ای ناپدید شود و اولین 
چیزی که به ذهن هر کســی می رسید این 
بود که آی نور به زودی پیدا می شود اما این 
خیال خام با هر ساعتی که از ناپدید شدن 

دخترک گذشت کم رنگ و کم رنگ تر شد.

   جست وجو برای یافتن آی نور
 جســت وجو برای یافتــن ردی از آی نور

 دو ساله در دســتور کار امدادگران هال 
احمر قرار گرفت.

رئیس جمعیت هال احمر الیگودرز ســه 
روز بعد از ناپدید شدن آی نور گفت: هنوز 
خبری از »آی نــور«، دختربچه دو ســاله 
الیگــودرزی کــه از روز پنجشــنبه هفته 
گذشــته گم شده، نیســت. غامرضا لونی 
با اشاره به گم شــدن »آی نور« دختربچه 

دوساله اهل روستای »ده سفید« شهرستان 
الیگودرز اظهار داشــت: بعد از اطاع از این 
موضوع عوامل امدادی و جست وجو و نجات 
هال احمر برای جست وجوی این دختربچه 
الیگودرزی وارد منطقه شدند. او با اشاره به 
اینکه متأسفانه هنوز موفق به پیداکردن این 
دختربچه در منطقه نشده ایم و هیچ خبری 
از او نیست، عنوان کرد: با استفاده از ظرفیت 
تیم های تخصصی امداد و نجات و همچنین 
تیم آمادگی و نگهداری و سگ های تجسس 
طی روزهای گذشته در حال پایش منطقه 
هستیم. رئیس جمعیت هال احمر الیگودرز 
با تأکید بر اینکه یک بار صددرصد منطقه را 
ما برای پیداکردن این دختربچه دوســاله 
جســت وجو کردیم، برای بار دوم در حال 
جست وجو در منطقه هســتیم، افزود: در 
عملیات جست وجو ما همه احتمالات را در 

نظر می گیریم.«
اما هر چه بیشــتر از زمان گم شدن آی نور 
می گذشت و هر چقدر تاش های بی وقفه 
جمعیت هال احمر بیش از قبل بی نتیجه 
می ماند،  فرضیه وقوع یک جنایت پررنگ تر 
می شــد و همین کافی بود کــه پرونده ای 
قضایی برای رسیدگی به موضوع گم شدن 

دختر بچه خردسال گشوده شود.

   کشف جسد آی نور
یک هفته از گم شــدن دختر بچه دو ساله 
می گذشت که اهالی روســتا جسد او را در 
چاه فاضاب خانه همسایه شان پیدا کردند.

درســت در همان موقــع بود کــه همان 
همسایه ای که جسد آی نور در چاه فاضاب 

خانه شــان کشــف شــد به طرز مرموزی 
خانوادگی ناپدید شدند.

دادســتان عمومی و انقاب شهرســتان 
الیگودرز استان لرســتان بعد از پیدا شدن 
جسد دختربچه از تشــکیل پرونده قضایی 
در رابطــه با موضوع مفقود شــدن و مرگ 
»آی نور« کودک دوساله اهل این شهرستان 
خبر داد. جعفر گودرزی دادستان عمومی 
و انقاب شهرســتان الیگودرز در رابطه با 
جزئیات این خبــر اظهار کــرد: در همان 
ساعات اولیه منتشر شــدن خبر مفقودی 
این کودک در فضای مجــازی، ابتدا قاضی 
کشیک و سپس بنده در محل حضور پیدا 
کرده و بــا خانواده و نزدیــکان این کودک 
صحبت کردم. گودرزی افزود: به رغم همه 
تاش ها برای زنده پیدا کردن این کودک،  
متاسفانه جســد بی جان دخترک در چاه 
فاضابی در نزدیکی خانــه پدری اش پیدا 
شد. پیکر »آی نور« جهت انجام بررسی های 
بیشتر در اختیار پزشکی قانون شهرستان 
قرار گرفته است. دادستان عمومی و انقاب 
شهرستان الیگودرز اضافه کرد: در این رابطه 
پرونده ای در دادگستری شهرستان تشکیل 
شــده و جزئیات و ابعاد مختلف حادثه در 
دست بررســی اســت و به محض تکمیل 
تحقیقات و صدور گزارش پزشکی قانونی، 
نتیجه این تحقیقات به اطاع عموم خواهد 
رسید.« در حالی که تاش برای رازگشایی 
از قتل هولناک آی نور در دستور کار قضایی 
قرار داشــت، بالاخره روز گذشته در حالی 
که بیش از دو هفتــه از روزی که دخترک 
از خانه شان خارج شــده و دیگر بازنگشته 

بود می گــذرد؛  قاتل او بــه ارتکاب جنایت 
اعتراف کرد.

   آی نور را به خاطر گوشواره هایش 
کشتم

در حالی کــه نوک پیکان اتهام به ســمت 
خانواده همســایه قرار داشت سرانجام زن 
و مرد میانســال همســایه به همراه پسر و 
عروسشــان که با آنها زندگــی می کردند 

بازداشت شدند.
آنهــا از اقــوام دور خانواده پــدری آی نور 
هستند که هیچ سابقه کیفری ندارند و در 
روستا کسی تا به حال از آنها شرارت یا بدی 

ندیده بود.
زن 6۰ ساله همســایه بعد از دستگیری به 
قتل دختربچه اعتراف کــرد و انگیزه خود 
را از این قتل وسوسه سرقت گوشواره های 

آی نور عنوان کرد.
جعفر گودرزی دادستان عمومی و انقاب 
شهرســتان الیگودرز پس از گذشت ۴ روز 
پس از پیدا شــدن جســد، از اعتراف زن 
همسایه به قتل »آی نور« خبر داد و گفت: 
متهم اعتراف کرده کــه پس از خفه کردن 
این کودک گوشواره های او را ربوده و او را در 
انبار کاه پنهان کرده و پس از ۲ روز جسد را 

در چاه فاضاب انداخته است.
جعفــر گــودرزی در رابطــه بــا جزئیات 
شناسایی و دســتگیری قاتل، اظهار کرد: 
به دنبال پیدا شدن جســد این کودک در 
چاه فاضاب همســایه ۴ نفر از اعضای این 
خانواده شــامل ۲ زن و ۲ مرد برای انجام 

تحقیقات تکمیلی دستگیر شدند.

جعفر گــودرزی اضافه کرد: پــس از انجام 
بازجویی های فنی و تخصصی زن میانسال 
همســایه به قتل »آی نور« اعتراف کرد که 
پس از ثبت این اعترافــات متهمه با صدور 

قرار بازداشت موقت تحویل زندان شد.
دادســتان الیگودرز با بیان اینکه تحقیقات 
تکمیلی به منظور بررســی علــل و انگیزه 
قاتل از این اقدام هنوز در دســت بررســی 
است، تصریح کرد: یکی دیگر از اعضای این 
خانواده که احتمال می رود شاهد این قتل 
بوده باشــد جهت بازجویی فراخوانده شده 
است که اظهارات این فرد می تواند در روند 

پرونده اثرگذار باشد.
گودرزی همچنین گفت: با هماهنگی های 
به عمل آمده صحنه قتل فردا با حضور قاتل 
و خانواده مقتول بازسازی می شود و پس از 
تطابق اظهارات قاتل با جزئیات صحنه قتل 
اطاعات بیشتر و دقیق تر در اختیار عموم 

مردم قرار خواهد گرفت.

   تقاضای خانواده مقتول
پدر آی نور کشــاورز و دامدار اســت.او 5۲ 
سال سن داشته و 5 فرزند داشت که آی نور 
فرزند آخر و ته تغاری او بود. یکی از خواهران 
آی نور ازدواج کرده و بقیه اعضای خانواده با 

همدیگر زندگی می کردند.
خانه آنها درســت روبه روی خانه متهمان 
است و متهمان نیز شــغل کشاورزی دارند 
و به گفته اهالی روســتا وضع مالی خوبی 

ندارند.
حالا تقاضــای خانواده دخترک رســیدن 

متهمان به اشد مجازات است.

آینور   برق گوشوارههای 
شد جانش  بلای 

قاتل دختربچه دو ساله الیگودرزی در اعتراف به 
جنایت؛ انگیزه خود را سرقت گوشواره های مقتول 

عنوان کرد

 قتل مرد جوان با ضربه شمشیر
 در صحنه موبایل قاپی

به دنبال قتل مرد جوان با ضربه شمشیر در صحنه موبایل قاپی محله افسریه، 
تحقیقات گسترده جنایی برای دستگیری عامان این جنایت هولناک آغاز 
شد. عقربه ها ساعت 3 بامداد روز شنبه بیست و هفتم مردادماه را نشانه رفته 
بود که مأمور گشت انتظامی مرکز فوریت  های پلیسی ۱۱۰، از طریق تماس 
تلفنی با قاضی محسن اختیاری؛ بازپرس ویژه قتل شعبه اول دادسرای امور 
جنایی، سرقت مرگباری را در محله افســریه گزارش کرد. طولی نکشید که 
ماجرای این مرگ مشکوک در بیســیم کارآگاهان اداره دهم پلیس آگاهی 
تهران بزرگ پیچید و خیلی زود تیم بررسی صحنه جرم برای تحقیقات میدانی 

راهی محل حادثه شدند و تحقیقات ابتدایی را آغاز کردند.
ماشــین های کانتری ۱56 افســریه، کارآگاهان جنایــی اداره دهم پلیس 
آگاهی، مأموران تیم تشخیص هویت تهران بزرگ، آمبولانس پزشکی قانونی 
و خودروی بازپرس ویژه قتل در محل حضور داشــتند؛ جمعیت زیادی نیز 
اطراف حلقه زردرنگ امنیتی جمع شده و با نگرانی به دنبال اخبار تازه ای از این 
جنایت هولناک بودند. تیم جنایی در محل حادثه با جسد مرد جوانی مواجه 
شدند که از ناحیه قفسه سینه هدف ضربه شمشیر قرار گرفته و به قتل رسیده 
بود، بررسی های اولیه هم نشــان می داد که مقتول در جریان سرقت موبایل   
قربانی جنایت شده اســت. تحقیقات ابتدایی حکایت از آن داشت که مقتول 
که به تازگی از کمپ ترک اعتیاد ترخیص شده، در حال پیاده روی در خیابان 
بود که ناگهان ۲ سارق جوان با موتورسیکلت به او حمله ور شدند. سارقان با 
تهدید ساح سرد، قصد زورگیری تلفن همراه مقتول را داشتند که در همین 
حین، یکی از سارقان با ضربه شمشیر به قفسه سینه مقتول، او را مجروح کرد 
و سپس همراه همدستش بدون سرقت تلفن همراه، قبل از رسیدن پلیس از 
محل متواری شدند. تیم تشــخیص هویت پلیس آگاهی در نخستین گام با 
دستور بازپرس جنایی اقدام به انگشت نگاری از روی جسد و صحنه جرم کردند 
تا ردپایی از هویت متهمان به دست آورند، از سوی دیگر نیز کارآگاهان اداره 
دهم پلیس آگاهی تهران بزرگ مأموریت یافتند با اقدامات اطاعاتی و بازبینی 
دوربین های مداربسته ابتدا هویت عامان جنایت را شناسایی و  سپس نسبت 
به دستگیری آنها اقدام کنند. با دستور قاضی اختیاری از شعبه اول دادسرای 
امور جنایی، جسد مقتول برای معاینات دقیق تر به پزشکی قانونی منتقل شد 

و تحقیقات جهت دستگیری عامان جنایت آغاز شده است.

سقوط مرگبار مرد معتاد از پشت بام خانه
مرد میانسالی که قصد داشت از پشت بام به بالکن خانه خود برود، سقوط کرد و 
به کام مرگ فرو رفت. شامگاه جمعه بیست و ششم مردادماه، مأموران کانتری 
۱۱8 ستارخان از طریق تماس تلفنی با قاضی محسن اختیاری؛ بازپرس ویژه 
قتل شعبه اول دادسرای امور جنایی، مرگ مشکوک مرد میانسالی را در حیاط 
یک خانه پنج طبقه گزارش کردند. با اعام این خبر، تیم بررسی صحنه جرم 
راهی محل حادثه شدند و جسد مردی حدوداً 5۰ساله را مشاهده کردند که 
براثر سقوط از پشت بام به کام مرگ فرو رفته بود، بررسی های اولیه هم نشان 
می داد متوفی قصد داشته اســت با یک طناب از پشت بام به بالکن خانه خود 
واقع در طبقه پنجم برود که ناگهان طناب پاره شــده است و آن مرد سقوط 
کرده است. یکی از همسایه های ساختمان به عنوان مطلع ماجرا را این طور به 
تیم جنایی توضیح داد: متوفی که اعتیاد داشت در طبقه پنجم این ساختمان 
با مادر پیر خود زندگی می کرد. او به خاطر اینکه مدام دوســتان معتادش  را 
به خانه دعوت می کرد با مادرش مشکل داشــت و چند وقتی می شد که این 
پیرزن درب را قفل کرده بود. او ادامــه داد: متوفی به خاطر همین موضوع به 
پشت بام می رفت و با بستن طناب  به یکی از پایه های کولر آبی خود را به بالکن 
طبقه می رساند و وارد خانه می شد اما در روز حادثه ناگهان طناب پاره شد و 
به حیاط خانه سقوط کرد. پس از پایان تحقیقات میدانی در محل حادثه، تیم 
جنایی مأموریت یافتند با تجزیه و تحلیل بررسی های ویژه خود را در رابطه با 
این پرونده ادامه دهند. با دستور قاضی اختیاری از شعبه اول دادسرای امور 
جنایی، جسد برای معاینات دقیق تر به پزشکی قانونی منتقل شد و تحقیقات 

در رابطه با این پرونده همچنان ادامه دارد.

  خرده حادثه 
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هنوز وقت چندانی از گیر افتادن پای بشر در تله کرونا نگذشته است. حالا تله ای جدید به نام ام پاکس یا همان آبله میمون برسر راه قرار گرفته که انتظار دارد زمین و 
ساکنانش را در این دام نیز بیندازد. کارتونی از کارتون موومنت

  سایت نگار جهان

پس از پیشنهاد ترامپ برای 
برگزاری ۳ مناظره، کارزار هریس با ۲ 

مناظره موافقت کرد
کارزار انتخاباتی هریس تأیید کرده که کامالا هریس، 

معاون رئیس جمهور آمریکا، در دو مناظره با دونالد 
ترامپ، رئیس جمهور سابق آمریکا، شرکت خواهد کرد.

کارزار هریس-والز ۲۰۲۴ در بیانیه ای اعلام کرد: »کامالا 
هریس، معاون رئیس جمهور آمریکا، آماده است که 

نهایتاً دو مناظره با دونالد ترامپ، رئیس جمهور سابق 
آمریکا، داشته باشد. یک مناظره پیش تر برای ۱۰ 

سپتامبر در شبکه ای بی سی قطعی شده بود و مناظره 
دوم در زمانی نامعلوم در ماه اکتبر در شبکه ای نامشخص 

برگزار خواهد شد.« مایکل تایلر، سخنگوی کارزار 
انتخاباتی هریس-والز، در بیانیه ای در ۱۵ اوت گفت   
مذاکره بر سر مناظره ها به پایان رسیده و با برگزاری 

در مجموع سه مناظره موافقت شده است. دو مناظره 
برای رؤسای جمهور و یک مناظره برای معاونان خواهد 

بود.« این بیانیه پس از آن صادر شد که نامزد معاونت 
رئیس جمهور، سناتور جی دی ونس )جمهوری خواه، 

اوهایو(، با مناظره با تیم والز، فرماندار مینه سوتا و رقیب 
دموکرات خود، در ۱ اکتبر در شبکه سی بی اس در 

نیویورک موافقت کرد. ونس نیز خواهان مناظره های 
بیشتر است. ونس در پستی در شبکه اجتماعی ایکس 

نوشت: »مردم آمریکا سزاوار مناظره های بیشتر هستند 
و به همین دلیل است که آقای ترامپ کامالا را به سه 

مناظره دعوت کرده است. من نه تنها مناظره ۱ اکتبر در 
سی بی اس را قبول می کنم، بلکه مناظره سی ان ان در ۱۸ 
سپتامبر را هم می پذیرم. مشتاقانه منتظرم که شما را در 
هردو مناظره ببینم!« والز به پیشنهاد ونس برای مناظره 

۱۸ سپتامبر در سی ان ان پاسخ نداده است، اما بیانیه 
تایلر نشان می دهد که معاون هریس در یک مناظره 

شرکت خواهد کرد. )اپوک تایمز(

 اپل به نادیده گرفتن محتوای آزار جنسی 
کودکان در آی کلاد متهم شد

 در پرونده شکایتی که علیه شرکت اپل ایجاد شده، 
شاکی گفته است که اپل برای جلوگیری از انتشار 

محتوای آزار جنسی کودکان در آی کلاد و آی مسیج 
به اندازه کافی تلاش نمی کند. در این شکایت که روز 
سه شنبه به دادگاه منطقه ای آمریکا در ناحیه شمالی 

کالیفرنیا ارجاع شد، ادعا شده که »اپل از مشکل 
محتوای آزار جنسی کودکان اطلاع داشت اما تصمیم 

گرفت که به آن رسیدگی نکند.« این شکایت به نام یک 
دختر ۹ ساله ناشناس و از طریق سرپرست او تنظیم 

شده است. شاکی بین دسامبر ۲۰۲۳ و ژانویه ۲۰۲۴ از 
دو کاربر ناشناس در اپلیکیشن اسنپ چت درخواست 
دوستی دریافت کرد. غریبه ها از شاکی خواستند که 
شناسه آی کلاد- سرویس ذخیره سازی اپل- خود را 

برای آن ها بفرستد و بعد از آن پنج ویدئوی آزار جنسی را 
از طریق آی مسیج- سرویس پیام رسان فوری اپل- برای 

او ارسال کردند. ویدئوها کودکان خردسال را در حال 
رابطه جنسی نمایش می دادند. آن دو در ادامه از طریق 
آی مسیج از کودک خردسال خواستند که ویدئوهای 
مشابهی بسازد. در متن شکایت آمده است: »متعاقب 

این تعامل، شاکی از نظر روحی و جسمی بشدت آسیب 
می بیند. شاکی در حال حاضر مشغول روان درمانی و 

مراقبت از سلامت روان خود است.« اپل در یک شکایت 
گروهی متهم شده بود که به بهانه محافظت از حریم 

خصوصی، چشم خود را به روی محتوای جنسی کودکان 

که در آی کلاد گسترش یافته می بندد. شاکیان به توقف 
استفاده اپل از اسکنر نیورال هش برای رصد محتوای 
آزار جنسی کودکان نیز اشاره کردند. در متن شکایت 

با استناد به ایمیل اپل آمده است: »اپل در سال ۲۰۲۱ 
از نیورال هش- اسکنر محتوای آزار جنسی کودکان در 

آی کلاد- رونمایی کرد، اما بعداً این پروژه را با ادعای 
تحمیل پیامدهای ناخواسته به کاربران کنار گذاشت.« 
این شرکت فناوری در ایمیل خود هشدار داد که چنین 

اسکنری می تواند به نظارت انبوه منجر شود و این نگرانی 
را در بین کاربران ایجاد کند که دیدگاه های سیاسی 
یا مذهبی شان مورد تفتیش قرار می گیرد که به طور 

بالقوه آزادی بیان را تضعیف می کند. اپل در این شکایت 
به سوءاستفاده از سیاست حریم خصوصی متهم شده 

است؛ ترفند بازاریابی فریبنده ای که در آن اپل خود را به 
حفاظت از حریم خصوصی کاربران متعهد جلوه می دهد 

اما از اجرای ایده های اعلامی خود غفلت می کند. در 
این شکایت آمده است که اپل »به طور مداوم« در ارائه 

گزارش محتوای آزار جنسی کودکان به نهادهایی مانند 
مرکز ملی کودکان مفقود و استثمارشده کوتاهی کرده 

است. گفتنی است، شرکت های پیشرو در حوزه فناوری 
سال گذشته بیش از ۳۵ میلیون گزارش در رابطه با 
محتوای آزار جنسی کودکان به مرکز ملی کودکان 

مفقود و استثمارشده ارائه کردند، درحالی که سهم اپل 
فقط ۲۶۷ گزارش بود. )اپوک تایمز(

 
اعتصاب سراسری بیمارستان های هند 

در پی تجاوز و قتل یک پزشک زن
در پی تجاوز به یک پزشک زن و قتل او در بیمارستانی 

در کلکته، پزشکان بیمارستان های سراسر هند به 
اعتصاب عمومی ۲۴ ساعته دست زدند. به گزارش 

خبرگزاری رویترز، فعالیت بیمارستان ها و مراکز درمانی 
هند به استثنای مراکز اورژانس روز شنبه ۲۷ مرداد 

تعطیل شده و تمام پزشکان شاغل در امور غیر اورژانس 
از کار دست کشیده اند. این گزارش می افزاید انتظار 

می رود یک میلیون پزشک در سراسر بیمارستان های 
هند به این اعتصابات بپیوندند و سیستم بهداشتی 

کشور برای یک روز فلج شود. یک پزشک کارآموز ۳۱ 
ساله هفته گذشته در کالج پزشکی کلکته مورد تجاوز 

جنسی قرار گرفته و به قتل رسید. این موضوع با واکنش 
خشم آلود جامعه پزشکی هند مواجه شده است. مشابه 
این حادثه برای یک دانشجوی ۲۳ ساله در دهلی نو در 
سال ۲۰۱۲ اتفاق افتاده بود که به اعتصابات سراسری 

در کشور دامن زد. در حادثه دی ماه ۱۳۹۱، شش نفر در 
رابطه با تجاوز به دانشجوی رشته فیزیوتراپی بازداشت 

شدند. آنها دانشجوی یاد شده را در اتوبوسی مورد 
ضرب و شتم و تجاوز قرار داده و سپس او را از اتوبوس 
به بیرون پرتاب کرده بودند. رویترز می گوید در خارج 
از کالج پزشکی »آر جی کار« کلکته، جایی که جنایت 
علیه پزشک کارآموز در آن اتفاق افتاده، پلیس حضور 
سنگینی دارد و این بیمارستان روز شنبه خلوت است. 

ماماتا بانرجو، وزیر ارشد بنگال غربی، منطقه ای که 
کلکته در آن واقع است از اعتصاب پزشکان حمایت کرده 

و خواستار تحقیقات فوری برای مجازات عاملان تجاوز 
و قتل پزشک زدن به شدیدترین شکل ممکن شده 

است. این گزارش می افزاید بخش اعظم مراکز درمانی 
و تشخیص بیماری ها در کلکته نیز روز شنبه بسته 

هستند. سندیپ ساها، یک پزشک متخصص کودکان، به 
رویترز گفته است به غیر از مواد اضطراری هیچ بیماری 

را قبول نخواهد کرد. این گزارش گستردگی اعتصاب 
پزشکان هند را »بی سابقه« عنوان کرده است. )فردا(

خیز هند برای تصاحب امپراطوری دنیای گیم
نگاهی به صنعت ۳۴۷ میلیارد دلاری بازی های ویدئویی در جهان

رامتین لطیفی|  بازی هــای ویدئویی یــا همان گیم، 
محصول دهه ۱۹۵۰ میلادی و مولود دانشــگاه ام آی تی 
ایالت ماساچوســت آمریکاســت. هرچه زمان گذشت و 
علم پیشــرفت کرد، بازی های ویدئویی نیز به فراخور آن 
پیشرفت کردند و جذاب تر شدند. امروز به واسطه میزان 
هزینه و ســرمایه گذاری، به کارگیری فناوری روز، تعداد 
انبوه مخاطبان و سهم وســیع از بازار جهانی و نرخ بالای 
سودآوری، حوزه گیم را باید یک صنعت مهم، بزرگ، وسیع 
و ســودآور بدانیم. برای آنکه روند نفوذ گیم در بازارهای 
جهانی را مرور کنیم، بد نیســت سری به موطن آن یعنی 
آمریکا بزنیم. ایــن صنعت طی ســال ۲۰۰۷ در آمریکا 
۹/۵میلیارد دلار، طی ســال ۲۰۰۸ حدود ۱۱/۶میلیارد 
دلار و طی سال ۲۰۱۰ نیز بیش از ۲۵/۱میلیارد دلار تولید 
کرده است. جالب است بدانید این رشد مثبت ادامه داشته 
است و  گزارش های اخیر نشان می دهد که تنها طی سال 
۲۰۲۳، صنعت گیم در آمریــکا ۶۶/۵میلیارد دلار تولید 
کرده است. برای اینکه بیش از پیش متوجه نفوذ صنعت 
گیم در میان مخاطبان باشیم، باید بگوییم سینمای آمریکا 
در بهترین سال فروش خود در تاریخ یعنی سال ۲۰۱۸، 

تنها ۱۷ میلیارد دلار درآمد داشته است. 
   گردش مالی

اگر از مرزهای آمریکا خارج شــویم و ســری به مقیاس 
جهانی بزنیم، بیشتر شــگفت زده خواهیم شد. آمار سال 
۲۰۲۲ نشــان می دهد که ایــن صنعــت در کل جهان، 
۳۴۷ میلیارد دلار تولیــد کرده که رقم بســیار بزرگ و 
اعجاب انگیزی است. از این مقدار، ۲۴۸ میلیارد دلار مربوط 
به بازی های موبایلی است که مخاطبان کاربران بسیاری 
دارد. ۹۹ میلیارد دیگر نیز مربوط به بازی های کنسولی و 
کامپیوتری است. اگرچه تعداد کاربران این بازی ها نسبت 

به کاربران بازی های موبایلی کمتر است اما رقابت در این 
بازی ها به مراتب جدی تر و شدیدتر است. 

    تعداد کاربران
بر اساس آخرین آمار که در سال ۲۰۲۴ و توسط استاتیستا 
منتشر شده است، در حال حاضر بیش از ۳/۳ میلیارد نفر 
از ســاکنان کره زمین کاربران و مخاطبــان صنعت گیم 
هستند. به عبارت دیگر، ۴۰ درصد از جمعیت ۸/۲میلیارد 
نفری زمین مخاطب این صنعت هستند. چین با در اختیار 
داشــتن ۶۶۵ میلیون نفر کاربر گیم، بیشــترین تعداد 
گیمرهای جهان را در خود جای داده اســت که ســالانه 
۴۰/۸میلیارد دلار برای این کشــور به ارمغان می آورند. 
رتبه دوم با در اختیار داشتن ۴۴۲ میلیون کاربر گیم، به 
هند تعلق دارد. اما این کشور نتوانسته از این حجم بزرگ 
مخاطب، آنچنان که شــاید و باید بهره ببرد و طی ســال 
گذشته میلادی تنها ۳/۱میلیارد دلار از   این جمعیت انبوه 

کسب درآمد کرده است. 
    برنامه ۵ ساله هند

در میان ۴۴۲ میلیون نفر هندی که کاربران صنعت گیم 

هستند، ۱۰۰ میلیون نفر به طور روزانه و مستمر مشغول 
استفاده از محصولات این صنعت به شمار می روند. جالب 
اســت بدانید، ۹۰ میلیون نفر از این افراد برای بازی های 
مختلف، پرداخت مالی نیز انجام می دهند. همین امر سبب 
شده تا نظر سرمایه گذاران این عرصه به هند جلب شود و 
با سرمایه  گذاری ۲/۸میلیارد دلار برای ساخت بازی هایی 
که ارتباطاتی با فرهنگ و تاریخ هند داشــته باشــد، نظر 
مخاطبان را به خود جلب و میزان این بازار درون مرزهای 
هند را ظرف ۵ ســال آینده به ۸/۹میلیــارد دلار افزایش 
دهند. دولت نیز مصمم اســت مالیات ۲۸ درصدی برای 
تراکنش های درون بازی هــای مختلف وضع کند و از این 

تراکنش ها درآمد کسب کند. 
   مودی و صنعت گیم

نخســت وزیر هند در جریان مراســم هفتاد و هشتمین 
سالگرد روز استقلال این کشور، وعده جسورانه ای پیرامون 
آینده بازی در این کشــور داده است. نارندرا مودی هرگز 
بزرگترین طرفــدار و مدافع صنعت بازی نبــوده، اما در 
ســال های اخیر به مفهوم آن نزدیک تر شده است. در ماه 
آوریــل، او در حال تجربه بازی هــای ویدئویی و تعامل با 
برخی از بزرگ ترین اینفلوئنسرها و گیمرهای رقابتی در 
هند بود و اکنون اظهارات بلندپروازانه ای درباره آینده بازی 
در این کشور بیان کرده اســت :»هند دارای یک میراث 
بسیار غنی است. ما می توانیم استعدادهای جدیدی را به 
دنیای بازی بیاوریم. من از همه کودکان، جوانان هندی، 
متخصصان فناوری اطلاعات و متخصصان هوش مصنوعی 
هند می خواهم که رهبری دنیای بازی را بر عهده بگیرند. 
این نه تنها شامل بازی، بلکه در ارائه محصولات بازی ما به 
کل جهان می شــود. ما می توانیم تسلط خود را در دنیای 

انیمیشن تثبیت کنیم.«

   شاخص

براساس پیش نویس پیشنهادی وزارت امور مدنی، چین در 
هفته جاری تغییراتی در قوانیــن ازدواج و طلاق خواهد داد 
که ثبت ازدواج را ساده تر و ثبت درخواست طلاق را دشوارتر 
می کند. این بازنگــری محدودیت های مربوط به ثبت ازدواج 
در محل زندگی زوجین را لغو و یک دوره انتظار ۳۰ روزه برای 
حق طلاق ایجاد می کند کــه در این مدت طرفین می توانند 
ازدواج شان را باطل کنند. این اقدام درحالی صورت می گیرد 
که جمعیت چین برای دومین ســال متوالــی در بحبوحه 
نگرانی های فزاینــده درخصوص پیامدهــای اجتماعی این 
مقوله کاهش یافته است. به دلیل سیاست تک فرزندی حزب 
کمونیست که به طور رسمی در سال ۲۰۱۶ به پایان رسید و 

با توجه همه گیری 
کوویــد-۱۹ و اقدامات ســختگیرانه حزب و تعــداد بالای 
مرگ و میر، جمعیت چین از حالت تعادل خارج شد و باور بر 

این است که آمار بیش از آنچه   اعلام شده، است.
نرخ زاد و ولد کفافِ جبــران تعداد بــالای مرگ و میر را نداد 
و جمعیت چین از ســال ۲۰۲۱ تا ۲۰۲۲ بــرای اولین بار در 
۶۰ سال گذشــته کاهش یافت و ۸۵۰ هزار نفر کمتر شد. در 
پایان سال ۲۰۲۳، جمعیت چین ۲ میلیون نفر کاهش یافت. 
براســاس گزارش اداره ملی آمار چین، جمعیت این کشور تا 
پایان سال ۲۰۲۳ حدود ۱/۴۱میلیارد نفر بود. در سال ۲۰۲۳، 

چین شاهد ۹ میلیون تولد یا نرخ ۶/۳۹تولد به ازای هر هزار نفر 
بود که کمترین نرخ زاد و ولد در تاریخ چین از زمان به قدرت 
رســیدن حزب کمونیست چین در ســال ۱۹۴۹ محسوب 
می شود. کارشناسان در سال ۲۰۲۲ پیش بینی کردند که چین 
تا سال ۲۰۲۵ رشــد جمعیتی منفی خواهد داشت. مقامات 
چینی در سال ۲۰۲۳ از ۱۱ میلیون مرگ و میر خبر دادند که 
از تعداد متولدین بیشتر بود. رسانه های چینی گزارش دادند 
که سیاست پیشنهادی در پی ترویج ازدواج و تشکیل خانواده 
است. این درحالی است که کاربران فضای مجازی این سیاست 
را به سخره گرفته اند. نرخ ازدواج نیز در چین رو به کاهش بوده 
است. براســاس داده های وزارت امور مدنی چین در سه ماهه 
اول سال جاری، ۱/۹۷میلیون زوج ازدواج رسمی خود را ثبت 
کردند که ۱۷۸ هزار یا ۸/۳درصد نسبت به سال ۲۰۲۳ کاهش 

داشته است.
درمجموع، ۷/۶۸میلیون ازدواج در سال ۲۰۲۳ به ثبت رسیده 

که نسبت به ۱۳/۲۷میلیون ازدواجی که یک دهه قبل در سال 
۲۰۱۳ به ثبت رسید کاهش قابل ملاحظه ای داشته است. در 
عین حال، تعداد طلاق ها در سال ۲۰۲۳ نیم میلیون افزایش 
یافته و درمجموع به ۲/۵۹میلیون رسیده است. این آخرین 
مورد از چندین قانون پیشنهادی حزب کمونیست چین است 
که با هدف افزایش جمعیت در سال های اخیر ارائه شده است.

با وجود این که سیاست تک فرزندی در سال ۲۰۱۵ به پایان 
رسید، تا همین سال گذشته بیلبوردهایی با شعارهای تبلیغاتی 
مربوط به سیاست تک فرزندی، مانند این که »بهتر است ۱۰ 
قبر بیشتر داشته باشید، تا یک نوزاد بیشتر« در سراسر چین 
رؤیت می شدند؛ این درحالی است که دولت های محلی روی 
پیش نویس قوانین پیشنهادی برای رفع موانع »فرزندآوری« 
و آنچه دستگاه های ذیربط، با اشاره به سیاست تک فرزندی، 
تصمیمِ »تاریخی« می خواندند، کار می کردند. پکن در سال 
۲۰۱۵ به خانواده ها اجازه داد دو فرزند داشته باشند و نام شان 
را ثبت کنند و در سال ۲۰۲۱ نیز سیاســت تنظیم خانواده 
ســه فرزندی را به اجرا درآورد. جوامع چینی سعی کرده اند 
سیستم سخت گیرانه ثبت نام خانوار حزب کمونیست را که با 
برنامه های اجتماعی از جمله آموزش و مستمری بازنشستگی 
گره خورده و از آن برای کنترل جمعیت اســتفاده می شود، 

آسان تر کنند. )اپوک تایمز(

بازنگری چین در قوانین ازدواج و طلاق در بحبوحه کاهش جمعیت

سریال 
»ماده 

تاریک« 
برای فصل 
دوم تمدید 

شد
 مت تولمک زمانی که حق ساخت اقتباس بر اساس کتاب »ماده سیاه« 
نوشته بلیک کروچ را به دست آورد، قصد داشت تا اقتباسی سینمایی 

بر اساس آن بسازد اما سپس متوجه شد که داستان در قالب یک سریال 
می تواند عملکرد بسیار بهتری داشته باشد و از همین رو به سراغ ساخت 

سریال »ماده تاریک« رفت. فصل اول سریال از سرویس آنلاین اپل تی وی 
پلاس پخش شده بود و حالا نیز این سرویس آنلاین خبر از تمدید سریال 

برای فصل دوم داده است. این در حالی است که داستان در فصل اول 
سریال با یک حالت تعلیق به پایان رسیده بود و همین نیز بینندگان را 

تشنه تماشای ادامه اتفاقات سریال گذاشته است. بلیک کروچ علاوه بر 
اینکه نویسنده کتاب منبع است، وظیفه اقتباس آن را نیز برعهده داشته 
و به عنوان نویسنده، تهیه کننده، مدیر اجرایی و خالق این سریال فعالیت 

کرده است. این سریال با هنرنمایی جوئل اجرتون، جنیفر کانلی، آلیس 
براگا، جیمی سیمپسون و تعدادی دیگر است. این سریال داستان یک 

پروفسور و فیزیکدانی به نام جیسون دسِن را دنبال می کند که یک شب   
هنگام پیاده روی در خیابان های شهر شیکاگو به سمت خانه اش، به درون 
دنیای متفاوتی از زندگی  اش کشیده می شود. حالا او باید تلاش کند تا به 

زندگی اصلی خودش باز گردد و همین نیز تبدیل به یک کابوس برای او 
می شود. )گیم فا(

ون
و ز

یل

قتل هولناک ۲۰۰ سالمند به دست ۴ زن در وین
۴ زن که به عنوان دستیار پرستاری، در بیمارســتانی در وین مشغول به کار 
بودند، در طرح جنایتی هولناک و بی رحمانه، بیش از ۲۰۰ بیمار ســالمند را 
به قتل رســاندند تا پرونده آنها در تاریخ قضایی اتریش ماندگار شود. گزارش 
پرونده ای جنایی در اتریش نشان می دهد که در سال ۱۹۸۳ میلادی چهار زن 
اتریشی به نام های ماریا گروبر، آیرین لیدولف، استفایا مایر و والترود واگنر که 
به عنوان دستیاران پرستاری در بیمارستان لینز وین مشغول به کار بوده اند، 
با تزریق مقادیر بالایی از مورفین، انســولین و داروهای آرامبخش به بیماران 
سالمند، آنها را به قتل می رساندند. این گروه ۴ نفره مخوف پس از مدتی شیوه 
خود را برای کشتن بیماران سالمند تغییر دادند تا از لو رفتن و دستگیر شدنشان 
جلوگیری کنند. این ۴ زن روانی که نام »فرشتگان« را برای گروه خود انتخاب 
کرده بودند، در شیوه جدید خود با وارد کردن آب به ریه سالمندان آن ها را خفه 
می کردند. چون سالمندان به طور طبیعی در معرض چنین نوعی از مرگ قرار 
دارند کسی به مرگ آن ها شک نمی کرد. طبق گزارش پلیس حدود ۲۰۰ بیمار 
سالمند به وسیله گروه فرشتگان به قتل رسیدند. در پرونده این گروه آمده است 
که یک پزشــک، صحبت آن ها درباره یکی از قتل هایشان را شنیده و آن ها را 
لو داده بود. این چهار نفر پس از ۶ سال جنایت با گزارش یک پزشک لو رفته و 
در سال ۱۹۸۹ دستگیر شدند و پس از تحمل ۱۹ سال حبس در سال ۲۰۰۸ 

آزاد شدند. )العین(

  حادثه روز

  گالری   

روز سیصد و پانزدهم جنگ غزه؛ گورکن ها در غزه از دفن تعداد زیاد اجساد ناتوان شده اند
گورکن ها در قبرستانی در غزه مانند بناها بلوک های سیمانی را کنار هم 

می چینند تا قبرهای جدید را بسازند. با  گذشت بیش از ۱۰ ماه از آغاز 
جنگ غزه، تعداد اجسادی که به قبرستان دیرالبلح می رسند، آنقدر زیاد 

است که مردانی که در زیر آفتاب سوزان کار می کنند، به سختی فضایی 
برای دفن آنها پیدا می کنند. به گزارش یورونیوز؛ سعدی حسن برکت، 
مسئول یک گروه کفن و دفن به خبرگزاری فرانسه می گوید قبرستان 

آنقدر پر شده که اکنون اجساد در لایه های مختلف و روی هم دفن 
می شوند. برکت، ۶۳ ساله که به مدت ۲۸ سال مشغول دفن اجساد بوده، 

می گوید در همه جنگ های غزه هرگز چنین وضعیتی را ندیده است. پیش 
از این، برکت نظارت بر دفن اجساد در قبرستان دیگری به نام انصار را 

بر عهده داشت که مساحت آن ۳/5هکتار است. اما اکنون قبرستان انصار 
به طور کامل پر شده است. او در حالی که لباس هایش به دلیل حفر تعداد 

زیادی قبر خاکی شده بودند، می گوید   تعداد اجساد بیش از حد بوده 
است. برکت اکنون فقط مسئول قبرستان السوید است که 5/5 هکتار 
مساحت دارد. او که این روزها از شش صبح تا شش عصر کار می کند، 
می گوید: »قبل از جنگ، ما حداکثر یک یا دو مراسم تدفین در هفته 

داشتیم  و نهایتاً پنج مراسم« اما »اکنون، هفته هایی وجود دارد که من ۲۰۰ 
تا ۳۰۰ نفر را دفن می کنم. این غیرقابل باور است.«

    نمی توانم بخوابم
بر اساس اعلام وزارت بهداشت تحت کنترل حماس در غزه، تعداد 

بالای کشته شدگان در غزه که به بیش از ۴۰ هزار نفر در طول بیش از ۱۰ 
ماه جنگ رسیده، فشار زیادی را به ساکنان و زیرساخت های دفن این 
باریکه ایجاد کرده است. برکت اگرچه هر روز شاهد رنج خانواده های 

کشته شدگان است اما در حالی که بیل خود را در دست دارد به کارگرانش 
که هر روز ده ها قبر را آماده می کنند، دلگرمی می دهد. البته غیر ممکن 

است که ساکنان این منطقه، مشاهدات روزانه خود را فراموش کنند. 
برکت با بیان اینکه با دیدن اجساد کودکان و زنان نمی تواند بخوابد، گفت   

او ۴۷ زن از یک خانواده را دفن کرده است. خبرگزاری فرانسه بر اساس 
داده های رسمی اسرائیل اعلام کرد  در جریان حمله حماس به اسرائیل 

در ۷ اکتبر، حدود هزار و ۱۹۸ نفر کشته شدند که بیشتر آن ها غیرنظامی 
بودند. در مقابل، وزارت بهداشت   تحت کنترل حماس در غزه اعلام کرد   از 
زمان آغاز حمله نظامی اسرائیل به این منطقه تاکنون، دست کم ۴۰ هزار و 
5 نفر کشته شده اند. البته این وزارتخانه تفکیکی بین تلفات غیرنظامیان 

و شبه نظامیان قائل نمی شود. برکت می گوید در میان اجسادی که دفن 
کرده است، تعداد زیادی زن و کودک بوده اند و فقط دو یا سه جسد متعلق 

به حماس بوده است.
    چرا بچه ها؟

تپه های کوچک خاک نشان دهنده اجسادی است که به تازگی دفن 
شده اند. سنگ قبرهای سفید تمام فضای قبرستان را پر کرده اند و این 

در حالی است که مردان در مکان هایی که هنوز امکان دفن اجساد وجود 
دارد، گودال های جدیدی حفر می کنند. افرادی که در این قبرستان کار 
دفن   اجساد را انجام می دهند با تشکیل یک زنجیره انسانی، بلوک های 

سیمانی برای احداث قبرها را جابه جا می کنند. قیمت این بلوک های 
سیمانی از زمانی که کارخانه های غزه به دلیل کمبود سوخت و مواد 

اولیه بسته شدند، به شدت افزایش یافته است. او با تأسف گفت   قبل از 
جنگ، قیمت یک بلوک سیمانی یک شیکل )۰.۲۷ دلار( بود  اما امروز ۱۰ 
یا ۱۲ شیکل شده است. برکت می گوید: »علاوه بر گورکن ها و کارگرانی 

که بلوک های سیمانی را حمل می کنند، هیچ کس دیگر به مراسم تدفین 
نمی آید.« او در ادامه می گوید: »قبل از جنگ، گاهی اوقات هزار نفر در 

یک مراسم تدفین حضور داشتند، اما این روزها ما ۱۰۰ نفر را دفن می کنیم 
و حتی ۲۰ نفر هم برای انجام مراسم تدفین حضور ندارند.« بالای سرش، 
صدای پیوسته  یک پهپاد نظارتی اسرائیلی به عنوان یادآوری از تهدید 

هوایی که موجب جریان مداوم اجساد شده، به گوش می رسد. )گتی 
ایمیجز(

    میدان بزرگ شهر بروکسل به فرشی با نقش گل های افسونگر بدل شده که جمعیت را 
برای تماشای این زیبایی خیره کننده  به سوی خود می کشاند. دستان پرتوان افراد داوطلب، 

ساقه های گل را با دقت در جای خود قرار می دهند تا فرشی با تار و پود گلبرگ های زیبا به 
تدریج شکل بگیرد. این سنت زیبا از سال ۱۹۷۱ آغاز شده و انتظار می رود امسال ۱5۰ هزار 

بازدیدکننده را مجذوب خود کند. )آناتولی(

   
مرز بین اسلواکی، اتریش و 

مجارستان یکی از عجیب ترین 
مرزهای جهان است که در اروپا 
قرار دارد، زیرا به شما این امکان 

را می دهد که همزمان در سه 
نقطه و سه کشور متفاوت باشید. 
پارک مجسمه در مرز اسلواکی، 
اتریش و مجارستان واقع شده 
است. یک میز پیک نیک وجود 
دارد که کاملًا نمایانگر این نقطه 

مثلثی منحصر به فرد است، 
بنابراین می توانید روی آن 

بنشینید و ناهار خود را در سه 
کشور مختلف میل کنید. این 

میز موجب جلب نظر گردشگران 
شده و آن ها برای گرفتن عکس  

یادگاری به سراغش می آیند. 
)ایکس(

   
آتش سوزی مهیب جنگلی ازمیر در ترکیه به دلیل 
وزش بادهای شدید به سرعت گسترش یافته و به 

مناطق مسکونی این شهر رسیده است. بسیاری از 
ساختمان های مسکونی و تجاری این شهر تخلیه 

شده اند. دود غلیظی بر فراز این کلانشهر دیده می شود. 
دست کم سه هزار نیروی امدادی و آتش نشان در 

نزدیکی شهر ساحلی ازمیر تلاش می کنند آتش سوزی 
جنگلی را مهار کنند. این شهر یکی از مراکز مهم 

توریستی ترکیه به شمار می آید. همچنین، آتش نشانی 
ترکیه با پنج هواپیمای آبپاش، ۱5 هلیکوپتر، بولدوزرها 

و دیگر تجهیزات سنگین تلاش می کند آتش سوزی 
جنگلی ازمیر را مهار کند. سخنگوی رجب طیب 

اردوغان، رئیس جمهور ترکیه اعلام کرد که در استان 
ازمیر در سواحل اژه دست کم ۲۹۶5 نیروی امدادی 

کمکی با ۶۰۰ دستگاه خود در عملیات مهار آتش 
شرکت دارند. خبرگزاری آناتولی ترکیه گزارش داده 

است آتش سوزی پنجشنبه شب در شمال ازمیر به 
دلایل نامعلومی آغاز شده است. )آناتولی(

    ده ها هزار معترض حامی مردم فلسطین و مخالف رژیم اسرائیل، راهی شیکاگو شده اند 
تا در حاشیه همایش حزب دموکرات، برنامه های وسیع خود را سازماندهی کنند. منطقه ویژه 
برای استقرار معترضان در نظر گرفته شده و در حال حاضر دعوای دادگاهی میان معترضان و 

پلیس بر سر وسعت این منطقه، در جریان است. )آسوشیتدپرس(

    ایمان خلیف، بوکسور الجزایری که با وجود جنجال درباره جنسیتش در المپیک مدال 
طلا گرفت، در ویدئویی جدید در شبکه های اجتماعی ظاهر »زنانه« خود را به مخاطبان نشان 

داد. این ویدئو که در صفحه اینستاگرام یکی از مراکز زیبایی الجزایر منتشر شد، خلیف را با 
ظاهری متفاوت از آنچه عموم در مسابقات ورزشی به آن عادت داشتند، نشان داد. خلیف ۲5 

ساله در این ویدئو با پیراهنی گلدار، موهایی باز و آرایشی ملایم ظاهر شد که تصویری متضاد با 
چهره معمول او در رینگ بوکس ارائه می داد. )اینستاگرام(

کمیته عالی امنیتی عراق اعلام 
کرد   این کشور تا کنون میزبان ۹۰۰ 
هزار زائر از همه گذرگاه های مرزی 
زمینی و هوایی بوده است. )میدل 

ایست نیوز(

900

6/5
سازمان آمار مصر اعلام کرد  نرخ 
بیکاری در مصر در سه ماهه دوم 
سال ۲۰۲۴، به ۶/5درصد کاهش 

یافت. )میدل ایست نیوز(

  کیوسک

لس آنجلس تایمز، عکس و تیتر یک 
خود را به کنسرت افتتاحیه برونو 
مارس در سالن جدید گنبدی و ۲ 

میلیارد دلاری لس آنجلس اختصاص 
داد.

نیویورک پست، عکس و تیتر یک 
خود را به کامالا هریس اختصاص داد 
و به تاسی از ترامپ، نام کوچک او را با 
کمونیسم ترکیب کرد و او را کامونیسم 
نامید. 

   ترند های پنج کشور جهان در گوگل

مسابقه فوتبال بین تیم های لیورپول و ایپسویچ تاون

مسابقه فوتبال بین تیم های لیورپول و ایپسویچ تاون

پیش بینی وضعیت آب و هوا برای روزهای آینده

آمریکابرزیلعربستانروسیهفرانسه

سیلویو سانتوس، چهره تلوزیونی مشهور برزیل ۹۳ ساله شد

مسابقه فوتبال بین تیم های منچستریونایتد و فولام

 اخبار کوتاه
   نیکلای پاتروشف، دبیر شورای امنیت روسیه، روز پنجشنبه ۲۵ مرداد در پی ناکامی این کشور در مواجهه با حمله 
نیروهای اوکراین در منطقه »کورسک«، ایالات متحده و غرب را به آنچه ایجاد »ائتلاف« علیه این کشور نامید، متهم 

کرد. )صدای آمریکا(
    از موسیقی کلاسیک اغلب برای رسیدن به آرامش استفاده می شود و تحقیقات نشان می دهند که موسیقی 

پتانسیلِ شفابخش دارد و می تواند مغز افسرده را »روبه راه« کند. )اپوک تایمز(
    ۶۶ میلیون سال پیش سیارکی با ورود به جو زمین، نقطه عطفی بزرگ را در تاریخ حیات روی سیاره ما رقم زد. 

انفجاری که در پی اصابت این سیارک رخ داد، قدرتی ۱۰ میلیارد برابر بیشتر از بمب اتمی هیروشیما داشت و با منقرض 
کردن سه چهارم موجودات زنده جهان به فرمانروایی دایناسورها بر کره خاکی پایان داد. حالا دانشمندان می گویند 

عامل قتل عام دایناسورها احتمالا از ورای سیاره مشتری به سمت زمین آمده است. )یورونیوز(

  ینگه دنیا  تا انتخابات آمریکا

آخرین ســخنرانی های کامالا هریس، نامزد حزب 
دموکرات و دونالد ترامپ، نامزد حزب جمهوری خواه 
در انتخابات ریاســت جمهوری آمریکا معطوف به 
مسائل اقتصادی بود. دونالد ترامپ که ابتدا آنچه را 
که مدیران کمپین روی کاغذ نوشته بودند را قرائت 
می کرد، از میانــه راه منصرف شــد و کاغذ را کنار 
گذاشت و به سیاق سابق خود به جای پرداختن به 
بحث های اقتصادی، شروع به فحاشی و تحقیر کامالا 
هریس کرد. هواداران ترامپ هــم در هر تنفس او 
شعار »هریس کمونیست است« را فریاد می زدند. 
در مقابل، مدیران کمپین دونالد ترامپ در عباراتی 
متناقض و نافــی آنچه ترامــپ و هوادارانش فریاد 
می زدند، سیاست های هریس را »به طرز خطرناکی 

لیبرال« توصیف کرده اند.
هریس اما تمام سخنان خود را روی مسائل اقتصادی 
متمرکز کرده بود و ضمن یک سخنرانی جانانه، اعلام 
کرد قصد دارد در دولت خــود، طرح های اقتصادی 
دولت بایدن را تعمیم دهــد و نگرانی رای دهندگان 

نسبت به تورم قیمت ها را برطرف کند. باید بگوییم 
هریس هم مانند ترامپ به توصیه های مدیران کمپین 
گوش نداد. آن ها به هریس گفته بودند تا می تواند، 
قول و تعهدی به هوادارانش ندهد اما هریس تخته گاز 
رفت و قول ساخت ۳ میلیون مسکن را برای افرادی 
که خانه ندارند داد و طی خاطره ای از اهمیت خانه دار 
بودن گفت: »من توی خانواده طبقه متوسط بزرگ 
شدم. بیشــتر دوران کودکی مستاجر بودیم. مادرم 
بیش از یک دهه برای خرید خانه پس انداز کرد. من 
نوجوان بودم که بالاخره آن روز فرا رسید و به خوبی 
به یاد دارم که او چقدر هیجان زده بود. من فهمیدم 
معنی این هیجان چیه. مادرم خیلی هیجان زده بود و 
ما هم هیجان زده شدیم بعدها در کالج، در مک دونالد 
کار کردم تا پول داشته باشم و خرج کنم. خب، برخی 
از کسانی که باهاشون کار می کردم، خانواده هاشون 
رو با همون حقوق تشــکیل می دادند. آن ها شــغل 
دوم یا حتی سوم رو برای پرداخت اجاره و خرید غذا 
داشتند. این موضوع تنها زمانی سخت تر می شود که 

هزینه های زندگی بالا برود. زمانی که من به عنوان 
رئیس جمهور انتخاب بشم کاهش هزینه ها و افزایش 
امنیت اقتصادی رو برای همه آمریکایی ها در اولویت 

قرار میدم.«
در ادامه، هریس به سیاست های اقتصادی احتراما 
تاخت و او را دوســت خوب میلیاردرها و دشــمن 
مردم فقیر و طبقه متوســط آمریکا توصیف کرد. 
او در این باره گفت: »برنامه مــن رو با برنامه ای که 
ترامپ می خواد اجرا کنه مقایسه کنید، اون می خواد 
سال به سال به میلیاردرها کاهش مالیاتی بده، اون 
می خواد تا بیش از یک تریلیون دلار مالیات شرکت ها 
روکاهش بده. حتی اگه سود زیاد و بی سابقه داشته 
باشــند... من فکــر می کنم اگر می خــوای بدونی 
یه نفر به چه کســی اهمیت میده، ببین برای چه 
کســی می جنگه. دونالد ترامپ برای میلیاردرها و 
شــرکت های بزرگ مبارزه می کنه. من برای پس 
دادن پول به آمریکایی های کارگر و طبقه متوسط 

می جنگم.«

بیش از هزار نفر از قربانیان بلایای اقلیمی در ایالات 
متحده  خواستار تحقیقات درباره مسئولیت شرکت 
نفتی »بیگ اویل« به عنوان یکی از شــرکت های 
آلاینده و تاثیر آن در تغییرات آب و هوایی شدند. 
به همین دلیل آنها از وزیر دادگســتری این کشور 
خواسته اند تا درباره شرکت های آلاینده تحقیقات 
انجام دهند. این افراد که در اثر این حوادث ازجمله 
آتش سوزی های مکرر یا طوفان  و سیل، بارها مجبور 
به تخلیه منازل خود شــده یا بخشی از اموال خود 
را از دست داده اند، از شرکت هایی که سوخت های 
فسیلی مانند نفت، زغال سنگ و گاز تولید می کنند 
به دادگستری این کشور شکایت کرده اند. آنها این 
شرکت ها را در گرمایش جهانی مسئول خوانده اند.

در نامه ای که از ســوی این افراد و حامیان شــان 
نوشته و روز پنجشــنبه ۱۵ اوت به دفتر دادستان 
کل ایالات متحده ارسال شده آنها از مقامات قضایی 
خواسته اند که مسئولیت و نقش این شرکت های 
بزرگ آلاینده را در ایجاد بحران های آب و هوایی 

بررســی کنند. در ویدئویی که از ایــن افراد برای 
معرفی درخواســت  آنها و افزایش آگاهی عمومی 
از مبارزه آنها منتشر شــده یکی از این افراد که در 
آتش سوزی کالیفرنیا در ســال ۲۰۱۸ خانه اش را 
از دســت داده به ویرانه ای در پشت سرش اشاره 
می کنــد و می گوید: »این همه چیزی اســت که 
از خانه من باقــی مانده، یک گلدان خاکســتر« 
همچنین فرد دیگــری را می بینیم که در ســیل 
ورمونت در سال ۲۰۲۳ فروشگاه لباس خود را به 
طور کامل از دست داده اســت. کوئنتین اسکات، 
مدیر شبکه اقدامات اقلیمی گفته است: »به لطف 
تحقیقات کنگره و براســاس یک میلیون سند به 
دســت آمده از دهه ۱۹۵۰ تاکنون، شرکت های 
سوخت فسیلی از آســیب های ایجاد شده توسط 
محصولات شان آگاهی داشــته اند.« به گفته وی 

صنعت نفت و گاز هم مانند صنعت دخانیات باید 
به قربانیان حوادث تغییرات اقلیمی پاسخگو باشد.

جالب است بدانید در طرح سبز جو بایدن، قرار بود 
تا سال ۲۰۵۰، این شــرکت ها   از شهرهای آمریکا 
جمع شــوند و انرژی های پاک و تجدیدپذیر جای 
آنها بگیرد، طرحی که مورد تمســخر ترامپ قرار 
گرفــت و آن  را غیر عقلانی خوانــد و گفت بایدن 
قصد دارد بــا بهانه هایی نظیر تغییــرات اقلیمی و 
حفظ محیط زیســت درآمد آمریکایی ها را کم و 
آن ها را بدبخت کند. در نهایت، تصویب این طرح 
با مخالفت دو ســناتور دموکرات که یکی بعدها به 
جمهوری خواهان پیوست و یکی نیز خود صاحب 
شرکت و پالایشگاه نفتی و معدن زغال سنگ بود، 
با مشکل مواجه شد و با تلطیف بسیار مصوب شد. 

)رادیو فرانسه(

وعده های اقتصادی 
هریس؛ ساخت ۳ میلیون 

واحد مسکن  و کاهش 
قیمت اقلام غذایی

شکایت قربانیان 
 تغییرات اقلیمی

 از شرکت بیگ  اویل 
در آمریکا
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 سودوکوی سامورایی با نام سودوکوی 5 تایی، 5 قلو یا تو در تو نیز شناخته می شود. ترکیبات 
دو تایی و سه تایی از این نوع سودوکو نیز مرسوم است اما نوع 5 در 5 آن دارای جذابیت بیشتری 

است
  در این نوع سودوکو یک مربع 9 در 9 در وسط قرار دارد و با چهار مربع 9 در 9 دیگر در 

ارتباط است.
  هر جدول سودوکو دارای اعداد اولیه مربوط به خود است اما نکته اصلی اینجاست که هیچ یک 

از جدول های سودوکو به تنهایی حل نمی شوند.
در  بیاورید،  بدست  سودوکو  جدول  هر  در  را  اعدادی  باید  سامورایی  سودوکوی  حل  برای    
اینصورت برخی از این اعداد با مربع میانی مشترک خواهند شد و سبب مشخص شدن اعدادی 
در مربع میانی می شوند، همین روند باید به طور مستمر ادامه یابد تا از هر جدول سودوکو عددی 

پیدا شود.
سودوکوی  کنید  دقت  است.  سامورایی  سودوکوی  حل  راه  تنها  معمولی  سودوکوی  قانون    

سامورایی نیز تنها دارای یک جواب منحصر به فرد است.
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 جدول کلمات متقاطع

4 حرفي : 
 افشا
دیار

 شستن
 فکور
 مفید
 نامی
 نساج
 هیکل

5 حرفي : 
 اخیرا
 ارشیو
 انگور

 جراحی
 حکایت

 خرچنگ
 رخسار
 رهنما
سجایا

 فرشته
 کمیاب
 گیلاس
 وروجک
 وظایف

6 حرفي : 
 افسرده
دامیار

 نامحرم
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 جداگانه

 شیر ماهی

8 حرفي : 
 سابقه دار
کارگردان

 لباسشویی
 ناشناخته

توضیح
کلماتي که بر اســاس تعداد حرف دسته بندي 
شده اند باید در جاي مناسب خود در جدول قرار 
گیرند. شما باید با توجه به راهنماي جدول که 
برایتان قرار داده ایم؛ جاي لغات را حدس بزنید 

و در جدول جایگذاري نمایید.
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آبادان در آتش
عامل آتش سوزی سینما رکس؛ از اقرار در خانه تا اعتراف در دادگاه: 

کبریت را من کشیدم!
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فرزانه ابراهیم زاده|   ۶۰۰ نفر را در ســینما رکس 
آبادان زنده زنده ســوزاندند. در آن شب ۲۸  مرداد 
۱۳۵۷ ؛     درست سحرگاه دو سال و ۱۵ روز بعد از آن 
شب تلخ، زندان آبادان که در آتش دست اندازی های 
همسایه غربی اش می سوخت شاهد اعدام مردی بود 
که اعتراف کرد این کبریت را او روشن کرده است: 

»حسین تکبعلی زاده«.
   در دادگاهی که چهارم شــهریور ماه ۱۳۵۹ در 
سالن سینما نفت برای مجازات عاملین آتش  سوزی 
سینما رکس برگزار شــد خودش را چنین معرفی 
کرد: »من معتــاد به هرویین و حشــیش و کارگر 
جوشکار بودم و دوا فروشــی می کردم. در محله ما 
با اصغر نوروزی آشنا شــدم و توسط وی کم کم به 
جلسات درس قرآن که در مجلس تشکیل می شد 
راه پیدا کردم.« ) روزنامه اطلاعات، ۶ شهریور ۵۹( 

    حســین تکبعلی زاده  پدرش را سال ها پیش از 
دســت داده   و مادرش با مرد معتاد نوشابه فروشــی 
ازدواج کرده بود. ماجرای آتش زدن سینما رکس را 
نیز او بود که به زنی که در محرم و صفر روضه خوانی 
می کرد تعریف کرده بود. درســت در شــب هفتم 
شهدای سینما رکس   این زن که به ننه نمکی مشهور 
بود، واقعه را از مادر حسین تکبعلی زاده می شنود و 
برای چند نفر نقل می کند. این در روزهایی است که 
تکبعلی زاده ظاهرا در خفا زندگی می کرد. چند روز 
بعد و به دنبال دستگیری آشور که بعد ها گفته شد 
از نظر هوش در ســطح پایینی بود، فردی معتاد در 
قبال آزادی اش می گوید  نــام عامل جنایت رکس را 
می داند و حسین تکبعلی زاده را به همراه نام سه برادر 

به نام های یدالله، فرج و فلاح بذرکار معرفی می کند.
  تکبعلی زاده بعد هــا در دادگاه اعتراف می کند 
که بعد از آتش زدن سینما تا هفتم شهدا در آبادان 
می ماند و بعد به اصفهان می رود. او یک بار دستگیر 
اما موفق به فرار از زندان شــد و در چهارم دی ماه 
۵۷ ، بار دیگر دســتگیر می شــود. او در زندان بود 
که انقلاب به پیروزی می رسد و ۲۳ بهمن از زندان 

آزاد می شود.  
   این وقتی است که مردم آبادان از دولت موقت 
 می خواهند که قاتل فرزندانشان را به سزای عملش 
برســاند و به همین دلیل روزنامه ها عکس او را به 
عنوان قاتل فراری منتشــر می کنند. تکبعلی زاده 
هم در   همان زمــان نامه ای به امام می نویســد به 
این مضمون: »بسم الله قاسم الجبارین. من حسین 
تکبعلی زاده یکی از فرزندان جانباز اسلام که بی گناه 
و طبق یــک توطئه حساب شــده در معرض اتهام 
آدم سوزی سینما رکس آبادان قرار گرفته ام و عکسم 
را هم در مجله جوانان چــاپ کرده اند.« او در ادامه 
می خواهد که این اتهــام را رفع کنند. دفتر امام نیز 
در پاسخ به این نامه از آیت الله جمی نماینده و امام 

جمعه آبادان می خواهد تا به این ماجرا رســیدگی 
کند. دادگاه  از ابتدای شــهریور ســال ۵۹ برگزار 

می شود.
   در دادگاه چه گذشت؟ بعد از چگونگی آتش زدن 
سینما گفت؛ بعد از ترک مجدد اعتیاد چند کتاب 
دکتر شریعتی تهیه می کند و به آبادان باز می گردد و 
در اینجاست که فرج را می بیند: »رفتم خانه و بچه ها 
آمدند و گفتند می خواهیم یک سینما را آتش بزنیم. 
چهار شیشه کوچک تهیه شد تا تینر در آن ریختیم 
و به سینما سهیلا رفتیم. شیشه ها را از سالن انتظار 
ســینما روی زمین انداختیم و بعد کبریت زدم. اما 
آتش نگرفت. فرج گفت که چطور شد آتش نگرفت؟ 
من گفتم برای اینکه تینر فوری بود و خشــک شد 

و اثر نکرد.«
   بــه گفته تکبعلی زاده قرار شــد فردا شــب به 
ســینمای دیگری بروند. اما ســر خیابــان فرج با 
یکسری شیشه تازه می آید. شیشه هایی که معلوم 
نمی شود از کجا می آید؟ متهم آتش سوزی سینما 
رکس در ادامه دادگاه از آن شــب تعریف کرد که 
بازمی گردند تا دوباره ســینما ســهیلا را به آتش 
بکشند اما سینما بسته بود و در بازگشت این سینما 
رکس و ۶۰۰ نفر تماشاگرش بودند که انتظار تلخی 
می کشیدند تا به کام آتشی بروند که معلوم نمی شود 
از کجا به دســت فرج بذرکار و حسین تکبعلی زاده 
رسید؟ او در ادامه از شــرح آتش سوزی می گوید: 
»نیمه های فیلم بود که فرج به آرامی گفت برویم. 
بعد بلند شدیم و رفتیم داخل سالن انتظار.  همه با 
هم رفتیم وقتی رســیدیم صحبتی از کجا ریختن 
تینر ها شده بود. آنجا ایســتادیم. هیچ کس داخل 
سالن نبود و بوفه تعطیل شــده بود. فرج شیشه را 
در آورد و گفت: شما جلوی بوفه بریزید  و خودش با 
عبدالله رفت.« بعد از آنکه مواد در همه جا پخش شد 
ظاهرا به اعتراف خود تکبعلی زاده کبریت را او کشید 

و آتش یک باره شعله گرفت.
   فرج بذرکار شاید تنها کسی بود که می توانست 
بگوید در یک ساعتی که تصمیم دوباره برای آتش 
زدن سینما گرفته شد چه گذشت و آن مواد چه بود 
که آنطور ســینمای ۹۰۰ نفری رکس را آتش زد؛ 
بذرکار کســی بود که در این حادثه گم شد و حتی 

جنازه اش نیز پیدا نشد.
  حســین تکبعلی زاده   ۱۳ شــهریور ماه ۵۹ به 
همراه ســروان منوچهر بهمنی، علی نادری مدیر 
ســینما رکس، اســفندیار رمضانی مدیــر داخلی 
سینما، سرهنگ سیاووش امینی آل آقا رئیس سابق 
اطلاعات شــهربانی آبادان و فــرج الله مجتهدی به 
دار آویخته شد و داســتان آتش زدن سینما رکس 
در آتش جنگی تحمیلی و دردهــای بعدی آبادان 

گم شد. 

مهمترین گام در پیشگیری از 
هاری، درپی حیوان گزیدگی

 بهداشــت نیوز نوشــت:  اولین و مهمترین اقدام در 
مواجهه با حیــوان گزیدگی شست وشــوی ناحیه 
جراحت با آب و صابون و با فشــار بالای آب اســت 
که بایــد داخل زخــم را به طور کامل و بــا دقت به 
مدت حداقل ۲۰ -۱۵ دقیقه بشویید؛ و بلافاصله به 
نزدیک ترین مرکز بهداشــتی )مرکز درمان هاری( 
مراجعه کنید. شست وشوی زخم حیوان گزیدگی تا  

۹۰درصد در پیشگیری از هاری موثر است.
دکتر حیدری   با اشــاره به اینکه بیماری هاری یک 
بیماری مشترک بین انسان و حیوان است که از طریق 
حیوانات پستاندار و خونگرم نظیر سگ، گربه، روباه، 
شغال و خفاش به انسان منتقل می شود، گفت: هاری 
یک بیماری ۱۰۰درصدکشنده و خوشبختانه به طور 
کامل قابل پیشــگیری از طریق شست وشوی محل 
گزش و مراجعه به مراکز بهداشــت است. متخصص 
بیماری های عفونی با اشــاره به اینکه پیشگیری با 
واکسن برای انسان و حیوان موجود است و بیشترین 
حیوان گزیدگی ناشــی از ســگ بوده، تصریح کرد: 
دامداران، دامپزشــکان، تکنســین ها و دانشجویان 
دامپزشــکی، کســانی که جنگلبانی می کنند و با 
حیوانات تماس دارند  و غارنوردانی که ممکن است در 
مناطق تماس با خفاش باشند، پیشگیری با واکسن 

انجام دهند.
دکتر حیدری گفت: علاوه بر گزش حیوانات، هاری 
گاهی از طریق پنجه کشیدن گربه سانان نیز منتقل 
می شود ؛ دوره کمون هاری بسته به اینکه چه قسمتی 
از بدن مورد گزش حیوان قرار بگیرد یا اینکه وسعت 

گزش و جراحت چقدر باشد، متفاوت است.
عضو هیات علمی دانشــگاه علوم پزشــکی مشهد 
درخصوص علائم هاری گفت: رفتــار حیوان  هار از 
عادت معمول خارج می شــود؛ مثلا سگ مبتلا ابتدا 
تبدار و منزوی می شود، چشمانش حالت خشم دارد ، 
حیوان حالت فلجی پیدا می کند و به علت ترشــح 
زیاد بزاق، آب دهانش زیاد می شــود ؛ تشنه می شود 
اما با دیدن آب دچار وحشــت و اسپاسم در عضلات 
شده، نســبت به صدای آب، صدای باد و حتی فوت 
کردن به شدت تحریک پذیر می شــود و از تشنگی 

شدید می میرد.
دکتر حیدری تاکید کرد حیوانات غیر قابل پیش بینی 
هســتند و خود افراد صاحب حیوان نیز در معرض 
خطر قرار دارند لذا در صــورت نگهداری از حیوانات 
خانگی باید نسبت به واکسیناسیون آن اقدام شود.  
مراکز درمان هاری به صورت شبانه روزی فعال بوده 
و علاوه بر ویزیت پزشک، برحسب شرایط جراحت 
ناشــی از حیوان گزیدگی نســبت به شست وشــو ، 
ضدعفونی و تزریق واکســن و سرم هاری اقدام لازم 
را انجــام می دهند.علاوه بر این گــزش حیوان یک 
گزش آلوده است و علاوه بر واکسن هاری، لازم است 
واکسن کزاز هم تزریق شود و معاینه توسط پزشک 

و بررسی از نظر نیاز به آنتی بیوتیک صورت پذیرد.
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